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L. Executive Summary of Findings

On October 28, 2009, Lugman Ameen Abdullah (formerly known as Christopher Thomas) was
shot to death by members of a FBI arrest team during the execution of federal arrest warrants for
him and four other 1nd1v1duals, in the City of Dearborn, Michigan. The atrests were authorized
by a federal complaint’ identifying Abdullah as an Imam of the Masjid Al-Haqg, based in
Detroit, and as a highly placed leader of a nationwide radical fundamentalist Sunni group,
consisting primarily of African-Americans. According to the federal complaint, the group's
mission is to establish a separate, sovereign Islamic state within the borders of the United States
that would be governed by Shariah law. Statements attributed to Abdullah in the sworn
affidavit’ filed in the U.S. District Court or by sources of the FBI include:

1. "Police, so what? Police die too! Feds die too!" and 'Do not carry a pistol if
you're going fo give it up to police. You give them a bullet' rather than
surrendering your weapons."

2. "Abdullah told his followers that if the police try to take his weapons or try to
apprehend him, he will respond with violence, and they will have to shoot him
before they can arrest him."

3. "Abdullah told his followers it is their duty to oppose the FBI and the
government and it does not matter if they die."

4. "The FBI knows that I will kill them."

5. The night before the arrest, Abdullah made statements to the effect that even if
“12,000 agents” came for him he would resist. This statement was accompanied
by Abdullah gesturing with his hand under his jacket—where he was known to
carry a gun——and pretending to draw a gun out and shoot.

6. “We are going to have to fight. We are going to have to fight against the Kafir.”
The word “Kafir” is described in the federal complaint as a highly derogatory
term used in reference to non-Muslims.

7. “If they are coming to get me I’ll just strap a bomb on and blow up everybody.”
Immediately following the shooting, the FBI requested the Wayne County Prosecutor's Office to

conduct a prosecutorial review of the shooting to determine if a violation of Mich1gan criminal
law occurred. The Wayne County Prosecutor's Office declined to review this matter.® Instead,

! A criminal complaint is a legal document, similar to an indictment, used by the federal
government to establish a finding of probable cause by a court that a crime was committed by the
named defendants.

2 See Attachment A (Language from sworn federal criminal complaint dated October 27, 2009).
* See Attachment B (Letter from FBI Inspector Kenneth L. Moore dated February 23, 2010).



it referred the FBI to the Michigan Attorney General. The FBI then requested this office to
conduct a review of the shooting - which the Attorney General agreed to perform.*

The circumstances surrounding Abdullah's death were investigated by the Dearbom Police
Department. An internal FBI investigation was also conducted by the Shooting Incident Review
Team of the FBI’s Inspection Division. The purpose of the investigation was to determine
whether the shooting was justified. The Department of Justice, Civil Rights Division, is also
reviewing this shooting to determine whether any federal crimes were committed.

This office has now reviewed what the FBI has described as its complete investigation consisting
of over 1600 pages of the FBI and Dearborn Police Department's investigative materials,
including the interviews of 82 witnesses, to determine whether there is sufficient evidence to
pursue criminal prosecution under state law. This examination involved:

o A review of the five-volume FBI Shooting Incident Review Team report (FBI
Investigative Report);

A review of the two-volume report of the Dearborn Police Department;

A review of the federal complaint;

Examination of various video and audio tapes generated during the arrest action;
Meetings with the Dearborn Police Department investigators and the Shooting Incident
Review Team Inspector in charge; and

A site inspection of the Dearborn warehouse where the arrest and shooting occurred.
Interviews by Attorney General investigators of both the Wayne County Medical
Examiner who performed the autopsy and a privately retained forensic pathologist who
reviewed the autopsy record.

€ ®

As explained below in greater detail, the FBI agents' use of deadly force in this matter was
legally justified. It is clear that the agents acted in self defense and/or in defense of others. The
facts show. Abdullah making a series of decisions that resulted in the use of deadly force against
him—and ultimately his death. None of Abdullah's followers who complied with the police
commands were injured in any way.

* After the Attorney General agreed to perform this review, it was leamed that one of the federal
agents involved in the arrest operation shares the same surname as an individual involved in this
review. There is no relationship, familial or otherwise, between the reviewer and this agent.



1. Factual Background

A. Pre-Arrest

On October 27, 2009, a criminal complaint was filed by the Department of Justice in the

U.S. District Court for the Eastern District of Michigan charging Abdullah and ten other
individuals® with a variety of federal crimes involving conspiracy to receive and sell stolen
property, mail fraud, and illegal possession of firearms and body armor. Arrest warrants were
obtained the same day.

The complaint identifies Abdullah as a convicted felon who is a leader in a U.S.-based radical
fundamentalist group who advocates for an offensive jihad against the U.S. Government and
Law Enforcement. To quote from the complaint:

The investigation has shown that Lugman Ameen Abdullah, Imam of the Masjid
Al-Haqg, in Detroit, Michigan, is a highly placed leader of a nationwide radical
fundamentalist Sunni group consisting primarily of African-Americans, some of
whom converted to Islam while they were serving sentences in various prisons
across the United States. The primary mission is to establish a separate, sovereign
Islamic state (“The Ummah™) within the borders of the United States, governed
by Shariah law. The Ummah is to be ruled over by Jamil Abdullah Al-Amin,
formerly known as H. Rapp Brown, who is currently serving a life sentence in the
Florence, Colorado, Supermax for shooting two police officers in Georgia.

In 1981, Lugman Abdullah was convicted in Wayne County, Michigan of
felonious assault and carrying a concealed weapon. Further, a check of law
enforcement indices shows that in 1979 Abdullah was arrested and charged with
resisting arrest and assault on a police officer by the Mobile, Alabama, Police
Department; the disposition of those charges is unknown.

Lugman Abdullah calls his followers to an offensive jihad, rather than a defensive
Jjihad. He regularly preaches anti-government and anti-law enforcement rhetoric.
Abdullah and his followers have trained regularly in the use of firearms, and
continue to train in martial arts and sword fighting. Abdullah encourages
members of the Masjid Al-Haqg, many of whom are convicted felons, to carry a
firearm [sic], and information obtained during the course of this investigation
indicates that many of Abdullah’s followers are usually armed. Abdullah
preaches that every Muslim should have a weapon, and should not be scared to
use their weapon when needed. Members and former members of the Masjid Al-
Hagq have stated they are willing to do anything Abdullah instructs and/or
preaches, even including criminal conduct and acts of violence.®

5 The ten other men charged with federal crimes were: Mohammad Abdul Bassir, Muhammad
Abdul Salaam, Abdul Saboor, Mujahid Carswell, Abdullah Beard, Mohammad Philistine, Yassir
Ali Khan, Adam Hussain Ibraheem, Garry Laverne Porter, and Ali Abdul Ragib.

® See Attachment A (Language from sworn federal criminal complaint dated October 27, 2009).



Federal investigators obtained information from at least three confidential sources going back to
2007 that detail Abdullah's willingness to engage in criminal activity and advocacy of violence
against the government and law enforcement. According to the federal complaint, this evidence
has been provided for in sworn statements to the FBI or undercover recordings of conversations
with Abdullah and others. Knowingly providing false testimony in these swommn statements
would subject these individuals to possible prosecution for perjury, as well as for violating

18 USC 1001 (a)—lying to a federal agent, a 5-year felony.

The FBI obtained authority to conduct an undercover operation in November of 2008. The
purpose of the undercover operation was to provide opportunities for anyone interested to .
participate in the theft of, and later in selling goods they believe have been stolen. The
investigation was based, in part, upon information provided by confidential informants who were
told by members of the Mosque that they were willing to fence stolen merchandise.

During the course of the investigation, there were ten undercover criminal transactions involving
the selling or receiving of stolen property over a ten month period, ranging from December 4,
2008, through October 8, 2009. After the tenth illegal transaction, plans began to affect the
arrests.

B. The Arrests

Federal agents developed arrest plans that were presented to the Special Agent In Charge of the
FBI Detroit Field Office. The Detroit Special Agent In Charge requested the assistance of the
Hostage Rescue Team, which included K-9 and helicopter support. Final approval was then
given to a plan that combined Hostage Rescue Team and Detroit SWAT agents affecting the
arrests in a FBI controlled warehouse located at 5171 Miller Road in Dearborn. The confidential
informants arranged with Abdullah and his followers to meet at the warehouse to transfer what
they believed were 303 stolen televisions from one truck to another. These were 42” high-
definition flat screen televisions that routinely retail at over $1,000 each—thus, this theft
involved property worth in excess of a quarter of a million dollars.

The arrest plan is set forth in the SWA'T Annex Report.7 In summary, there were 66 agents
involved in the arrest operation. Agents were positioned in the parking lot, inside the warehouse,
and at a command center set up several blocks away.

The plan lists each of the 29 agents that were secretly inserted into the warehouse and their
assignments for the arrest. Agents were assigned to several rooms on the first and second floors
of the warehouse. They were concealed in those rooms before the targets arrived. A closed
circuit T.V., linked with five different cameras, allowed the agents to see everyone arrive and
monitor their movements once inside the warehouse.

The arrest operation was carefully planned, including three separate rehearsals over the course of
a week inside the warehouse by all agents involved. Various arrest locations were considered,

7 See Vol. 3 of the FBI Investigative Report, Tab 70 (Arrest Plan).



but the warchouse was selected by the FBI because it concluded that the warehouse afforded the
most safety to the public, the agents, and the confidential informants.®

Before the arrest, the team was briefed on the criminal histories of the suspects—including
Abdullah's prior arrests for felonious assault, resisting arrest, ‘and assaulting a police officer.
Agents were also briefed on Abdullah and his followers anti-government and anti-law
enforcement threats and the FBI deadly force pohcy Agents were informed that deadly force to
protect the life of the FBI dog was not permissible.

On October 28, 2009, two undercover FBI agents were joined at the warehouse by a confidential
informant along with the targets and proceeded to move “stolen” flat screen televisions from one
semitrailer to another. Both semitrailers were backed up to bays at the northwest corner of the
warehouse. Consistent with the plan, the confidential informant and two undercover I'BI agents
made various excuses to leave the warchouse. When the last one departed, explosive
diversionary devices were employed. 10

SWAT/Hostage Rescue Team agents, clothed in marked tactical uniforms and armed with M-4
rifles, exited the rooms in which they were hiding and entered the main room of the warehouse,
which was well lit.”!

According to the statements of eye-witness agents, Abdullah and his followers were given loud,
verbal, repetitive commands ordering them to lie down on the ground and show their hands.

Abdullah refused to comply with the FBI's commands. Instead, Abdullah ran to an exit door, but
it was locked. With no immediate exit, Abdullah turned and fled inside one of the neatby
semitrailers. At this time, all of Abdullah's followers complied with the agents’ commands—
Abdullah was the only suspect who was resisting arrest.

Abdullah stood up against the wall by the trailer and concealed his arm behind his back. As the
agents approached him with guns drawn, Abdullah laid down on his stomach just inside one of
the trailers parked against the bay opening.

While on his stomach, Abdullah concealed hands under his body: According to the witness
statements, he did not comply with repeated demands to show his hands. The agents warned him
that if he continued to refuse to comply, the K-9 would be released. His refusal to comply
continued, resulting in the K-9 being deployed which began biting at Abdullah’s upper body.
Abdullah rolled over on his side, revealing what witnesses described as a handgun in his right

% See Vol. 3 of the FBI Investigative Report, Tab 75 (Arrest Considerations).

? See Attachment C (FBI use of deadly force policy used for Operational Briefing).

¥ These diversionary devices were not what are commonly referred to as flash-bang grenades—
which are typically thrown when employed. Rather, these were remotely triggered explosives
concealed in locations by the Hostage Rescue Team.

1 gee Attachment D (Photos illustrating the arrest team's tactical vest with “FBI” markings).



hand. There is evidence that Abdullah fired three times at the dog,"* which was positioned in the
same direction of the agents. Four FBI agents returned fire, for a total of 20 rounds, each
striking Abdullah. Paramedics who were part of the arrest team pronounced Abdullah dead at
the scene.

It is important to note that as part of their independent investigation, the Dearborn Police
Department made repeated efforts to interview Abdullah's associates who were arrested at the
scene. Because each of these individuals have pending federal charges arising out of the federal
investigation, the Dearborn Police agreed to strictly limit their questions to the observations
made of the arrest operation to avoid complications to the substantive charges they are facing.
All these other arrestees were either friends with Abdullah or fellow members of the Masjid Al-
Haqg. In spite of the assurances and limitations on questioning provided by the Dearborn Police
Department, each of these eyewitness/arrestees have refused to make any statement to police
through their attorneys.

The Assistant Wayne County Medical Examiner opined that death was immediate. Additional
external injuries, including those to the face of Abdullah, were noted with no opinion provided
by the Medical Examiner in his report as to what caused them.

The FBI surveillance video, witness statements, and Dearborn Police in-car audio recordings
established that all shots were fired in less than four seconds. There is no evidence of any firing
of a weapon outside the four second time period.

The four FBI agent shooters have all provided statements."”

The statements of the shooters and the eyewitnesses, while differing in minor details, are all
consistent in the basic facts and sequence of events: ‘

1. The agents came out of their concealed positions into the warehouse;

2. The agents shouted repeated commands to the defendants to get down and show their
hands;

3. Abdullah resisted arrest by trying to evade arrest;

4. Abdullah eventually laid on his stomach, but concealed his hands underneath him;

12 As discussed later in more detail, the ballistics and necropsy reports indicate the K-9 was shot
three times by the handgun recovered from Abdullah.

13 See Attachment E (Sworn written statements by all shooters). Note: the last names of the
agents are redacted from this document to protect them and their families from possible
retaliation. Redactions of this nature are specifically provided for by Michigan’s Freedom of
Information Act, MCL 15.243(1)(s).



5. Abdullah failed to comply with repeated commands to show his hands or else the dog
would be deployed;

6. The dog was deployed and observed biting the upper body of Abdullah;
7. Abdullah was observed to roll over on his side and produce a handgun;
8. Abdullah fired at the dog and in the general direction of agents; and

9. The agents returned fire.

Witnesses place the shooters in close proximity to Abdullah, from five to twelve feet away at the
time of the shooting. Eyewitnesses and shooters stated they feared for their lives and the lives of
others when Abdullah began shooting. This account is also consistent with a sta’iement from one
of the four FBI shooters made to a fellow agent immediately following the shooting.**

C. Review of Post Arrest Evidence

The 9mm firearm recovered from Abdullah was analyzed by the FBI lab. There were no usable
latent prints found on the handgun—a finding not uncommon with firearms. However, the bullet
fragments removed from the K-9 were found to be consistent with bullets fired from the handgun
and not consistent with those fired from FBI rifles. Further, the three spent handgun casings
were positively identified as having been fired from the handgun recovered from Abdullah. A
17-round clip was in the handgun and had 14 live rounds remaining.

It is noteworthy that the ammunition loaded in the handgun was compatible, by brand and
caliber, with ammunition later seized from Abdullah’s residence. This physical evidence is
consistent with the statements that Abdullah, not the agents, shot the dog.

Indeed, the FBI firearms report suggests the same conclusions:

S/A “Paul” fired three (3) shots from his .223 caliber entry weapon. Three (3)
cartridge cases recovered from the scene were fired from S/A “Paul’s” weapon
and three (3) bullets recovered from the body of Abdullah were fired from the

barrel of S/A “Paul’s” .223 weapon, based on barrel comparison.

S/A “Christopher” fired two (2) shots from his .223 caliber entry weapon. Two

(2) cartridge cases recovered from the scene were fired from S/A “Christopher’s”
weapon and two (2) bullets recovered from the body of Abdullah were fired from
the barrel of S/A “Christopher’s™ .223 entry weapon, based on barrel comparison.

S/A “Tom” fired seven (7) shots from his .223 caliber entry weapon seven (7)
cartridge cases recovered from the scene were fired from his weapon and six (6)
builets recovered from the body of Abdullah were fired from the barrel of the S/A

* See Vol. 1 of the FBI Investigative Report, Tab 35, p 4 (Sworn statement of on-scene agent).



“Tom’s” .223 entry weapon, based on barrel comparison. The seventh (7) bullet
is believed to have fragmented, four (4) bullet fragments were recovered from the
body of Abdullah.

S/A “Sean” fired eight (8) shots from his .223 caliber entry weapon. Eight (8)
cartridge cases recovered from the scene were fired from S/A #Sean’s” weapon
and eight (8) bullets recovered from the body of Abdullah were fired from the

barrel of S/A “Sean’s” .223 entry weapon, based on barrel comparison.

The evidence that Abdullah fired first is uncontroverted. Every FBI agent that saw the shooting
described Abdullah as producing a gun and firing, followed by FBI return fire. Those agents not
in a position to see the shooting, but able to hear shots fired, all say they heard handgun fire first.
All say the handgun fire sounds different than the rifle fire.

There are also three civilian witnesses, unconnected to law enforcement, that corroborate this.
These witnesses happened to be working at the time of the shooting in an office that adjoins the
warehouse. These three women made statements to the Dearborn Police Department and all say
they heard several shots followed by a volley of different sounding shots. This is consistent with
the statements from various agents that Abdullah fired first followed by agent rifle fire.

The audio recording from a Dearborn Police Department in-car camera system corroborates both
civilian and law enforcement statements. Dearborn Police Department officers were staged at a
restaurant parking lot a short distance from the warchouse. When the arrest began, they were
notified. The officers, in four different marked scout cars, activated their overhead lights and
rushed to the warehouse parking lot. Their role was to provide outer perimeter security which
included being a visible police presence, keeping onlookers away, and possibly apprehending
any suspects who might escape the warehouse. The first officer to arrive pulled up near the
warehouse and his camera microphone picked up the sounds of the shooting. That recording
captures what sounds like a gunshot followed by a volley of louder gunshots. Moreover, these
recordings also corroborate the FBI video that all of the shots were fired within four seconds.

It should be noted that while only an initial gunshot is clearly recorded by the scout car first on
the scene, most of the witnesses in and around the warehouse describe hearing one or two
gunshots before the volley. For instance, one of the women in the neighboring office states she
heard three loud bangs (likely diversionary devices) followed by three single gunshots.
Immediately after hearing the three single shots, the witness states she heard rapid fire gunshots.

Further, the video surveillance helps clarify the sequence of events. There were five hidden FBI
cameras monitoring areas in and around the warehouse for the operation. They are labeled

15 All of the shots take place in four seconds as indicated by the clock on the video portion of the
recording. The shots take place between 12:06:52 and 12:06:56. The second scout car that
pulled up to the warehouse captured a recording consistent with the first. The third and fourth
cars to pull up create recordings consistent with the time frame, but the sound of the shots fired is
less distinct.



Outside, Loading Dock, Front Door, Long View, and Counter. The Dearborn Police Department
investigative report has a summary of each recording. These are video recordings only—no
audio. The undercover FBI agents were wearing a transmitting device that did record audio.
However, the undercover agents left the building before the arrest.

The Loading Dock camera produces helpful footage. This shows Abdullah and his associates,
the confidential informant, and undercover FBI employees unloading the televisions from one
trailer and placing them on pallets. The confidential informant and undercover FBI employees
leave one after the other, and for a few moments the defendants continue their unloading. There
is no audio, but the viewer can determine the use of the diversionary devices by the startled
reactions of the defendants. FBI agents then appear in the recording, in full SWAT gear with
weapons pointed, and appear to order the defendants to get down.

Abdullah can be seen trying to escape through a service door that is actually locked, then
changing course, and going in a semitrailer. Abdullah appears to be holding something slightly
behind his back. Ultimately, he lies down, but the camera view of him is fully obstructed by a
pallet stacked with stolen televisions. It was one of Abdullah's associates who moved this pallet
and stacked the televisions in this location. In the moments that follow, the viewer can still see
the lead agent motion for the K-9 and the K-9 being released by his handler. The K9 handler,
who is closest to Abdullah at that moment, is then observed to flinch. The sequence of events
suggest this is when Abdullah is firing his weapon, and the other agents are seen reacting.

The clock on the Loading Dock video shows the diversionary devices were employed at
12:04:25. By 12:05:21 the lead agent is motioning for the dog, and it is released 6 seconds later
at 12:05:27. The K-9 handler flinches at 12:05:29 and several seconds later at approximately
12:05:33, the shooting is over. '

This recording corroborates the statements of the agents as to the sequence of events and the
behavior of Abdullah.

D. Facial Injuries

Attorney General staff independently interviewed the Medical Examiner who performed the
autopsy in attempt to gain additional insight into the cause of Abdullah’s facial injuries. These
injuries described in the autopsy report include abrasions, lacerations, and a fracture of the front
of the maxilla.'® The independent interview clarified that there is insufficient evidence to
definitively state how these injuries were caused. Various theories have been suggested by
observations in witness statements. These theories include injury from the action of the slide on
the pisto] Abdullah was firing (extremely close to his face), injury from being turned over by
agents to facilitate handcuffing, and injury from the attack by the K9.

The Council on American-Islamic Relations (CAIR) retained a forensic pathologist, Dr. Cyril
Wecht, who reviewed publicly available documents—including the autopsy report and autopsy

16 See Attachment F (Report of the Wayne County Medical Examiner, Case No. 09-10481).



photographs—and has opined that the facial injuries were caused by dog bites.'” The Wayne
County Medical Examiner noted, during the Attorney General interview, that Abdullah’s face is
lacking puncture wounds-—which are typically found in persons who have been subjected to
known dog bites.

A phone interview with the CAIR-retained pathologist revealed several points. First, that he was
not privy to evidence outside of the autopsy report and photographs. This absence of relevant
evidence led to some erroneous assumptions. For example, Dr. Wecht believed that Abdullah
was standing when cornered by agents and thereafter fell—an assumption refuted by the
available video evidence which was not available to Dr. Wecht.

Second, Dr. Wecht stated that his determination that Abdullah’s facial injuries were the result of
dog bites was an opinion reached on a theory of exclusion of other reasonable causes. When
asked how he arrived at his conclusion, Dr. Wecht rhetorically responded, “what else could it
be?” In addition, it was Dr. Wecht’s opinion that the facial injuries were inconsistent with
having been punched or kicked.

None of the eyewitness statements nor any of the video reviewed supplies any evidence that
Abdullah’s facial injuries were sustained post-mortem.

IXl. Legal Analysis

The Non-Standard Jury Instruction on this issue sets forth, in plain language, the relevant
Michigan law as follow:

A police officer in defense of him or herself or others, may use that force which is
reasonable under the circumstances; unlike the private citizen, a police officer, by
the necessity of his or her duties, is not required to retreat before a display of
force by his adversary. Like the private citizen, the police officer must reasonably
believe himself or herself to be in great danger and that his or her response was
necessary to save [himself] or herself from that danger.

MI-NSJICR, § 13:10

The commentary indicates that this standard is drawn from People v. Doss, 406 Mich 90 (1979).
In Doss, Detroit Police Officers responded to a burglary at a gas station. After one suspect was
taken into custody, another was fatally shot after he turned toward the police officers with “an
object in his hands.” Defendant police officer (Doss) was subsequently charged and tried for the
death. In addressing the issues raised by the defendant, the Michigan Supreme Court examined
the right of a police officer to use deadly force, under what circumstances that force may be
used, and under what standard a trier of fact is to examine those circumstances.

The Court first rests on a previous Michigan Supreme Court case, Delude v Raasakka, 391 Mich
296, 303 (1974), to establish that “ the police have the right to use that force reasonable under the

7 See Attachment G (Letter from Cyril H. Wecht, M.D., 1.D., May 24, 2010).
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circumstances to effect...an arrest. The police may also take what action is reasonable to protect
themselves in the course of an arrest or an attempted arrest.” The Doss Court reinforces the rule
from Delude by explaining “what constitutes reasonable force” by using a lengthy excerpt from
American Jurisprudence (5 AM Jur 2d, Arrest, § 81, p 768):

What amounts to reasonable force on the part of an officer making an arrest
usually depends on the facts in the particular case, and hence the question is for
the jury. The reasonableness of the force used must be judged in the light of the
circumstances as they appeared to the officer at the time he acted, and the
measure is generally considered to be that which an ordinarily prudent and
intelligent person, with the knowledge and in the situation of the arresting officer,
would have deemed necessary under the circumstances. The officer has
discretion, within reasonable limits, to determine the amount of force which the
circumstances require, and he is not guilty of wrong unless he arbitrarily abuses
the power confided in him.

What amounts to reasonable force, therefore, is dependent on the situation in which force is used.
The Doss Court again relies on American Jurisprudence (40 Am Jur 2d, Homicide § 137,

pp 137, 427-428) to further flesh out when this reasonable use of force may be applied.
Specifically, the Court says:

Likewise, police officers making a lawful arrest may use that force which is
reasonable under the circumstances in self-defense, and unlike the private citizen
a police officer, by the necessity of his duties, is not required to retreat before a
display of force by his adversary. However, like the private citizen, the police
officer who claims self-defense must have reasonably believed himself to have
been in great danger and that his response was necessary to save himself
therefrom. Doss at 102-103 (citations omitted).

Furthermore, in People v Oster, 67 Mich App 490 (1976), the Court of Appeals stated, "Not only

must the defendant believe himself to be in great danger, but that the belief must also be
reasonable under the circumstances." Osfer at 264.

11



Applying Michigan law to the facts in this case establishes that each agents' use of deadly force
while attempting to execute a valid federal arrest warrant was not unlawful.

As to S/A “Paul”, who fired a total of three shots at Abdullah, the evidence supports the
following:

S/A “Paul” attended multiple briefings on the operation that included details about the
artestees. Specifically, that Abdullah had a history of making threats of violence against
law enforcement and had a propensity to carry a gun or other weapons.

During the arrest attempt, S/A “Paul” personally observed Abdullah with his hands
hidden beneath him—ignoring the commands to show his hands.

The observations of $/A “Paul” were that Abdullah appeared to be sizing up the agents
and displaying a demeanor different than the other compliant subjects.

S/A “Paul” also personally observed Abdullah roll over as the dog bit him, revealing a
gun in Abdullah’s right hand pointed at the handler and other agents causing him to fear
for his safety.

As to S/A “Christopher,” who fired a total of two shots at Abdullah, the evidence supports the
following:

L4

S/A. “Christopher” was briefed regarding the background of Abdullah and his propensity
to carry a gun. The briefing included information regarding Abdullah’s history of
specific threats of violence to law enforcement agents.

During the arrest operation, the agent personally observed Abdullah lying on his stomach
with his hands concealed from view. S/A “Christopher” personally gave Abdullah
commands to show his hands. These commands were ignored.

The agent observed Abdullah produce a gun when the dog made contact with him. The
gun was observed to be pointing in the direction of fellow agents. The sworn statement
of this agent states, “I believed Abdullah intended to shoot the operators [agents].”

As to S/A “Tom”, who fired a total of seven shots at Abdullah, the evidence supports the
following:

S/A “Tom” received a pre-arrest briefing which included information that Abdullah was
always armed and willing to fight with law enforcement. The agent was told that the day
prior to the arrest attempt, Abdullah had stated he would shoot if confronted by law
enforcement.

During the arrest attempt, S/A “Tom” personally observed four of the five subjects
immediately comply with FBI commands. Abdullah was the only non-compliant subject.

12



This agent also observed Abdullah’s elbow rise, as if he was removing something from
his robes. The agent-then observed Abduliah drop to one knee and then lay with his
hands hidden from view.

S/A “Tom” personally observed Abdullah reveal a handgun when encountered by the
dog. The agent then observed Abdullah point and fire his gun in the direction where he
believed the FBI K9 Handler was located.

In his sworn statement, the agent directly states he believed Abdullah was shooting at the
K9 Handler.

As to S/A “Sean,” who fired a total of eight shots at Abdullah, the evidence supports the
following:

S/A “Sean” was briefed on the propensity of Abdullah to carry a weapon as well as his
numerous past threats to law enforcement.

During the arrest attempt, S/A “Sean” observed Abdullah fo be the only non-compliant
subject. Abdullah was refusing to show his hands, despite repeated commands from S/A
“Sean” to do so. Eventually, S/A “Sean” advised Abdullah, “show us your hands or we’ll
release the dog.” Abdullah continued to be non-compliant—looking directly toward the
agents

When the K9 made contact with Abdullah, S/A “Sean” observed Abdullah produce a gun
pointed in the direction of the agents and began firing.

In the sworn statement of S/A “Sean,” he states, “At this point I feared for my life and the
lives of the other members of the arrest team.”

Conclusion

The following conclusions are supported by the available evidence:

I.

2.

Abdullah was armed;

All agents were made aware of the fact he would likely be armed and had
previously vowed to resist, even if resistance involved the killing of a federal
agent;

. Abdullah refused to comply with arrest commands issued by clearly identified

federal agents during the entire encounter while all other subjects did so;

Abdullah was advised the dog was going to be released and still refused to
comply with commands;

13



5. Abdullah produced a weapon and fired in the direction of federal agents;

It would be reasonable for the agents to believe Abdullah was firing at them and would continue
to do so unless stopped. This is particularly the case given their knowledge of Abdullah’s prior
attack on a police officer, his propensity to resist arrest and his stated desire to kill an FBI agent.

The fact that agents fired shots ranging in number from two to eight is of reduced significance in
light of the evidence that all the shooting took place within the span of 4 seconds.

It is clear that the agents acted in self defense and/or in defense of others. The facts show
Abdullah making a series of decisions that resulted in the use of deadly force against him—and
ultimately his death. None of Abdullah's followers who complied with the police commands
were injured in any way.
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United States District Court

EASTERN DISTRICT OF MICHIGAN
UNETED STATES OF AMERICA o - CRIMINAL COMPLAINT
V. ‘ Case:2:09-mj-30436
: Judge: Unassigned, -
D-1 LUQMAN AMEEN ABDULLAH Filed: 10-27-2009 At 09:32 AM
(a.k.a Christopher Thomas), | . Sealed M atter (m!) ;

D2 MOHAMMAD ABDUL BASSIR
{a.k.a. Frankiin D, Roosevelt Williams},

- 13 MUHAMMAD ABDUL SALAAM

- D-6 ABDULLAH BEARD (ak.a. Detric Lamont Driver),

~ D-4 ABDUL SABOOR (a.k.a Dwayne Edward Davis),

(a.k.a. Muhammed Addul Salaam, a.k.a. Gregory Stone,
a.k.a. Gun Man, a.k.a, Norman Shields),

D-5 MUJAHID CARSWELL (ak.a. Mujahid Abdullah),

D-7 MOHAMMAD PHILISTINE
(a.x.a. Mohammad Palestine, a.k.a. Mohammad Al-Sahli), gz fff‘?,f }4 ﬁ;w& / [y T g e
' D-8 YASSIR ALI KHAN, ]
l/I)~9 ADAM HUSSAIN IBRAHEEM,
+D-10 GARRY LAVERNE PORTER (ak.2. Mujahid), and

. ¥D-11 ALT ABDUL RAQIB

I, Gary Leone , the undersigned complainant, being duly sworn, state that the following is tru
correct to the best of my knowledge and belief. From on or about_2007 through the present, in _We
county, in the Eastern District of Michigan, defendant(s) did commit, or did aid and abet others in committing,

violations of Tederal law, to whit:

18 U.S.C. § 371, conspiracy to violate 18- U.S.C. § 2315, by receiving and selling goods that the defendants
believed were stolen from interstate shipments, as to Defendants 1,2,3,4,5,6,7,8,9,and 11;

18 U.S.C. § 371,conspiracy to violate 18 U,8.C. § 1341, mail fraud, in furtherance of a scheme to defraud and to
obtain by mail the insurance proceeds from the arson of a dwelling, as to Defendants 1 and 2;

18 U.S.C. § 922(d), providing firearms or ammunition to a person known to be a convicted felon, as to
Defendant 1 and 2;

18 U.S.C. § 922(g), possession of firearms or amimunition by a convicted felon, as to Defendants 1, 2 and 10;
18 U.S.C. § 931, possession of body armor by a person convicted of a violent felony, as to Defendant 1: and
18 U.S.C. § 51}, tampering with motor vehicle identification numbers with the intent to further the theft of the

vehicle, as to Defendant | and 2.

All in violation of Title- 18 United States Code, Section(s)_371. 922(d), 922(g), 931, 511 and 2




} further state that { am a(n)__Special Agent, FBI _and that this complaint is based on the following facts:

See Attached Affidavit Hereby Incorporated by Reference.

Continued on the attached sheet and made a part hereof: &l Yes L[] o

Signature of Complainant
Special Agent Gary Leone, FBI

Sworn to before me and subscribed in my presence,

October 27, 2009 at _Detréit. Michigan
Date ' - City and State '

o DONALD A, SCHEER
Honorable. Donald A. Scheer, U.5, Magistrate Judee

Name & Title of Judicial Officer ‘ Signature of Judicial Officer




AFFIDAVIT

I, Gary Leone, being duly sworn, depose and state!

I am a Special Agent of the Federal Bureau of Investigation (FBI) and I have been so
employed for 6 years. | have been assigned to the Detroit Division for approximately 3 years,
where I am assigned to a Counter-Terrorism Squad, I am familiar with and have participated in
methods of investigation including, but not limited to, visual surveillance, general questioning of
witnesses, use of search warrants, the authorized use of electronic surveillance (wire and oral),
grand jury subpoenas, use of informants and use of cooperating witnesses, have participated in
the investigation which is the subject of this affidavit for the past three years.

| am part of a team of experienced agents and officers who have been investigating the
criminal activities of Lugman Ameen Abdullah and his followers who are located in Detroit
and in cells throughout the country, Abdullah is the Imam of the mosque known as the Masjid
Al-Haqq. The Masjid Al-Haqq was located in a building at 4118 Joy Road in Detroit; however,
in January 2009, the group was evicted by the City of Detroit for non-payment of property taxes.
It has relocated, i.in.der the same name, to a building located at 4017/4019 Clairmount, Detroit.

INTRODUCTION

The statements contained in this affidavit are based upon my own investigation, as well as
uporn information provided by other Special Agents and Analysts of the FBI, conversations held
with detectives and officers from the Defroit Police Department and other law enforcement
organizations, information provided by confidential human sources and informants, review by
myself and others of consensually monitored conversations, and upon my experience and {raining -
as a Special Agent of the FBI, Because of the limited purpose of this affidavit, I have included -
only the evidence I believe is necessary to establish probable cause that the individuals named
herein have committed federal crimes, and not every detail known to me regarding the related

investigation.

On that basis, | allege there is probable cause to believe Lugman Ameen Abduilah
(a.k.a Christopher Thomas), Mehammad Abdul Bassir (a.k.a. Franklin D. Roosevelt Williams),
Muhammad Abdul Salaam (a.k.a. Muhammad Addul Salaam, a.k.a. Gregory Stone, a.k.a. Gun
Man, a.k.a. Norman Shields), Abdul Saboor (a.k.a. Dwayne Edward Davis), Mujahid Carswell
(a.k.a. Mujahid Abduliah), Abdullak Beard (a.k.a. Deiric Lamont Driver), Mohammad
Philistine (a.k.a. Mohammad Palestine, a.k.a. Mohammad Al-Sahli), Yassir Ali Khan, Adam
Hussain [braheem, Garry Laverne Porter (a.k.a. Mujahid) and Ali Abdul Ragib have
conspired together to commit federal crimes, in violation of 18 U.S.C. § 371, including:

18 U.S.C. § 2315 (sale or receipt of stolen goods tr‘ansported. in interstate
commerce);

a.

b. 18 U.S.C. § 1341 (mail fraud to obtain insurance proceeds resulting from arson);



And have in fact violated the following federal criminal laws:

c. 18 1.8.C. § 922(d) (providing firearms or ammunition to a person known to be a
convicted felon),

d, 18 U.S.C. § 922(g) (possession of firearms or ammunition by a convicted felon);

e 18 U.S.C. § 931 (possession of body armor by a person convicted of a violent
felony); and .

f. 18 U.S.C. § 511 {altering or removing motor vehicle identification numbers). .

The investigation has shown that Lugman Ameen Abdullah, Imam of the Masjid
Al-Haqg, in Detroit, Michigan, is a highly placed leader of a nationwide radical fundamentalist
Sunni group consisting primarily of African-Americans, some of whom converted to Istam while
they were serving sentences in various prisons across thie United States. Their primary mission is
to establish a separate, sovereign Islamic state (“The Ummah”) within the borders of the United
States, governed by Shariah law. The Ummah is to be ruled over by Jamil Abdullah Al-Amin,
formerly known as H. Rapp Brown, who is currently serving a life sentence in the Florence,
Colorado Supermax for shooting two police officers in Georgia. ' - '

In 1981, Lugman Abdullah was convicted in Wayne County, Michigan of felonious
assault and carrying a concealed weapon. Further, a check of law enforcement indices shows that
in 1979, Abdullah was arrested and charged with resisting arrest and assault on a police officer
by the Mobile Alabama Police Depertment; the disposition of those charges is unknown. -

Lugman Abdullah calls his followers to an offensive jihad, rather than a defensive jihad.
He regularly preaches anti-government and anti-law enforcement rhetoric, Abdullah and his
followers have trained regularly in the use of firearms, and continue to {rain in martial arts and
sword fighting, Abdullah encourages members of the Masjid Al-Hagg, many of whom are
convicted felons, to carry a firearm, and iriformation obtained during the course of this
investigation indicates that many of Abdullah’s followers are usually armed, Abdullah preaches
that every Muslim should have a wéapon, and should not be scared to use their weapon when
needed. Members and former members of the Masjid Al-Haqq have stated they are willing to do
anything Abdullah instructs and/or preaches, even including criminal conduct and acts of

violence,
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BACKGROUND
Historical Information from Confidential Source’ S-1

S-1is a confidential source who has admitted that he was a follower of Lugman
Abdullah, a faithful member of The Ummabh, and involved in theit criminal activities in the past.
A great deal of the information provided by S-1 has been independently corroborated by recent
investigation; none of it has been refuted. S-1 has proven to be reliable and credible.

If a deposition given under cath in December 2007, S-1 testified that on many occasions,
he has heard Lugman Abdullah advocate the spread of Islam through violent jikad, and violence
against the United States government and against law enforcement. Although Abdullah knows
that many of his followers are felons who converted to Islam while they were in prison, he
encourages them to be armed at ail times in preparation for a confrontation with law
enforcement, S-1 saw and participated in extensive and regular firearms and martial arfs fraining
inside the Masjid Al-Haqq. S-1 saw Lugman Abdullah discipline children inside the mosque by
beating them with sticks on their hands, knees, and legs, until they were covered with bruises,
including a boy Abdullah beat so badly with sticks that he was unable to walk for several days.

S-1 testified that the members of the Masjid Al-Haqq are ready to use any means
necessary to safeguard the mosque and its surrounding area from outside forces, whether they are
members of law enforcement or local sireet gangs. If members need assistance or protection,
they are instructed to call upon Lugman Abdullah and his followers rather than calling the police.

S-1 testified that on many occasions, he heard Lugman Abdullah preach that Islam
should be spread through violent jihad, and advocate violence against the government and
apainst law enforcement. Abdullah told his followers that if the police try to take his weapons or
try to apprehend him, he will respond with violence, and they will have to shoot him before they
can arrest him., When he was a loyal follower of Abdullah, S-1 would repeatedly listen o a tape
recording of Abdullah giving a Khutba (sermon) in 2004 and yelling, “Police, so what? Police
die too! Feds die too!” and “Do not carry a pistol if you're going to give it up to police. You give
themn a bullet™ rather than surrendering your weapons. S-1 heard Abdullah encourage his
followers to “pick up guns and do something” rather than try to achieve their goals through
peaceful means. Abdullah often refered to law enforcement officers as “the Kafir dogs.” Iknew
from my experience and training that “Kafir” is a highly derogatory term used to describe a
non-Muslim, and that “Kuffar” is the plural form of the word.

According to S-1, Abdullah has an armed group known as the “Sutra team” that is
responsible for the security of the mosque and protecting its members both from law enforcement
and from local street gangs. When the Masjid Al-Haqq was located at 4118 Joy Road, the
members of the Sutra team carried firearms and trained in the martial arts of kickboxing, boxing,

" sword fighting, and other types of self-defense within the mosque itself.

| All confidential sources and undercover employees are referred to in this affidavit as
male, regardiess of their actual gender.

Lax
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On January 20, 2009, while the members of the Ummah were being evicted from 4118
Joy Road by the City of Detroit for non-payment of property taxes, the Detroit Police Department
confiscated two firearms and approximately forty knives and martial arts weapons from
Lugman Abdullah’s apartment inside the mosque. The firearms have been turned over to the
custody of the FBI and they are logged in to evidence. While the eviction was taking place, FBI
executed a federal search warrant inside the facility. Agents found clear evidence corroborating
S-1s statements that firearms training had taken place inside the mosque. There were empty
shell casings on the basement floor, and large holes in the concrete wall of the “shooting range.”
According to S-1, all weapons and fight training was geared towards violent confrontation with

law enforcement and / or with local street gangs.
Information from Confidential Source S-2

8-2 is a confidential source who has provided information about Lugman Abdullah and
his associates, S-2 is proven fo be reliable and credible; information provided by S-2 has been
independently corroborated by other sources, and by consensual recordings he has made with the
members of The Ummah at the direction of the FBL

On December 12, 2007, S-2 told me he had been with Lugman Abdullah outside the
mosque on that date, and he was able fo surreptitiously record their conversation, S-2 told
Abdullah he had asked to donate $5,000 to pay to have someone *“do something” during the 2006
Super Bowl in Detroit. Abdulleh said he would not be involved in injuring innocent people for
no reason; “If there’s something to be done, . . . it’s going to be legitimate,” Abdullah
acknowledged that he had been involved in weapons training even before he became Muslim,

and stated:

I mean, things are coming., . . . Well, see, the whole point is that you have to
understand. Kafir is, they watch me, like, very closely. Very, very closely, you know? 1
mean, ridiculously closely. And, so, you know, when [uninfelligible] and I do things, but

" it’s all based on what’s gotto be done at the time. But when, uh, plots or something . . .
1 got some, 1 got some violence [in me] because of what they did to Imam Jamil

[Al-Amin] . . .

¥ ko k%
[ TThe overall picture was, uh, to advance Islam. So, uh, always remember, uh,
revenge is [slamic. But, you have to make sure it’s not personal. [t's very difficult. . . .
But you have to start, . . . You got'to get mad about it,

In reference to video clips appearing on Al Jazeera, Abdullah told 5-2:

They send me all of this stuff. . . . CAIR and everybody send me all of this
stuff. Igetsick. Tcan’t watch. . . Ican’t dothat. The, now, what would happen if that,
if I'm just dwelling on that? [can’t talk right, I can’t give people focus. . . .

And see, we're, like for exarnplé., I got some stuff, man, I got some soldiers with
me, so it’s not like I, [ don’t have, you know, nothing. Brothers that I know would, you
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know, if I say “Let's go, we going to go and do something,” they would do it. You
know. I mean, you got people who talk like they would do something, but . . . I
wouldn’t trust they would [do] nothing.

These and other recorded statements by Lugman Abdullah confirm reporting by S-1 and
S-2 that Abdullah and his followers view themselves as soldlers at war against the United

States govemment, and against non-Muslims.
Recent Information from Confidential Source §-3

On October 10, 2008, 8-3, an FBI confidential source who has proven to be reliable and
credible in thé past, was able to record additional statements by Lugman Abdullah at the mosque.
During the Jum uah prayer, Abdullah stated that Muslims need to cut the ties with Christians,
Jews and Kuffars, and said theré is no such thing as a good or bad Kafir ~ the only thing that
matters is whether or not someone is Muslim. In reference to Christians, Jews, and the Kuffar,

Abdullah stated:

. We have to cut the ties to them, and understand, you are supposed to be the
leaders. And until you act black and believe in that you are the leaders of mankind, you
are going to be astray. If you can’t please the Christians and the Jews, You canriot please

them until you follow their religion. .

Obama is a Kgfir. McCain, all the rest of them Ku]j”ais are Kuffars. You can't
make them a good Kafir, bad Kafir . . .

The premise of Allah, and Islam said, “the worst of [uninfelligible], the worst
Muslim is better than the best Kqfir.”

Abdullah went on to preach that Muslims need to stop fighting each other and start fighting the .
Kuffar. Abdullah stated:

Conftrary to our own [unintelligible], we should be trying te figure out how fo
fight the Kuffar. You see, we need to figure out how to be a bullet.

On March 21, 2008, S-3 relayed a conversation about the illegal possession of firearms
between himself, Lugman Abdullah and Abdul Bassir that occurred while they were driving to
Maryland to attend a Muslim conference. Abdullab told S-3 that he is not willing to go back to
jail, He stated that if police attempt to conduct a traffic stop on him, he will not stop. Abdullah
told 8-3 that he had once been stopped by police, who approached his car with their guns drawn.
Abduilah stated that only because he was not able to get to his firearm to shoot the police
officers, he fled the scene in his car, and evaded arrest in that way.

On June 2.7. 2008, §-3 told me he had been able to surreptitiously record his conversation
with ,ugman Abdullah standing outside the mosque that day. S-3 reported that when he armrived
at the mosque, he realized Abdullah was wearing a bullet proof vest under his customary
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robes. Abdullah explained he was wearing it because there had been an altercation earlier with
other individuals in their Detroit neighborhood who were not members of the Masjid Al-Haqq.
Abdullah smiled and told S-3 that “one of the brothers” had taken care of it. S-3 told '
investigators that he believed this meant that a member of the group had reselved the situation
through force and violence, and possibly by shooting someone.

a. -3 observed an individual he knows as “Abdul Rahim” standing with Lugman
Abdullah, watching for the individuals who had been involved in the altercation. S-3 saw
Rahim pull a handgun out of his shirt and aim it an approaching van. As the van neared,
Rahim realized the people inside were not the individuals they had been involved with
earlier, and Rahim put the gun back inside his shirt.

b. ~ Lugman Abdullah and S-3 talked about government regulations for citizens of the
United States, such as driver’s licenses and passports, and the following exchange
oceurred:

LA: ... howare we going [to have] Islam happen here and the Koresh, if you will, or
Washington is trying to stop everything we do? . . . . . Well, yeah, but it’s not
just the fear factor, it’s the whole point of, of knowledge. Of understanding that
“they” are my enemy, and that I should be trying to plot as to how to make
moves to get some things accomplished. ,

S-3:  Like them plotting on you and shutting you down, so vou be plotting on them?

LLA:  Yeah, that’s right! And to keep going, first of all, you know, to stay alive and
survive first,

S-3 told investigators that he believes that Abdullah’s reference to “the Koresh™ is to a period in
history when Muslims were expelled from land they considered their own, They réturned later,
stronger and more prepared, and reclaimed the land by force and violence from a non-Muslim
government. Investigators believe that Abdullah plans to follow that example, and lead others to
use forceful means against United States law enforcement.

On July 21, 2008, S-3 spoke to Abdul Bassir, Bassir told 5-3 that the United States
government wants to take people down, and that if the government messes with Lugman
Abdullah, “people will start taking heads,” Bassir stated they are almost to that point already,
because of the situation with Jamil Al-Amin. Investigators believe Bassir’s statements indicate
that the members of the Masjid Al-Haqq are considering taking illegal and violent action against
the government because of the incarceration of Jamil Al-Amin.

On August 5, 2008, S-3 told me he had been at the mosque that day, and had spoken with
Lugman Abdullah. S-3 was able to surreptitiously recorded their conversation. Investigators
reviewed and listened fo the recording, and discussed the matter with $-3, and determined that
Abdullah discussed his anti-government ideologies and the idea of 2 modern day revolution.
Abdullah stated, “It might end up being where each State breaks off.” Abdullah then discussed

6
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having small Islamic States separate from the nation of the United States, “like the Amish and
the Mormons in Utah,” Abdullah stated, '

. .. If you get enough property, like, “Hey, leave them alone.” Just like China
do with the Muslims over there. . . . You get enough [unintelligible] where you demand

your rights.
Later in the conversation, Abdullah stated,

We can’t just be saying, “O.K., everything is run by the U.S. governmient,” we got
to take out the U.S. government. The U.S. government is nothing but Kuffars. . .
Even if we was to say, “Let’s get us,” if we came up with a program like, “Let’s getus a
candidate and, you know, vote for him, vote him in and stuff like that, he’s a Muslim and
stuff.” . .. I'mean he's still got to deal with the Kuffars [unintelligible]. So Allah’s not

going to be with that.
Abduliah then began to talk about revolution and paraphrased another Muslim by stating,

It’s impossible to for you to take and change this thihg around, trying to go
through it the same way. You know, like, “OK, let me become a part of it then, I'm’
going to change it.” You cannot do that. It don’t work like that. And you cannot have a

non-violent revolution.

Abduilah then stated that Muslims need to stand up, and things will be all right onty when the
people who are ruling believe “There is no god but Allah.” Investigators believe Lugman
Abdullah’s statements confirm the informatior reported by S-1, that the primary mission of the
target subjects is to establish a separate, sovereign Islamic state (an Ummah) within the borders
of the United States, to be ruled over by Jamil Al-Amin. It further confirms that Abdullah
believes this can only be done through force and violence and not by political action: “you
cannot have a non-violent revolution.”

Also on August 5, 2008, 5-3 informed me that he had made a swrreptitious recording of
his conversation with Lugman Abdullah in Abdullah’s apartment on the second floor of the
mosque. Abdullah gave S-3 a bullet proof vest to keep, and showed him a Scimitar sword
with a blade approximately three to three and a half feet in length. $-3 saw a knife on the desk
with a blade approximately six to eight inches Jong. Abdullah also showed S-3 a hatchet,
Abdullah pointed fo a plastic case on the floor and said “That’s a shotgun.” 8-3 commented on
the hatchet and asked Abdullah, *Do you throw hatchets, or no?” Abdullah replied, “Yeah,.I can
use a hatchet.” As set out above, Lugman Abdullah has been convicted of a violent felony, and
therefore it is a violation of federal law for him to have possession of either a bullet-proof vest or -

~ a shotgun.

On October 10, 2008, S-3 was able o speak with Lugman Abdullah in the main
assembly room on the first floor of the mosque and to consensually recorded the conversation.

.
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Abdullah discussed the spread of Islam with $-3, telling him it is not all right to simply get along
with Kyffars. Abdullah stafed:

We are going to have to fight. We going to have to fight against the Kafir.

... Imeanif. . . Muslims run away from that. If the only thing they trying to
do is just to get along with the Kafir. That’s not for the Kafir for you to get along with.
. TIt's for you to fell them that they’re Kafir. “Hey, you making a big mistake man. You

need to worship Allah.”

. . . Only thing they trying, Muslims trying to do, is like, “Just leave me alone.”
Man, forget about that, . . . They smashing the Muslims all over the world and then
we sit here like everything is all right. “Just leave us alone.” I mean, no. Everything
~ain’tall right. Matter of fact, you better get up from over there and leave them people
alone, man. You wrong. If’s no threat from the Muslims here. The Muslims here are
saying, you know, “Hey, just let us live here and [unintelligible],” that’s the only thing
they worried about, . . . That’s not good man, Idon’t care,

On November 30, 2008, Lugman Abdullah and S-3 discussed a document relating to the
capture of Dr. Aafia Siddiqui in Afghanistan who was wanted by the FBI for questioning relating
to her loitering around the residence of Ghazni’s governor, in possession of instructions on

.making bombs and notes about installations in the United States. The discussion revolved -

around the allegations of Siddiqui’s defense attorney and ber family, who claimed that Siddigui
had been held captive and tortured by the United States Government, Abdullah said:

I'll tell you what, though. Brothers be talking about, they want to do jihad
' [unimefiigfble]. We can make some plans to do some [sound of three audible hand
claps} . . . ltain’t, it ain’t gof to be [unintelligible] like that. [Unintelligible] . . . just
like they did her. I mean I ain't talking about just grabbing somebody off the street. You
understand what 'm saying? . . . Onpe of them super Agenis. Trail them, follow
themn, know where they house is at, and everything else. Deal with them, deal with
them the way, the way they supposed to be dealt with, man. -

-3 then asked Lugman Abduilah how he would recognize the “super Agenté” and know whom
to follow. Abdullah responded by stating:

... Youcan’t, you can't deal with stuff [unintelligible] unless you dealing with
it in a sense of organized . . . You have fo wait, watch, check ont, mvestigate,
Same thing they do to you, 1¢’s not that complicated man. . . . You got hundreds
of Agents right down there off of, off of Michigan [Avenue].

S-3 then clarified that Abduilah was talking about the MacNamara Building on Michigan Avenue
in Detroit, which houses the FBI and the IRS. Abdullah responded:
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. . . No, not the IRS, not them. You.ain’t got to deal with them. I mean they
[unintelligible], they worth the effort but, you know, you got dudes that, actual Agents
that just terrorizing the people. . . . Field Agents, I mean, but the, no, they. . ., It'sa
whole organized effort. Look, they got cats that’s on the computer. [Unintelligible ] 1
mearn it’s not just . . . It’saorganized effort. . . . I mean everything they do, down.
Organized effort to betray you. But not just you, other people too, It’s not just, just
Muslims. . . . Why do you think McVeigh and them [unintelligible]?

Abdullah then went on to state his theories about the bombing of the Alfred P. Murrah Federal
Building in Oklahoma City and the first World Trade Center bombing. Abdullah relayed his
belief that the FBI bombed the Murrah Building and the World Trade Center as part of a plot to

blame Muslims for violence. Abduilah stated: '

s

. .. It’s o question about, he was involved in getting that stuff done, So now,
you know about what happened when, when the, when the stuff jumped off . . . in
Oklahoma City, when the bomb went off and stuff. Hours after that, Hours. They had
already put out that it was Arabs, Muslims, Because they already had a plan about that
stuff. How they was going to do it. That's the FBL. . . . I mean, see, see, McVeigh and
them. Even though they did what they did, they probably was irked on, and supporied
and everything, by the FBL. . . . The first World Trade Center Bombing was the FBL

Agents interpret Abdullah’s comments as reiterating his belief that law enforcement should be
eliminated, and that the only way to “deal with them” is through force and violence. As related
above, Abdullah believes there is no way to have a non-violent revolution; jihad is synonymous
with violence. Abduliah’s recorded statements-to S-3 confirm S-1’s testimony, that Abdullah is
advocating and encouraging his followers fo commit violent acts against the United States.

On February 26, 2008, S-3 went to the Masjid Al Haqq and made a consensual recording
of conversations he had with Lugman Abdullah, Muhammad Abdul Salaam, Abdul Sabeor
and others. Lugman Abullah spoke to them about the importance of frust; Abdullah stated that it
is the people closest to a person who will cause them the most emotional harm when trust is
broken: it is not what the person does to betray him, but it is who the betrayal came from that is
bothersome. Abdullah also stated that killing a person is one way to handle a person who breaks
his trust. Abdullah then went into his office and called Abdul Saboorin o meet with him,
When they came out, Abdullah removed a knife from his clothing and handed it to Saboor. The
knife had a blade of approximately five inches in length and the total length with the handle was
approximately nine inches, Saboor began violently swinging the knife in a demonstration of

. martial arts techniques. When he finished, Saboor returned the knife to Abduliah and Abduliah

put the knife back inside his clothing. Abdullah claimed he had the capability of being able to
penetrate a builet proof vest with a knife. Abdullah’s clothing had a hole in the side to allow
access to the clothing underneath, and $-3 was able to see a portion of a metallic object that had
the outline of a handgun and seemed fo be weighing down Abdullah’s clothing.

Following Sabcor’s demonstration of martial arts techniques on February 26, 2008,

" Lugman Abdultah sat on the floor close to S-3, and in a low voice asked 8-3 if he would be able
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to “get numbers” for a 2007 Dodge Ram with only 20,000 miles on it. §-3 understood that
Abdullah was asking S-3 to help him obtain a new VIN for the truck that “one of the
brothers” had given to him. Abdullah also admitted he once had another truck which he implied
was stolen. He said that one day the police came and towed it away, but they never confronted

him about it.

On March 21, 2008, S-3, Lugman Abdullah, Mohammad Abdul Bassir, and Mujahid
Carswell (a.k.a. Mujahid Abdullah, who is Lugman Abdullah’s biological son) drove to
Herndon, Virginia. Bassir and Carswell were there to provide security for Lugman Abdullah.
During the drive, Abdullah stated that the FBI is the enemy of Islam. Abdullah stated something
to the effect, “If they are coming to get me I'Hl just strap a bomb on and blow up
everybody.” Abdullah gave S-3 the impression that he has access to an explosive device.
Abdullah stated that he is not afraid to die for the cause. During a discussion of illegally
possessing firearms, Abdullah stated that he is not going back to jail. He stated that if the police
attempt to conduct a fraffic stop on him, he will pot stop. Abdullah said he had once been .
stopped by the police while he was driving a cab. The officers approached Abdullah with their
guns drawn, which was the only reason Abdullah was unable to get to his gun in time to shoot
them. Knowing that he was &t a tactical disadvantage, Abdullah fled in the car and successfully
got away. Abdul Bassir spoke of a time in which he was stopped by the police and had a stolen
car on the back of his tow truck. Bassir considered himself fortunate, as he did not get in any

type of trouble.

On the evening of April 1, 2008, §-3 met Lugman Abdullah af the mosque, and they went
for a ride in 8-3°s car. Abdullah again told S-3 about the stolen Dodge truck he needed a VIN
for. Abdullah told §-3 to refer to the truck as the “White Lady” so they would not have to
actually speak about a stolen truck. Abdullah called someone on his cell phone to see if the
individual still had the truck, and to verify its make and model, but there was no answer.
Abduliah told S-3 he would attempt to call the individual at a later time, and thanked 5-3 for
finding a similar truck that he could us¢ to switch the VINs with those on the stolen truck.
Abdullah stated that he had somebody that would be able to switch all the VINs on the vehicle -
for him. Abdullah again spoke of law enforcement being the devil and evil. Abdullah
informed S-3 that a member of his community in Detroit had shot police officers.

Two days later, on April 3, 2008, Abdullah told S-3 the individual wanted $2,500 for the
stolen truck. Abdullah and S-3 had further discussions about Abdullah’s efforts to obtain the
“White Lady” on April 9, and on April 24, Abdullah asked S-3 if he could store the “White

Lady™ for him.

On May 29, 2008, Abdullah told S-3 that the “White Lady”™ was in Flint, Michigan; they
discussed the logistics of switching VINs. Abdullah also told S-3 ke wanted to get a passport,
and said he wants to Jeave the United States permanently. When 5-3 asked how Abdullah
would be able to maintain his leadership role in the Ummah, Abdullah stated that he would
still be able to contre! things from outside of the counfry, and that “America must fall.”
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On thé evening of June 12, 2008, Lugman Abdullah went to 8-3’s place of business,
where they were to switch the VIN on a stolen white Dodge Ram that Abdullah had with a VIN
from a salvaged truck that S-3 acquired at the request of Abdullah for this purpose. Abdullah
arrived in his Ford Ranger pickup truck, said the White Lady was still in Flint, and asked 5-3 to

go with him to get the vehicle.

During the drive to Flint, Abdullah attempted to justify getting the stolen vehicle and
illegally switching the VINs. Abdullah claimed if the acts were about Allah, and were in the
cause of God, they constituted a form of jikad because the kuyffar would harm them if they were
to get canght.. Abdullah related a story he claimed was in the Koran in which people in Mecca
and Medina would rob and steal from the caravans, and then donate a portion of their ill-gotten
gains to benefit Allah. Abdullah concluded that story in the Koran justifies sfealing,
robbing, and other ﬂiegal acts, as long as they profit Islam. S-3 reported that Abdul Sabeor

had previously told the same story to justify other criminal acts

S-3 and Abdullah traveled in Abdullah’s Ford Rangcr to Flint where they went to the
Flint Muslim House mosque. Abdullah called the Imam of that mosque, because the “White
Lady” was stored near his house, Abdullah drove to the house and met the Imam of the Flint
mosque, who also referred to the stolen truck as the “White Lady.” S-3 and Abdullah followed
the Imam to a nearby house, and the Imam opened the garage door exposing the stolen white
Dodge Ram pickup parked inside. The Imam and Abdullah worked together to jump start the
truck, and the Imam removed a Georgia License plate from the stolen truck and kept it.

$.3 drove the “White Lady” back to his place of business and Abdullah followed, They
spent several hours trying to switch the VINs between the salvaged truck and the stolen truck, but
were unsuccessful, Both Mohammad Abdul Bassir and Abdullah have told S-3 that the Flint
Muslim House Imam knows how to properly switch the VINs on the trucks, and that he is their
connection for stolen vehicles, Bassir told S-3 they know an individual who works at Chrysler
who is able to get them the proper rivets that are used o secure the VIN plate on the daghboard of
the truck. Bassir also said they know a man who will take vehicles with their VINs removed to -

Canada and crush them.

8.3 and Abdullah discussed how to register the stolen white Dodge Ram truck under the
VIN of the salvaged red Dodge Ram truck. Abdullah stated he will register the “White Lady”

' bearing the VIN from the salvaged red truck in Alabama; because the red truck was salvaged in

the State of Michigan, he could not register its VIN on a different vehicle without -arousing
suspicion, Abdullah requested the title be registered and sent to an address in Alabama that he

used for his own driver’s license.

‘ On June 27, 2008, S-3 attempted to make a consensual recording with Lugmast
Abdullah at the Masjid Al Hagg. Also present were Mujahid Carswell and several other men
known to S-3. Abdullah went to his truck, retrieved a paper and gave it to S-3 and spoke about
pledging bayaat. The heading of the paper is as follows:

11
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This is a writing of Abdul Kareen, the Imam of Dar-ul-Islam Movement {(based on
the Medinah Treaty of the Prophet Muhammed ITbn Abdullah, -pboh), with the Believers
and Muslim of represented by Imam and those who follow them-
and are attached to them and who Jihad along with them,

Following the heading are the twenty-four rules of the movement. Abdullah told S-3 to read the
paper and tell him what he thinks of it. Abdullah informed 5-3 that there may be a time when he
will call on him. Abdullah also said that the government plots and plans against them so
they need to plot and plan in return and “do whatever it takes.”

Duiring their conversation on June 27, 2008, Abdullah and S-3 spoke again about the
stolen truck and switching the VINs. Abdullah said that he needed to be careful with the truck
because law enforcement waiches him and will try fo find out how and where he got the truck.
Abdullah claimed law enforcement knows the Ford Ranger he currently drives is also stolen
however, it is too minor an offense so they will not arrest him for it. Abdullah said he believes
that Allah protects him and stated that law enforcement doesn’t want to mess around with
him because they’l “take it to the streets” if necessary. S-3 asked if that would be like the
standoff at Waco. Abdullah replied that it would not be like Waco, but rather if they mess with

him, it will be a straight up war.

Also on June 27, 2008, S-3 told Abduliah he had access to stolen merchandise they

could sell for profit. Abdullah said the mosque would be a good place to sell it. Abdullah
told 8-3 that he still wishes to get a passport. Abdulizh said that most of his money comes from
overseas. Abdullzh looked around to ensure nobody was listening and then said most of the

money comes from Canada.

On July 24, 2008, Lugman Abdullah wamed 8-3 that they need to be careful in their
actions because of the FBI. Abdullah stated that Abdul Saboor had printed out several things
from the internet including Al-Qaeda training camp manuals. Abdullah said he told Saboor to
throw them away and cautioned him not to look at things on the internet. Abdullah told S-3 that
he needs to be with the movement. Abdullah informed S-3 that semething will happen with
the Muskims “real soon” and that they should not trust anybody. Abdullah said he has a bullet

proof vest he will give to 8-3.

On August 5, 2008, while Lugman Abdullah and S-3 were in Abdullah’s apartment in the
Masjid Al Haqq, Abdullah explained fo S-3 that just as states and citics are separate entities
under the U.S. Government, the members of the Masjid Al Haqq are also a séparate entity
independent of the government under their own set of laws. Abdullah stated they follow -

Sharia {Islamic) Law.

On August 7, 2008, §-3 and Lugman Abdullah drove to Chicago. On the drive, Abdullah
toid 8-3 that he has provided extensive martial arts and weapons training to his song Umar
Abdullzh and Mujahid Carswell, as well as to Abdul Saboor and another man from Inkster,
Michigan.- Abdullah and S-3 talked about the 12 gauge shotgun Abdullah had previously showed
to §-3. Abdullah stated that one of the attendees of the mosque pawned the gun to him.

12
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Abdullah told S-3 he has another 12 gauge shotgun that he may be willing to sell to S-3.
Abdullah also spoke of moving outside of the United States to set up refuge and run the
organization, because the United States had made it too difficult for him to do things here.

On October 15, 2008, Lugman Abdullah and S-3 joked about the night they were
attempting to illegally alter the VINs on the Dodge Ram trucks. Abdullah laughed about the
possibility of the FBI taking pictures of the two of them while switching the VINs. Abduliah
said that the FBI would not do anything about it as it is not “big enough”, and the FBI will not
arrest him until they want to put him away for life. Abdullah stated something to the effect,
“that’s if I let them, 1 don’t have a problem with them saying hello to my little friend.” Abdullah
also stated he would deal with the FBI on his terms. '

On January 8, 2009, S-3 told Abdullah that he knows a man in Chicago who is willing to
give them several stolen fur coats to fence and split the proceeds. Abdullah cautioned S-3 about
talking openly about it, saying “they’ll play that back for you.” Abdullah wamed S-3 to be
careful because he associated with him and “the Feds™ are trying to get him. S-3 saw Abdullah
in possession of a Glock 9mm handgun, serial number EBL271. Abdullah said he has a 38
special that is registered in Michigan; he doesn’t carry it. Instead, he carries one that “might
have a couple bodies” on if. Abdullah fold 8-3 that everyone gets their guns from breaking
into houses. Abdullah has a Jot of knives including one that will penetrate a bullet proof vest.
The knife is a large Tanto knife, which Abdullah refers fo as a bone crusher. Abdullah showed
S-3 the knife, which was in his bag, The knife was about fifieen incheés in total length, witha
blade of about nine inches. The blade is very thick at the top, and tapers to an extremely fine
point. Abduilah said it is made to go through a vest.

On January 10, 2009, S-3, Lﬁqman Abdullah, and Abdullah’s daughter were traveling in
a vehicle near Atlanta, Georgia. S-3, who was driving, saw they were being followed by a police
car and told Abduliah they were about to be pulled over. Abdullah started acting very agitated

and began feeling where all of his weapons were. Abdullah’s daughter looked very frightened.

As they were being stopped by the police officer, Abdullah told §-3 exactly where and how to
pull over. Abdullah glared at the police officer while he was questioning S-3. When the officer
returned to his vehicle, Abdullah started calling the officer a Kqffir Dog, a pig, and other names.
Abdullah stated something to the effect, “These pigs don’t even know, their department will
have a bad day when they deal with me.” Abdullah also told S-3, they’ve been trying to get
him since the 1980°s. Abdullah told S-3 about a time when he was arrested and was brought to
the 10th precinet in-Detroit for murder. When he was brought to the 10th precinet, the other
officers were cheering and excited they got him. They put his photo in a line-up, however he was

. not picked out, therefore, he was released and not charged with the murder.

Abdullah said the cops have been trying to get him for a long time becaunse a lot of people
were being killed near the mosque. Abdullah also talked abont a Detroit police officer, whe once
arrested one of the members of the mosque who had a gun, but let him go after learming he was

from the Masjid Al Hagq.

13
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After the incident on January 10, S-3 attempted to get Abdullah to take his gun off his
person and hide it inside of the vehicle. S-3 told Abdullah that he would take responsibility for
the weapon if they were stopped, and that he did not want to see Abdullah get in trouble for
illegally possessing the gun. Abdullah refused to take off the gun, saying he carries a gun for a
reason, and that's not the way it’s going to go down. Later at the hotel, Abdullah told S-3 he has
shot a lot of people. Abdullah said he does not know how many people, but it is “a lot.”
Abdullah said “brothers” (from the Masjid Al Haqq) talk about needing equipment. Abdullah
said he tells them they do not need to purchase it because the enerny has it already for them.
Abdullah also tells them if they want a bullet proof vest, simply shoot a cop in the head,
and take their vest. Abdullah continued to refer to law enforcement officers as Aqjffir dogs and
in other derogatory terms. Abdullah started to jump around the room making motions with his
hands as if he were shooting people saying “shoot cops in the head,” and “pop, pop.” Abdullah
said he has a lot of experience shooting cops. Abdullzh also said in the 1980’s a lot of people
were found dead around the masjid, and the cops were scared of the people at the mosque.
Abdullah told S-3 that the people at the mosque need to understand how much damage

" individuals can do. Abdullah said “we’re not any fake terrorists, we're the real terrorists,” 8-3

said he smoked a lot of cigarettes after they got pulled over to calm his nerves. Abdullah told
©.% he must cut back on smoking to calm his nerves, because he might have to sit in 2 corner for
a long while in order to wait to kill someone, and would not be able to smoke,

On February 6, 2009, Lugman Abdullah gave an anti-government Khutbah during the
Jum uah service. Abdullah talked about How historically Muslims would oppose the
government, Abdullah stated that there are three things that make a good Muslim: ikhlas
(nature), prayer, and obedience. Abdullah talked about the eurrent need to oppose the
American Government and stated that the FBI is the enemy, . Abdullah stated that two parties
exist in the world, the party of God and the party of the devil. Abdullah said that only Muslims
are the party of God. Abdullah also made derogatory statements about Christians and Jews,
Abduliah told his followers that they need to be with the Taliban, Hizballah, and with
Sheikh Bin Laden. Abdullah said the American soldiers who commit suicide are cowards, and
they commit suicide because they are being punished by Allah, Abdullah contrasted this with the
actions of Muslim suicide bombers: what they are doing is not suicide, buf rather an act of
blowing the enemy up. Abdullah told his followers it is their duty to oppose the FBI and the
government and it does not matter if they die. e also told the group that they need fo plan

to do something,

On February 12, 2009, 8-3 and Lugman Abdullah drove to Chicago, Illinois together in
order to meet an individual to get fur coats to fence (as part of the Undercover Operation,
explained below). On the drive there, Lugman Abdullah said, “I shot a lot of niggers.” He told
S-3 details of the date and place a particular shooting occurred, Abdullah said no one has ever
questioned him regarding the incident. Abdullah said that when he was a taxi driver, he picked
up two girls, When he dropped the girls off, the girls ran from the taxi cab. A man approached
Abdullah's taxi cab and paid him $20 for driving the girls, while another unknown male came
from the other side of the cab and put a gun to Abdullah's head. The man shot Abdullah in the
head and began feeling Abdullah’s pockets. Lugman Abdullah then retrieved his pistol and shot
both men. Abdullah explained to S-3 that he killed both individuals. Abdullah called
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lMohammad Abdu} Salaam who offered to find the guys that shot Abdullah, but Abdullah told

him not to do that. Abdullah said he bad gotten rid of the gun because he didn’t want the police
to find it. Luqman Abdullah refused to go to the hospital because he knew he had shot both men,
but the next day at Jum'uah prayer, he fell over and passed out during his sermon, and was
rushed to the hospital, Abdullah did not explain anything further regarding this incident.

S-3 and Abdullzh then drove from Chicago to Flint, Michigan with the fur coats, S-3
paid for a room at the Holiday Inn, Lugman Abdullah and S-3 were watching a police show on
TV when Abdullah kept saying “blow ‘em up, man, blow ‘em up.” He then said, “what’s this
here, a bomb in there? Obviously it is.” S-3 told Abdullah that when he had been in prison, an
inmate he met gave him the formula for trinitrotoluene (TNT). He explained to Abdullah that the
inmate went over it ' with him everyday for probably one month. He told Abdullah that TNT in a
glass looks like water, and no one could tell what it is by looking at it. Lugman Abdullah
asked if 8-3 can still make TNT now. S-3 explained to Abdullah that he hasn’t thought about it
in a long time, and would have to sit down and write it out on paper first, Abdullah told §-3 1o -
not talk about it aloud anymore. Abdullah told S-3 that if he could remember how to make
TNT, that would be nice, and then he could teach Abdullah how to make the substance.
Abdullah told §-3 to check it out and see if he knows how to make it.” He also instructed him to
not try it at his own house and risk blowing up his children. Abdullah said try and put the
formula down on paper, but he also has to test it to see if it actually works. Abdullah then said
they have to try to make it and told 8-3 to figure out the formula.

Cn March 15, 2009, Luqman.AbduElah asked S-3 if he knew where he could geta
miilitary style pistol belt. The two made plans to go to an Army supply store so Abdullah could

get a gun belt.

On March 18, 2009, Lugman Abdullah and S-3 went to Harry's Army Surplus, 2050
North Telegraph Road, Dearborn, Michigan. While they were in the store, Abdullah told 5-3
that the bailiffs took his weapons from the second floor of the Masjid Al'Haqq the day they
were evicted. Abdullah looked at pistol holsters, military belts, gun straps, knives and face
masks that cover the entire face. Abdullah asked the sales clerk if she had a strap to fit a specific
“Air Soft” AR-15 type rifle, but they did not, Luqman Abdullah told 5-3 that he needed a
military belt because he has a military gun, an M-15, which is similar to the “Air Soft” rifle in
the store. Abdullah purchased a green padded rifle strap. He did not purchase a face mask

because the shop only had winter ones.

Lugman Abdullah gave S-3 a Compact Disc labeled “Convert to Islam” which S-3

" described as pro-Taliban propaganda. Abduliah said he had received it from Abdul Saboor.

That same day, March 18, 2009, S-3 gave Lugman Abdullah a piece of paper with what
he told Abdullah was a recipe for Trinitrotoluene (TNT), because Luqman Abdullah had asked
-3 to write it down for him. Abdullah told §-3 that he would not use it “until it was time.”
Later that day, S-3 spoke to Abdullah on the telephone. S-3 told Abdullah that he needed to
double check something with the formula and instructions for making TINT that he had given
Abdullzh earlier that day. Abdullah stated that he still had the paper with him and agreed to meet
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S-3 at Ali Ragib’s store, which they were using as the mosque after the eviction from 4118 Joy
Road. S-3 asked Abdullah if he wanted him fo try to make the TNT. Abduilah told S-3 to make
it and said he would like to be there. $-3 told Abdullah he would make 4 video of the test,
however, Abdullah instructed him not to. Abdullah cautioned §-3 to be careful,

Referring to the face mask that Abdullah was looking for earlier in the day at Hamy’s
Army Surplus Store, S-3 asked Abdullah if he needed the face mask that night. Abdullah said
that although he did not need it for that night, he would like to obtain one soon. Abdullah told
S-3 that he did not have anything planned for that night in particular, but said “yau never know

when you will need it.”

On April l, 2009, Lugman Abdullzh gave S-3 a video titled “The Terrorist Next Door,”
which is a true story about the terrorist who tried to smuggle explosives across the border in
Washington State during Y2K in an attempt to comumnit a terrorist attack, but was stopped and his
attempt was foiled, Abdullah told S-3 to watch the video, and it would give them somiething to

talk about.

On April 2, 2009, S-3 picked up Abdullah from his house and drove him to Alabama. On
the way, Abdullah and §-3 discussed the movie. Abdullah talked about the recruitment of
terrorists by a terrorist cell. Abdullah said the terrorist’s mistake was that he should have
had the explosive ready to detonate when he crossed the border in case he got stopped.
Abduliah said he waited too long, and it was unprofesszonai Abduliah didn’t agree with
bombing civilian targets such as buses, which occur in Israel and the West Bank, but said it is

fine to bomb police stations.

In discussing their January 2009 eviction from the Masjid Al-Haqq at 4118 Joy Road,
Abdullah said he has something planned for “them,” but now is not the right time. Abdullah did
not expound on this further, Abdullah said S-3 will know when he is needed, and that is why it
is important to stay in communication with each other. Abdullah said that when things happen,
he wants to be in the city, as opposed to in the woods, because he would be better able to avoid
apprehension and arrest in the city; he would be able to maneuver better in an urban area.
Abdullah talked about the need to dig tunnels to prepare for this eventuality, Abdullah told 5-3
about a time that he was eluding law enforcement. Abdullah stated that as the police were
chasing him using a helicopter, he attempted to shoot at them, however his rifle misfired because
they had made their own ammunition and they had used too much powder.

On April 19, 2009, Abdullah inquired if S-3 had spoken to Mohammad Philistine
about obtaining more stolen merchandise to be fenced. Abdullah told S-3 that the group
needed money to host a Shuraa® Counsel meeting for the Ummah. Abdullah talked about
overthréwing the United States Government and said they also need resources “to smash those

people.”
On April 24 and 25, 2009, §-3 attended the Al-Ummah National Shuraa’ which was

"hosted by Lugman Abdullah and the Masjid Al-Haqq in Detroit. On April 24, Abdullah Jed the
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Juum ‘uah service. During his Khutbah, Abdullah preached bis typ.ical rhetoric about the kuffar
and the police and the need fo establish a separate Islamic government.

On May 15, 2009, Lugman Abdullah led the Jum ‘wah service. S-3 characterized
Abduilah’s Khuthah as being very extreme and described Abdullah as being “fired up,” at times
velling. Abdullah preached that they should make America like Sandi Arabia, where the
Muslims took control by fighting and dying, Abdullah told his audience that although they
may have a plan as individuals, they need to come together as a whole, While pointing towards
4118 Joy Road, where the Masjid Al-Haqq bad been located, Abdullah said “What they did to us
is not over.” Abdullah said they need to maintain Sabr (patience). Abdullah repeatedly spoke
about the need to carry out their mission, however, he never provided the details of what the
mission was. Abdullah encouraged the attendees to purchase homes in the neighborhood of the
new mosque. Abdullah said that they hate the Jews and that God hates the Jews.

Abdullah also preached that they can not merely be fukewarm in their religion, that they
must be winners. Abdullah said they need to start “right here at Joy Road.” He said that the
government in America is nothing and has no power. Abdullah also spoke negatively about
Americans in Saudi Arabia and KAuffar in the Arab Peninsula.

On May 21, 2009, Lugman Abdullah, 8-3 and another man lefi Detroit at approximately
6:00 a.m., after the morning prayet, in order to travel to Montgomery, Alabama to meet with an
Ummah Imam who had recently been shot by the police. 5-3 attempted to make consensual
recordings of his conversations with Abdullah during the trip, Due to the long duration of the ‘
trip. it was not possible to record every conversation.

During the drive, Abdullah told S-3 about a murder charge he beat in the past.
Abdullah said “the Feds” have beén after him for a long time, and he believes he has not been
arrested because Allah is merciful to him and protects him. Abdullah stated something to the
effect, “The FBI knows that I will kill them.” Abdullah also stated that the police are his
targets too, not just the FBI. On two different occasions during the trip while espousing
anti-government rhetoric, Abdullah said he is “getting ready to meet Allah.” Abdullah said that
he has not been sleeping well at night because he does not know when the police are going to

come after him.

At one point in the evening, S-3 and Abdullah were in the hotel room alone, Abdullah
talked about the need to be careful in using a computer and the intemnet because that is how
people get in trouble. Abdullah said he would like to get C4 or another type of explosive,
Abdullah said that although he does not need the explosives, having them would be helpful for
what he needs to do. At this point, the third man came back into the room, so the conversation

ended.

On the evening of May 22, 2009, Abdullah, S-3 and the third man went back to
Montgomery, Alabama for a study session that Abdullzh was asked to lead. Before the class
started, Abdullah talked to the attendees about the fimes he shot other people. Abdullah gave
details about how he shot his victims and how their bodies reacted from the shots. Abdullah was
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very excited and animated about this and even acted the events out and- showed them the scars he
obtained from being shot during the altercations. Abdullah admiited he shot one person seven
times with a .22 caliber gun. Abdullah said that he was questioned by the police about the
incident, Abdullah talked about a second shooting he committed with an AK and how he had to
get rid of the gun. Abdullah said that he was never questioned by the police about this incident.

On May 23, 2009 in Alabama, Lugman Abdullah spoke about the Dar-Ul Movement, .and

 said they were a military force to be reckoned with. According to Abduilah, an Imam from New

York is the leader. Jamil Al-Amin and Lugman Abdullah are members, as are Abdullab’s close
associates from Las Vegas, Philadelphia and Cleveland. Abdullah stated he had participated in
training camps, which were located in various states, with Jawallah (soldier) scouts.

According to Abdullah, people from Saudi Arabia wanted to fund many of the Muslim
groups in the United States, but wanted them all to join together as cne group. Dar-Ul could not
agree with all the other groups, so they split apart. Two years before Abdullah joined the
movement, a shooting happened in New York and several Dar-Ul people were killed. Jamil
Al-Amin said they had to divide the group because having too many people in one organization
made them an easy target, According to Abdullah, the group is still Dar-Ul, but this is not widely
known because of the United States government. The Ummah is a cover name for Dar-Ul

On June 19, 2009 while they were in Gainesville, Georgia, 5-3 heard Lugman Abdullah
tell the Ummah Imam that he kniows that somebody in the Masjid Al Haqq is working for the
Feds. Abdullah told the Imam that a young men had asked him about going overseas {o fight.
Abdullzh said that he is hopeful that anyone who is working for the Feds will come to the
mosque often to pray, will see the error of his ways, and admit he has been working with the
Feds. Then he will be on the inside. Abdullah also said that if somebody is trying to gather
information on him, he would kill them himself or have them killed. Abdullah said that he has
peaple who would be happy to handle the problem. Abdullah also said that he knows he is being
listened to and targeted by law enforcement so he intentionally makes conflicting statermnents in

order to protect himself, .

‘At one point, Abdullah spoke to the Gainseville Ummah Imam’s children, who were
between approximately 9 and 11 years old. Abdullah told them stories about his shooting people
with a 9mm gun. Abdullah said that sometimes he carries two handguns and said that he had

shot a lot of people.

On June 19, 2009 while they were in a hotel room in Gainesville, Georgia, S-3 and
Abdullah were watching a television crime show that involved a discussion of how to dispose of
a body. S-3 recommended putting the body in concrete. Abdullah stated that there would be no
time to do something like that and that it would be too difficult. Abdullah told 8-3 in a matter of
fact way that the bodies should just be buried. Also while watching television, there was a
program with 2 nuclear bomb in it. Abdullah said that he just needs a little bomb. When
-3 asked Abdullah what his target was, Abdullah whispered, “Washington.”
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On July 8, 2009, Abdullah paid S-3 $1,250 for his role in the July 1, 2009 acquisition of

' the purportedly stolen television sets (part of the Undercover Operation, below). Then Abdullah

got into S-3’s vehicle and placed three rounds of .38 special caliber ammunition on the dash
board. Abdullah told S-3 he had a .38 caliber handgun and asked S-3 if he had anything.
Abdullah said that he originally acquired the gun for someone else, so he could protect himself.
Abdullah then removed a loaded .38 special caliber revolver from his back and put it on
the center console of §-3's vehicle. Abdullah told S-3 that he could pay him $190 or §200
for the gun. S-3 gave Abdullah $200 for the gun, from the $1,250 that Abdullah had just paid
him. Abdullzh cautioned S-3 not fo get caught with the gun and said that it is advantageous that
it is a revolver because “it will not leave anything behind” (i.e., spent shell casings). Abdullah
told 8-3 to keep it on his person rather than hidden in the car in case he got pulled over.
Abdullah told. 8-3 that he needs to be able to get his gun out before the cops get theirs. Abdullah
also told S-3 that the cops cannot search his person unless he is arrested. In addition to the
handgun, Abdullah gave S-3 the five rounds of ammunition that were loaded in it, as well as the
three rounds he placed on the dashboard. Afier he left Abdullah, S-3 immediately contacted FBI
and turned over a .38 special caliber revolver, described as an IND NAC DE ARMAS-BRASIL,
Model 3, Serial Number 032576, with 8 rounds of .38 special ammunition. The weapon and
ammunition are being maintained in evidence. :

On August 19, 2009, S-3 went to the Masjid Al-Haqa. Luqmén Abdullah discussed a
hadith (an account attributed to the Prophet Muhammad) in which ke claimed the Prophet
Muhammad said that if is okay to participate in theft; aslong as that person prays, they

are in a good state,

Mohmamad Abdul Bassir

Mohammad Abdul Bassir (a.ka. Franklin D. Roosevelt Williams) has several felony
convictions, including a 1989, conviction for armed robbery, a 1998 conviction for carryinga ~
concealed weapon, and a 2009 conviction for carrying a concealed weapon. Bassir is currently
serving a two-year sentence in the State of Michigan Department of Corrections. Bassiris a
devout member of The Ummah and has been a close associate of Lugman Abduilah for over
twenty years. Bassir routinely traveled with Abdullah throughout the country, often providing

armed security for him. As set out in detail below:

Bassir sold handguns to S-3 on four separate occasions: November 12, 2007,

a.
December 17, 2007, January 25, 2008 and November 7, 2008, S-3 was being supervised
by FBI Detroit during each purchase, and the conversations between Bassir and S-3 were
recorded. After each purchase, S-3 immediately turned the weapons over to FBI, and
they have been maintained as evidence.

b. Although Bassir is a convicted felon, he continued to carry a firearm. On

numerous occasions during consensual recordings with 8-3, Bassir has threatened to
shoot law enforcement officers, On the evening of September 28, 2008, Abdul Rahim,
another member of the Masjid Al-Haqq, was involved in a shooting that occurred at a gas
station en the corner of Linwood and Joy Roads in Detroit. Abdul Bassir admitted to $-3
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{hat on September 29, 2008 that he and Muhammad Abdul Salaam drove Abdul
Rahim from Detroit to Philadelphia, Pennsylvania, because he was “bringing
unwanted attention to the mosque,” A search of Detroit Police Department records
confirmed a response to the gas station on September 28, 2008 due to a report of shots

fired.

s In October 2008, Bassir told $-3 that he was pIanﬁing to pay an associate to burn

down his house so he could collect insurance money. On October 20, 2008, Bassir's
house did, in fact, burn down. Later, during a consensually monitored conversation,

Bassir admitted to S-3 that he had hired someone to burn down his house so he could
collect the insurance money, and Bassir explained in detail how the arson was carried out.
Bassir has filed an insurance claim. Detroit Fire Department Arson Squad is
investigating the house fire as being of suspicious origin.

d. Bassir has been an active participant in a comspiracy to sell or reeeive goods
stolen from interstate shipments, as set out below (see Undercover Operaticn, below).

On November 6, 2007, in a conversation S-3 was able to consensually record, Bassir said
he wanted to obtain a silencer for his 9 mm Glock pistel because “you never know when you
will need one.” Bassir told $-3 if anybody ever crosses him, they will “getit.” Bassir and S5-3
spoke about the United States Government, President Bush, and Jewish people and how these
people mistreat Muslims. Bassir also spoke about conspiracy theories surrounding the attacks on -
September 11,2001, Bassir said brothers need to stick together and be willing to die for the
cause. and blood needs to be shed in order to change things,

RBassir said he had not had time to practice shooting since he started his fowing business;
he used to shoot with others, and he would like to go shoot with 8-3 in the future. Bassir said he
believed he could get a 45 caliber handgun for 8-3, but wamed that they need to be careful about
handguns as they both have felony records. Bassir said he believes he has been blessed by Allah:
since his felony conviction, even though he has been caught twice with firearms, he has not gone

back to jail.

On November 7, 2007, S-3 spoke again with Bassir, and Bassir showed S-3 the handgun
he had previously described to S-3. Bassir removed the gun from a holster on his right hip inside
of his pants. The gun was nickle or gray in color with a wood-like grip, and requires a 7.62
round. The wording TOK CZECH was stamped on it. The gun and magazine were loaded with
approximately ten rounds. Bassir made it clear to S-3 that if somebody were to try to confront
him, he would not hesitate to use the weapon, '

On November 12, 2007, 8-3 made a consensual recording of a conversation he had with
Mohammad Abdul Bassir. Bassir gave S-3 a .43 caliber LLAMA pistol, serial # 484842, and
two magazines. One magazine was empty and the other was loaded and in the pisto], including
one round in the chamber. Bassir stated that his friend wanted $300.00 for the weapon, S-3
asked Bassir to bring the weapon back in & few days 1o give him time to obtain the $300.00,
Bassir stated that S-3 could keep the handgun and that he trusted S-3 would pay him later,
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Bassir did not want to transport the gun with him for fear"of getting caught with it. S-3 kept the
handgun and 7 rounds of ammunition which were in the one magazine. S-3 immediately turned
the gun, magazines, and ammunition over to the FBL On November 15, 2007, 8-3 paid Bassir
$300.00 in U.S. Currency provided by the FBI for the handgun. '

On December 17, 2007, S-3 made a consensual recording of a conversation he had with
Mohammad Abdul Bassir. Bassir removed a .45 caliber Tauris pistol from his waistband
and gave it to S-3. Bassir stated that he forgot that he had the pistol at his house. Bassir told
S.3 the lowest he could sell the gun for was $450.00. The pistol had a loaded magazine in it,
however Bassir stated he took the round out of the chamber prior to bringing it to 8-3, Bassir-
stated that although he already had a conviction for armed robbery, he would rather be canght
with the gun on him than caught without a gun when he needed it. Bassir stated that he may have
the ability to get §-3 an AK-47. Bassir agreed to 8-3 paying him the $450.00 later in the week.
On December 19, 2007, §-3 paid Bassir $450.00 provided by the FBI for the Tauris .45 caliber
handgun he had received from Bassir two days earlier, and recorded their conversation, °

On January 25, 2008, Bassir gave S-3 a brown leather bag with a .44 magnum caliber
Ruger Redhawk handgun inside of it. Bassir and S-3 discussed the handgun, including the
fact that the hammer and trigger had been replaced. Bassir and S-3 discussed the possibility of
being sentenced to five years incarceration if they were caught with a firearm. Bassir stated that
if anybody were to try to arrest him, he has 17 shots to use fo against them. Bassir stated that
Imam Lugman Abdullgh is the only individual at the Masjid Al-Faqq who carries a 44 caliber
handgun. Bassir was not able to obtain any .44 ammunition o go with the handgun. Bassir also
stated that Abdullah is very proficient in martial arts and is a master of deceit and deception. $-3

was able to consensually record the conversation.

On March 21, 2008, while on a frip to Herndon, Virginia with Lugman Abdullah,
Mujahid Carswell and $-3, they stopped overnight at a hotel. 5-3 saw Abdul Bassir place a
9mm Glock, Serial number AGV473, handgun under his pillow. The following morning,
March 22, 2008, the group prayed in Lugman Abdullah’s room. There, S-3 witnessed a handgun

sticking out from under Lugman Abdullah’s pillow as well.

On July 21, 2008, Bassir told §-3 that he has two houses in his name, and he rarely uses
one of them. Bassir said he wanted to burn it down and collect the insurance money on it. Bassir
spoke out against the United States Government stating that the povernment wants to take down
people. Bassir said that if the government messes with Imam Lugman Abdullah, people will
“start taking heads,” Bassir also said that they are almost to that point because of the

situation with Jamil Al-Amin,

" On September 18, 2008, Abdul Bassir met with S-3 and said because times are financially
tough, he plans on paying an individual $500 to burn his house down in order to collect the

insurance money. Bassir will pay the individual $250 up front and $250 when the arson s

completed, Bassir said his neighbor, who Bassir called an “old dope guy” anid “the King of
Martindale,” told him his nephew has burned two houses for him for the insurance money.
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Bassir said he arranged to have the individual to burn the house down on October 16, 2008,
because Bassir would be working as a DJ at a cabaret that night, so he would have an alibi.

On October 7, 2008, S-3 met Bassir at his home at 7541 Hanover Street in Detroit. Bassir
again stated he would be at a cabaret when the nephew of the “King of Martindale’ burns his
house down. S-3 saw a kerosene heater in Bassir’s house, and Bassir said they would stage the
arson fo appear to be an accident caused by the kerosene heater. Bassir szid he had been
slowly remeving his-important possessions from the house, but he would leave most of the items
in the house so it would not look suspicious, The house is insured, however, the personal

property inside the house is not.

On the morning of October 13, 2008, Abdul Bassir met with 8-3. 8-3 attempted to record.
their meeting, but the recording device malfunctioned. S-3 reported their conversation to me as '
follows: Bassir tatked about his financial trouble and explained that is the reason why he was
going to “strike a maich,” referring to his plan to have his house burned for insurance purposes.
Bassir stated one time he received $45,000, and a year later received $35,000, but he did not
explain any further. Bassir said he had considered robbing a bank, saying he did not-worry about
being caught and going to jail. Bassir said he would take the bank manager and tell him that he
would kill him if a silent alarm were activaied and the police responded. Bassir claimed that he
learned from Jamil Al-Amin that one does not have to appear angry in order to let somebody
know that you would kill them. Bassir suggested the members of the mosque should start
wearing their hats backwards like gang members and start shooting police in the head and letting
them try to figure out who was doing the shooting. Bassir said the police need to worry about
being killed because the members of the mosque have been notified that they are going fo be

evicted, and they have to worry about that.

On the afternoon of October 17, 2008 at the Masijid Al-Haqqg, Abdul Bassir told 8-3 the
arson of his house was going to happen late on the following day, Bassir told S-3 he hoped the
roof burns, and that he intended to pay the arsonist half the money in advance and half when the

job is completed. :

On October 21, 2008, 8-3 spoke to Abdul Bassir, who told 8-3 he was going to meet with
an insurance adjuster to see what damage was done to his house. FBI drive by surveillance of
71541 Hanover Street verified that the house had burned. A kerosene heater which
appeared to have been in a fire was on the front porch of the address. A check of the Detroit
Fire Department records shows they responded to a fire at the address on October 20, 2008, at

approximately 10:09 p.m.

On the afternoon of October 25, 2008, S-3 spoke to Bassir at the Masjid Al-Haqq. Bassir
stated that the King of Martindale’s nephew was the arsonist, Bassir said that the nephew isa
professional and burns houses all the time and has never been caught. The nephew wears rubber
gloves and rubber boots so he does not leave evidence. The nephew made it appear that a
kerosene heater exploded. Both the insurance company, and Mubhammad Abdul Salaam’s
friend who is the insurance adjuster, determined the fire damage caused a total loss to the house
worth $20,000.00, Bagsir said he does not understand why the insurance company is contesting

22



89,

0.

o1

92.

93.

94,

it as an arson, because neither the arson investigators, nor the dogs found anything. Bassir said
that he prayed about the arson during Ramadan and as a result believed it was appropriate to
continue with it. Bassir also stated that he talked to Lugman Abdullah about committing

the arsen and Abdullah was supportive of it,

On November 2, 2008, Abdul Bassir asked S-3 if he wanted to buy the TOK handgun
he had in November 2007 for $550.00, which would include the gun, two magazines and
approximately 100 rounds of ammunition. On November 5, 2008, Bassir agreed to allow S-3 to
pay $450.00 when he got the gun, and the balance of $100.00 whernr -3 could get the money. On
November 7, 2008, Bassir sold the gun, two magazines, and multiple rounds of ammunition

to S-3 for $550.00.

On June 11, 2009, Lugman Abdullah told S-3 that Muhammad Abdul Salaam’s friend,
who is the insurance adjuster that Abdul Bassir used, said that investigators are looking to arrest
Rassir for arson. Abdullah said that the individual who was originally hired to set the fire
became spooked because there were people around the house. Therefore, the man taught Bassir
how to set the fire himself. Abdullah also said that Bassir came up with an alibi in crder to evade

* detection.

Mubhammad Abdul Salaam

Muhammad Abdul Salaam (a.k.a. Muhammad Addul Salaam, a.k.a. Gregory Stone,
ak.a. Gun Man. a.k.a. Norman Shields) is believed to have a significant position of authority
within the Masjid Al-Haga, and is considered to be the First Emir. Salaam has at least five prior
felony convictions, beginning in 1977 and continuing through at least 1985, including
convictions for carrying a concealed weapon, larceny from & person, and fraudulent activity.

Salaam is a devout follower and close associate of Lugman Ameen Abdullah, Salaam has
pledged bayaat to Abdullah, “When Salaam is called upon to preach he reiterates the same
violent rhetoric as Abdullah. S-1 told investigators that Salaam is referred to as “the gun man”

_ because he has a large cache of weapons stored at various residences, including pistols, AK-47s,

Mini 14s, 45 Commandos, 12 gauge shotguns, and other rifles. Salaam is known to be one of the
firearms instructors at the Masjid Al-Haqg, Further, S-1 testified that he witnessed Salaam
murder an individual Salaam believed had killed his brother.

Salaam participated in the conspiracy to steal and fence merchandise from
interstate shipments (as part of the Undercover Operation, see below) on three separate

oceasions.

As indicated above, on September 29, 2008, Muhammad Abdul Salaam and :
Mohammad Abdul Bassir drove Abdul Rahim from Detroit to Philadelphia, Pennsylvania
to help Rahim evade arrest after a shooting invelving Rahim occurred.
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Abdul Saboor

Abdul Saboor (a.k.a. Dwayne Edward Davis) has been charged with several violent and
drug crimes in Wayne County, Michigan, but available records do not establish that he has any

~ felony convictions.

Saboor conducts martial arts training for the members of the Masjid Al-Hagq. One of the

Idiscipfines Saboor teaches is “Lahas™; Saboor told S-3 that the purpose of Lahas is to kili the

enemy, and that Muslims should practice martial arts because many people are trying to hurt
them. Saboor tanght S-3 many types of strikes that he referred to as “death blows,” as well as
techniques designed for use with a knife. Saboor told 8-3 he would also instruct him in the

actual use of swords, bats, sticks, and knives.

S-3 has observed Saboor in the main assembly room of the tdrget facility, teaching
martial axts to children as young as 7 years old, and beating them severely as part of their

“training.”

Saboor has participated in the conspiracy to steal and fence merchandise from
interstate shipments (as part of the Undercover Operation, see below).

Mujahid Carswell

Mujahid Carswell (ak.a. Mujahid Abduilah) is Lugman Abduliah’s oldest biological
son. He has no prior felony convictions, He is known to carry a 40 caliber handgun andtobe a

member of the Sutra team at the mosque. S-3 has observed Mujahid Carswell “training” children

as young as 7 years old in martial arts, and beating them with his hands and with a stick to instill
bravery and obedience in them. Mujahid Carswell has expressed a willingness to participate in

firearms training with S-3 on multiple occasions. S-1 related having seen Mujahid Carswell use
toilet bow! cleaner io clean up blood in the basement of the Masjid Al-Haqq following a murder

5.1 witnessed there.

On February 8, 2009, Carswell told S~3‘that he wants to get a “warmer” and/or 2
“heater,” which S-3 took to mean a firearm. Carswell said that he wanted'somethéng small and
said that if he does get one, it will be easier to make a move. Carswell did not explain further.

Carswell stated that he has moved to Windsor, Canada and is living two blocks from the
tunnel border crossing. Carswell said he goes to a large masjid in Windsor and the people there
are serious and organized. The mosque is also affiliated with CAIR. Carswell said he trains
approximately sixty children, ages 8 to 18, in martial arts at the mosque. :

Carswell talked about his philosophy and approach to committing crime. Carswell
cautioned S-3 not to talk about criminal activity because other people will hear them. Carswell
also told S-3 that he should not often talk to Lugman Abdullah about all of the criminal activity,
Carswell told S-3 that if he tells Abdullah once about the activity to not repeat it. Carswell told
5.3 that law enforcement waited forty vears to get Jamil Al-Amin, and they are still trying to get
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Abdullah. Carswell said that although Abdullah is still a soldier and will do whatever they need
him o do. that they have a responsibility to shield him because he has a higher role.

Carswell said that people at the Masjid Al Haqq have different roles. In talking
about the importance of silence relating to criminal activity, Carswell used the example of
somebody being a “butcher.” Carswell stated that the butcher may need to buicher a person,
however nobody should know about it except the person that needs to know. Carswell said that
he wanted to go overseas o get money and then return to help out, Carwell did not explain this

further,

Carswell as participated in the conspiracy to steal and fence merchandise from
interstate shipments (as part of the Undercover Operation, see below).

On February 25, 2009 Mujahid Carswell told S-3 he could get S-3 marijuana any time he
wanied. Carswell also told S-3 that he found a buyer for what Carswell believed were stolen

laptops.

On March 3, 2009 Mujahid Carswell met with S-3 and UCE-! to discuss selling what
Carswell believed were stolen laptops and stolen fur coats. Carswell told UCE-1 he wanted to
buy the laptops from UCE-1, and asked for 50 laptops at $150 each. Carswell proposed paying
UCE-1 $3,000 up front, and $3,000 after the laptops were sold. UCE-1 told Carswell he could
obtain the laptops by stealing them from either warehouses and/or trucks, Carswell offered to
sell cocaine to UCE-1 for cash, but he did not want to trade merchandise for it. Carswell asked
UCE-1 whether he could obtain vehicles. Carswell also discussed selling what he believed were
stolen laptops and fur coats from UCE-1 with 8-3. Carswell said he would sell them to buyers
for $700, and said it would be “like buy one, get one free.” Carswell also stated he could get
UJCE-1 “some nose candy” and act as the middle man and make an “extra few bucks.” Carswell
said the “numbers”™ from the laptops “shouldn’t come up ‘cause we not going to report them
stolen at all, but then, he’s going to have his people report them stolen.” Carswell elaborated that
if “somebody came knocking on my door” to ask about the laptops he would tell them he got
them “from Joe Shmo on the corner” or “from that crack head.”

On March 5, 2009, Mujahid Carswell took photographs of what he believed were stolen
fur coats in the back of S-3’s vehicle. Carswell said he knows “some low, low level” police
officers that run license plate numbers for him. Carswell and 5-3 picked up a man Carswell
called “Taleb.” Referring to the fur coats, Carswell told Taleb “We need to get these niggers off
vester week.” After Taleb left, Carswell said they needed to get “front money” to acquire the
laptops from UCE-1, Carswell suggested they could sell the fur coats on E-bay, since the coats
do not have serial numbers and there is “too much shit to track™ on E-bay. Carswell told S-3 he
could rent the fur coats to a guy that makes music videos. Carswell said to S-3 that in the past

some of his “associates™ have killed people in the mob.

On March 13, 2009, Mﬁjahid- Carswell told S-3 that he was having trouble coming up
with the $3,000 for a down payment on the laptops he believed were stolen, but he would call
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UCE-1 to discuss it. On March 16, 2009 Mujahid Carswell sent 5-3 a text message requesting
the brand of the fur coats he believed were stolen.

On March 18, 2009, Mujahid Carswell asked 8-3 what types of laptops UCE-1 was going
fo provide, how many “gigs” and the screen sizes, while Carswell was on the telephone with an
unidentified male, Carswell told S-3 that he would bring the laptops across the border between
the United States and Canada one or two at a time to avoid scrutiny.

On March 20, 2009, Mujahid Carswell told S-3 that he could get the Toshiba laptops,
which he believed were stolen, for $500 or $600 on E-bay, and the Toshibas are better than the
Sony’s that UCE-1 is providing. Carswell said that due to the price on E-bay, he would only pay
UCE-1 $3,000 for the laptops. Carswell suggested they need to “undercut E-bay.”

On March 20, 2009, UCE-1 called Mujahid Carswell. Carswell told UCE-1 1o bring all
50 laptops. Carswell stated he needed to know the specifics of the laptops so he could look up
prices. Carswell sent UCE-1 a text message which read, “Hey, don’t forget to have the 2
personal ones us aswell. LOLI” UCE-1 replied, “Laptops r Sony viao bz560p22 and Toshiba

satellite pro 300 pssbeu 009004.”

On.March 21, 2009, Mujahid Carswell told -3 his buyer wants 40 of the laptops which
he will sell for “10 grand.” Carswell stated after they pay UCE-1 his $6,000, he and 8-3 will
have “2 stacks apiece.” Carswell said he did not want his buyer and UCE-1 to meet.

: On March 21, 2009, UCE-1 sent Mujahid Carswell a text message which read,
“Mu-what's the word.” Carswell replied, “GREEN LIGHT it’s all a GO! Lets make it happen.”
UCE-1 replied, “Need 2 work out paymnt details-u got time 2 talk?” Carswell called UCE-1 and
discussed the details for Carswell o receive what he believed were stolen laptops. :

On March 23, 2009, Mujahid Carswell told $-3 that he had a buyer for what he believed
were stolen laptops. 'His buyer “should’ve come up with $7,500 already.” S-3 told Carswell that
UCE-1 had a place where they would meet to take possession of the laptops. Carswell asked 5-3
if he would get a “sales bonus” for finding a buyer of the laptops. Carswell suggested giving.
UCE-1 only “5 grand” rather than the agreed upon 6,000 for 50 laptops. Carswell said his buyer

was coming from “over there” indicating Canada,

On March 24, 2009, Mujahid Carswell traveled from Canada to the United States to meet
with §-3 and UCE-1 to take possession of the laptops which he believed were stolen. Carswéil
and S-3 took 6 of the laptops from UCE-1 and met Mohammad Philistine near the Masjid
Al-Haqq on Joy Road. Palesting paid Carswell $5,000, and S-3 and Carsweil met again with
UCE-1. UCE-1, S-3 and Carswell went to a warehouse and UCE-1 provided 34 more laptops.
Carswell inquired about receiving video game systems from UCE-1. S-3 and Carswell gave 32
of the laptops to Palestine and Palestine paid Carswell an unknown amount of money. Carswell
gave 8-3 $4.730; of which, $750 went to Lugman Abdullah, $2,000 went to UCE-1 and $1,980 .
was for S-3. Carswell stated he would provide the remaining $500 to UCE-1. Carswell took one
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laptop across the border into Canada and left one with §-3. Carswell stated he would get the
ather laptop at a fater date so he would not be suspicious carrying two laptops across the border,

On March 30, 2009 Mujahid Carswell told S-3 he had been detained at the United States
and Canada border as he came back into the United States, Carswell stated he had never been
stopped before but now had been stopped the “last two times.” Carswell told S-3 that if he or

- UCE-1 had anything to do with him being detained, he would find out.

On March 31, 2009, Carswell told S-3 “they” are watching him because of his father,
Lugman Abdullah. Carswell said he will keep crossing the border until they all know him and
they just let him pass through. Carswell stated the “deals are legit on paper” referring to the
laptops he believed were stolen. S-3 reminded Carswell that Carswell still owed UCE-1 §500
but Carswell said UCE-1 still owes him 10 computers and UCE-1 will not get “shit” until he

gives him the computers.

On April 5, 2009, Mujahid Carswell sent 2 text messages to UCE-1 which read “Hey!
Can U send me those product number again!” UCE-1 replied, “Let me ¢ if I can find them
again.” Carswell replied, “Yup.” Carswell sent another text which read, “Call me.” UCE-1
called Carswell and told him that matters from the previous laptop deal were not resolved.
Carswell inquired about getting more laptops which he believed were stolen and discussed what
types UCE-t could get. UCE-1 and Carswell also discussed what other electronics that could be

bought or sold in the future.

On April 11, 2009, UCE-1 sent Mujzhid Carswell a text message which read, “Mu-u
gonna b around on wed/thurs this wk?” Carswell replied, “Yup{” UCE-1 replied, “Cool, lets sit

down on thurs.” Carswell replied, “k.”

_ On April 14, 2009, UCE-1 text .messaged Mujahid Carswell asking him “Mu-we still on
for thurs?” Carswell replied, “Sure, why not!” UCE-1 replied, “Excellent-bonefish for eats?”’
Carswell responded, “Ok, found anything?” UCE-1 replied, “We’ll discuss thurs, thnk ull like.

J’s good 4 thurs 2.7

" On April 16, 2009, Mujahid Carswetl, 8-3 and UCE-1 met at Fishbone’s restaurant in
Detroit fo discuss future deals with what Carswell believed was stolen property, UCE-1 told
Carswell he could not obtain more laptop computers yet because it would not bring attention to
the warehouse where he steals them from. Carswell told UCE-1 that he understood. Carswell
told UCE-1 that he could move televisions after UCE-1 told him he knew of a shipmenit. '
Carswell told UCE-1 that he could get him “weed” but not cocaine due to the higher criminal

sentencing.

~On April 22, 2009, Mujahid Carswell sent a text message picture to UCE-1 of UCE-1 he
had taken at Fishbone’s restaurant on April 16, The picture of was labeled “Chicago JOHN.”
UCE-1 replied to Carswell, “Mu, whats up with da pic? May have something coming our way.
1"l call u this wknd if [ hear. Now lose tht pic!” Carswell replied, “Already Did. Sent it to you
instead of the trash. LOLI” UCE-1 replied, “No more pics! Not good in my busnss-undrstnd?”
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Carswell replied, “1st off, it was an accident didn’t even know it gotchu, The phones done it
more than once before. Get'n a new one 2morrow! 2nd kill the UNDERSTANDS, 1 GET IT!”

123. ' On April 23, 2009 S-3 confronted Mujahid Carsweil about taking UCE-1’s picture.
Carswell told S-3 that it had been an accident and when he got into an argument with his wife, he
accidentally sent the photo, Carswell said if he wanted to do something to UCE-1, he could have
stapped him with his pistol and taken his truck the first time they met.

Abdullah Beard
124. Abdullah Beard (a.k.a. Detric Lamont Driver} is a member of the Masiid Al-Haqgq’s
armed security team, and a confidant of Lugman Abdullah. He has no known criminal
cenvictions.
125, On December 1, 2008, $-3 met with Abdullah Beard; he was able to record their

conversation. From agents’ review of the tape and my subsequent conversation with 3-3, I
determined that on that date, Beard toid S-3 he had been staking out a check cashing store
located in the City of Detroit, and he is planning to rob the owner of the store when he
leaves with his receipts at the end of the day. Beard told CHS-1 he had spoken to Lugman
Abduilah (“the Imam”) about his plan, and Abdullah told him “just be careful.” In part, their

conversation was as foliows:

Beard: 1 told the Imam, though. , . . What I was planning on, yeah.
$-3: Well, did he co-sign it, I mean . . .2
Beard: Yeah, He, you know, he was, was, he like, he like, you know, “Just be

careful,” He said, you know, just what, I'm going to tell you this. . . .
I'm going to tell you right now, it’s a, it’s a, um, a check cashing place. . .
. You know what I'm saying?

g-3: Uh-huh.

Beard: And I seen the guy come out with the money and all that, you know, and I
was with my wife, and shit. We parked, well, we were getting some gas,
on Joy Road, this is nof, yeah, it’s on Clairmount, uh, uh, right here on
Linwood. . . . You know that gas station, BP, there’s a check cashing
place right across the street. . . .. 1seen it when he come out, he had a

bag of money and shit.
S-3: A big bag of money, huh?

Beard: Big bag, | saw [unintelligible]. . . . bag, one guy. He came out, | been
trying to be on top of him, but . :
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S-3: As far as time wise?

Beard: [ couldn’t, yeah, he like, he like, he like, ‘cause [ was on him for a couple
days, and I'm sifting there waiting, I got to find, I got to get some
binoculars, and [unintelligible}. . . . 1need some of them [unintelligible}
so I can sit and watch him, you know what I'm saying? I got his, uh, plate
number and all of that shit, so. . , We going to see what’s up, man, it’s
like, time wise, and he, he like, you know, shified times on me and shit, so

1 got, you know.

The two men then discussed how dangerous such a robbery might be, and Beard said that if the
man just gives up the money, he would not necessarily be hurt:

Beard: Don’t get popped over it, you know what I mean, it ain’t worth if,
843 Right,
Beard: Might be about a hundred, two hundred, you never know,r ‘eause
[unintelligible] cash Dumintelligible]. . . . Bverything. They say there

ain't no, there ain’t no limit to what they can cash.

S-3 and Abdullah Beard talked about the plans for the theft of merchandise (the UCO),
and Beard said he would also be there to help with the theft, and for anything with his fellow
Muslims. Beard stated that he used to hunt, and he considers hunting to be a good form of
training. Beard said it had been a while since he has participated in this type of training. Beard
told S-3 that if he were to go to the basement of the Masjid Al-Haqq, he would see all of the
builet holes in the wall from when they used to shoot down there.

The UCQ shipment of stolen property occurred on Decernber 4, 2008, S-3 met Abdul
Bassir, Adam Ibraheem, and Abdullah Beard at the target location as planned, to wait for the
call from the UCE meet him to aid in the theft of the property. S-3, Bassir, and Abdullah Beard
went to Bassir’s house on Lawton Avenue in Detroit, Adam Ibraheem also traveled to the
housing units.. While in Bassir's home, S-3, Bassir and Beard talked about the plan fo help in
the theft that night, as well as plans to participate in future thefts including the possibility of
acquiring a warehouse to aid with this activity. The three also discussed participating in firearms
training and the need to find a place to do so.

Mohammad Philistine

Mohammad Philistine (a.k.a. Mohammad Al-Sahli, a.k.a. Mohammad Palestine) resides
in Windsor, Ontario, Canada. Lugman Abdullah told S-3 that Philistine is “a soidler anda
warrior” and stated that he and Philistine would do anything for each other,

Philistine has come inta Detroit from Canada and he has taken an active role fencing the
purportedly stolen merchandise from the FBI Undercover Operation (described below) on
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at Jeast three occasions, Abdullah told S-3 that Palestine {s a business man, and they can do a lot
more business with him in the future.

Phitistine has told S-3 thét he has been involved in other criminal activity, and that he has
provided financial support to Lugman Abdullah and his cause.

Yassir Ali Khan

Yassir Ali Khan is an associate of Mohamumad Philistine. Xhan has fenced
merchandise he believed to be stolen from interstate shipments (as part of the Undercover
Operation) on at Jeast two separate occasions, as described below. '

Adam Hussain Ibraheein

Adam Hussain Ibraheem has four felony convictions, the first in 1995 and the most
recent in 2007.- All the convictions are frand-related,

Ibraheem has participated in the conspiracy to steal merchandise transported in interstate
shipments. On December 4, 2008, 5-3 met Abdul Bassir, Adam Ibraheem, and Abdullah
Beard at the Masjid Al-Haqq to wait for the call from the UCE meet him 1o aid in the theil of
merchandise. He was also involved in the January 14, 2009 UCO shipment.

Ali Abdul Ragib

Ali Abdul Raqib is a long-time follower and close associate of Lugman Abdullah.
Ragib is one of the more prominent individuals in the Masjid Al-Haqq. After the group was
evicted from 4118 Joy Road in January 2009, Ragib volunteered to have them use his place of
business as the makeshift Masjid Al-Haqq, until a better site could be located. Raqib has no
felony convictions. In 1997, he was charged with a misdemeanor traffic violation, pleaded

- guilty, and was placed on 12 months probation and fined.

Ragib has participated in the purchase and fencing of merchandise he believed to be
stolen from interstate shipments (as part of the Undercover Operation) on August 19, 2009.

In addition, on October 14, 2009, S-3 saw Ragib at the Masjid Al-Haqq, Ragib told 3-3
that he was evicted from his storefront on Joy Road, so he moved his store into his house on
Taylor Street. Raqib invited S-3 to go see it, and gave him a tour of the house. Ragib told 8-3
that Abdullah told him they have about 30 tool kits remaining to be sold. Ragib told 5-3 he

" would be able to help fence some of the tool kits. Raqib knew that Muhammad Salaam was

selling the tool kits and said that he does not want to step on Salaam’s toes.
Garry Laverne Porter

Garry Laverne Porter (ak.2, “Mujahid”} is a convicted felon. In 1997, Porter was
convicted of carrying a concealed weapon and sentenced to two years probation. Therefore, there
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is probable cause to believe that on August 19, 2009, Garry Laverne Porter committed the federal
crime of possession of firearms by a convicted felon, in violation of 18 U.S.C. § 922(g).

While he was at Muhammad Abdul Salaam’s house on August 19, 2009, Lugman
Abdullah began talking to an individual he called “Mujahid” and who has been subsequently
identified by the FBI as Garry Laverne Porter, Porter is an attendee of the Masjid Al-Haqq and
rarely misses Jum uah on Fridays. After Abdullah finished talking to Mujahid, Abdullah asked
S-3.if he knew anybody that would be interested in purchasing a 12 gauge shotgun ora carbine
rifle. Abdullah said the shotgun is a pump acticn and the rifle does not have a clip. $-3 told
Abdullah that he would take both guns. Abdullah then called Mujahid, and approximately
forty-five minutes later, Mujzhid returned in his truck. Lugman Abdullah approached the truck
and called 8-3 to come over. Mujahid removed a 12 gauge shotgun and a .30 éaliber carbine
rifle from a black garbage bag and showed them fo Abdullah and S-3. S-3 fook the guns
and placed them in his vehicle. Abdullah paid Mujahid for the guns. Mujahid said that he
also owned an AK and a Tommy Gun, S-3 asked Mujahid if he wanted fo sell the AK,
Mujahid said he did not because he is keeping it for jihad and the war.

- Abdullah told S-3 that he paid Mujahid $380 for the two guns, which $-3 turned over to

¥BI. The guns are being maintained as evidence, They are a Mossberg 500A 12 gauge shotgun,

serial number J561005; and a .30 caliber M-1 Rifle, Plainfield Machine, Dunellen, New Jersey,
serial number 51006.

- THE UNDERCOVER OPERATION -

In November 2008, FBI obtained authority to launch a Group I Undercover Operation
(UCO). Abdul Bassir and other members of the Masjid Al-Haqq had told S-3 they were willing
to fence stolen merchandise, and the purpose of the UCO was to provide opportunities for
anyone who was interested to participate in the theft of, and later in selling, goods they believe
have been stolen and transported in interstate commerece.

As set out in detail below, to date there have been ten undercover events involving
conspiracy {o sell or receive stolen goods worth over $5,000 that had been transporied in

~ interstate commerce. At his own request, Lugman Ameen Abdullah has received at least

one-fifth of the total profit from each of the ten transactions, which occurred on the following
dates and involved the active participation of the individuals named:

a.  December 4, 2008: _Mohammad Abdul Bassir, Abdullah Beard, Adam Thraheem
b.© January 14,2009: ~ Mohammad Abdul Bassir, Abdullah Beard, Adam Ibraheem
o February 12, 2009: - Lugman Abdullah

d. March 25, 2009: Lugman Abdullah, Muhahid Carswell, Mchammad Philistine

e. April 29, 2009 Lugman Abdullah, Yassir Ali Khan, Mohammad Philistine
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f. ‘ May 28, 2009 Luqman Abdullah, Yassir Al Khan, Mohammad Philistine

g July 1, 2009 Luqman'Abdullah, Muhammad Abdul Salaam, Abdul Saboor
h. Tuly 24, 2009: Lugman Abdullah, Abdullah Beard, Abdul Saboor, Mohammad
Abduf Salaam

i Aungust 19, 2009: Lugman Abdullah, Ali Abdul Ragib, Mohammad Abdul Salaam
. October §, 2009: Lugman Abdullah, Mohammad Abdul Salaam
First UCO Transaction

On November 16, 2008, Abdul Bassir saf in S-3’s vehicle and they talked about
participating in the theft of merchandise. 8-3 asked Bassir whether he had talked to Imam
Lugman Abdullah about it, and whether Abdullah approved; Bassir told S-3 he would be
surprised what Abdullah would agree to, as long as they consistently attend prayer services, put
the “Dean” first, and donate some of the proceeds to the mosque. Bassir said that in the past,
Abdullah has approved of when he and others have “hit a lick™; Bassir told §-3, he would not
believe what they have done in the past with Abdullah’s approval.

Abdullah Beard (a.k.a. Detric Lamont Driver) walked by 5-3 and Bassir while they were
discussing the plans. Beard told Bassir to let him know when something was going on, Bassir
told $-3 to give him a day or two to find somebody else to help. Bassir asked Beard for his cell
number and told him that they have something coming up next week. Beard said he would help.
Bassir agreed to meet with S-3 and his supplier, an individual who was in fact an undercover
employee with the FBI (hereinafter UCE-1), to discuss the plans for moving the stolen

merchandise.

On November 18, 2008, S-3 went to the Masjid Al-Hagq and met with Bassir. In
discussing the plans for moving the stolen merchandise, Bassir said he wishes just the three of
then (S-3, Bassir, and Abdullah Beard) could do it. Bassir stated that if they need a fourth
person, Adam Hussain Ibraheem could help, since he has done things in the past.

Later that evening, S-3 and Abdul Bassir went to the Coney Island on Michigan Avenue
and met with UCE-1. The three discussed plans to steal merchandise from trucking companies.
Bassir said that he has experience in dealing with stolen items and worse. Bassir did not further
expound on that statement. At the conclusion of the meeting, the UCE-1 gave 8-3 and Abdul
Rassir each $100 cash as a good faith payment for them meeting with him and agreeing to help

him in the future with-the theft,

After the meeting af the Coney Island, 8- 3 and Abdul Bassir returned to the Masjid
Al-Haqg. Bassir stated that he was happy with UCE-1 and excited about the planned thefls.
During the drive to the mosque, Bassir told 8-3 to drive betier because he was carrying a gun and
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they should not give “the devil” a reason to come after them. 5-3 took this to mean the police.
After arriving at the mosque, Bassir went into the security room and talked to Adam Ibreheem

and Abduliah Beard.

After 8-3 left the mosque on November 18, 2008, Bassir called S-3. 8-3 was unable to
record this unexpected phone call. Bassir told S-3 that he told Beard and Tbraheem about the
plans for the stolen goods. Bassir said that he gave each of them $20 and told them to be ready to
help with little notice. Beard and [braheem said they are both willing to help when needed.

On November 23, 2008, S-3 went to the Masjid Al-Haqgq and spoke with Lugman
Abdullah, Abdul Bassir, and Adam Ibraheem. Abdul Bassir told 8-3 that Adam Ibraheem, and
Abdullah Beard were both willing to participate in their plan to aid in the theft of merchandise,
and that he hoped it would occur soon. Later, $-3 gave Adam [braheem a ride to house on Ohio
Street, Ibraheem asked S-3 for more information onthe plan to take paﬂ in the stolen
merchandise. Ibraheem said that Bassir told him the leader of the theft rmg has a lot of money
and there is a lot of money to be made. Ibraheem was excited about the plan and asked S- 3 if it

would happen during the current week.

On Noverber 28, 2008, S-3 and Abdullah Beard talked abeut their upcoming plan to
participate in the theft of stolen merchandise from trucking companies. Lugman Abdullah
warned that they must be patient in their activities because if they carelessly rush things without
proper planning, things could go wrong. Abdullah told 5-3 and Beard that they need to give 1/5
of the proceeds of the stolen goods to him for the mosque. Abdullah told them they need to keep
Allah first. Abdullah claims that giving 1/5 of the proceeds, the “dirty” money is purified.

On November 30, 2008, 8-3 again talked to Lugman Abdullah about the plan for S-3,
Abdul Bassir, Adam Ibraheem, and Abdullah Beard to participate in the theft of merchandise
from trucking companies. S-3 asked for permission to do so. Lugman Abdullah said that he
would not say no, as long as they agreed to give him 1/5 and don’t forget about Allah, Abdullah
further explained that he is to be given 1/5 of the total proceeds and the remainder of the money
can then be divided among the participants, Abdullah asked how S-3 knew the man from the.
trucking company who requested the help in the thefis. Abdullah cautioned 8-3 to remember that
he is being watched as a result of associating with him, Abdullah told 5-3 that they need to
conduet counter-surveillance and to “watch the watcher.”

On December 3, 2008, Bassir and S-3 discussed the fact that Abdullah wanted 1/5 of the
proceeds they make on the stolen property. S-3 and Abdul Bassir met with UCE-1 at the
American Coney Island on Michigan Ave. Bassir assured UCE-1 that the other individuals
(Beard and Ibraheem) who will be helping with the theft of the merchandise were “solid.” Bassir
said that he helped raise them and brought them up. UCE-1, Bassir and 8-3 discussed the plan to
steal the merchandise on the following evening. UCE-1 gave S-3 $1,000 in cash as partial
payment up front and stated they would receive another $1,500 the following night after

completion of the thefl.
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Following the direction of Lugman Abdullah that he should receive 1/5 of the total
proceeds from the thefts, S-3 told Bassir that he would equally divide the §1,000 among himself,
Bassir, Adam Ibraheem, Abdullah Beard and Lugman Abdullah. Bassir told S-3 that rather than
receiving his share equaling $200 that night and $300 the following night that he wanted $500 at
that time, and S-3 could pay the others their total $500 the following night. S-3 agreed and gave

Bassir $500.

Following the meeting, S-3 and Bassir returned to the Masjid Al-Haqq. Approximately
twenty people were standing in front of the mosque. Mohamimad Abdul Salaam was standing
near Lugman Abdullah. S-3 gave Abdullah $200, his share of the $1,000. Abdullah thanked S-3
and told him that he wanted to spend time the following day to go over something in the Koran,

On December 4, 2008 at approximately midnight, FBI Detroit conducted an undercover
operation in Detroit, Michigan involving the staged theft of an interstate shipment of goods.
Two FBI UCEs participated. During the undercover operation, Abdullah Beard assisted other
members of the Masjid Al Haqqg ( Mohammad Abdul Bassir, Adam Hussain Ibraheem, and S-3)

in physically moving muliiple pallets of goods from one semi-truck trailer to another. The value

of the goods exceeded $5,000.00, Prior.to moving the goods, an FBI UCE cut a metal seal to the
door of the truck containing the goods with bolt cutters allowing access to the load. The cufting
of the seal was completed in the presence of the Adam Hussain Ibraheem and the other members
of the Masjid Al Haqq. After the goods were moved, an FBI UCE provided a total of $1,500.00
in FBI investigational funds, the remainder of the payment for assisting with the theft of goods.

On December 8, 2008, Abdul Bassir asked S-3 if he heard from UCE-1 regarding future
participation in stealing mérchandise, and whether UCE-1 was satisfied with their previous work.
S-3 and Lugman Abdullah went into the security room of the mosque together. Abdullah told
3.3 that neither Bassir, Abdullah Beard or Adam Ibraheem told him about how the theft of the
stolen merchandise went a few days before, As Abdullah previously instructed §-3 fo give him
1/5 of all proceeds, S-3 gave him $300, which was the balance he owed Abdullah, and explained
that it was his portion from the theft of the stolen goods. Abdullah was very excited to get the
money and said that he wished to give some of it to Jamil Al-Amin’s wife, Karima.

On January 6, 2009, S-3 met with Mohammad Abdul Bassir at Bassir’s house. Bassir
said that he was hoping “John” from the frucking company would have something good for them
to steal. Adam Ibraheem called S-3 while -3 was at Bassir’s house, and inquired about plans to
aid in the theft of merchandise from the trucking company.

Second UCO Transaction

On January 11, 2009, while driving back from Atlanta, Georgia to Detroit, §-3 and
Abdullah talked about the need to give Abdullah 1/5 of alf the proceeds from illegal activities,
including the theft of merchandise in which S-3 and other members of the Masjid Al Haqg have
been participating, S-3 also told Abdullah about the availability of some stolen furs that he could
get in order to fence. Abdullah explained that when he is given 1/5 of the proceeds from illegal
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acts, it purifies the money. Abdullah stated that they are at war, and any Muslim that doesn’t
know that, is an idiot. Abdullah stated that the illegal activity is justified because they are at war,

S-3 and Abdul Bassir met UCE-1 to discuss plans to break inte a truck the following
night and steal the merchandise. Bassir, Abdullah Beard, Adam Ibraheem, and 8-3 were to
participate, UCE-1 gave Bassir $500 cash after the conversation as payment up front and agreed
to pay the group another $1,000 at the conclusion of the theft, for a total of $1,500. As agreed
upon earlier, Luqman Abdullah was to be paid $300, which equals 1/5 of the proceeds, Abdul
Bassir said that Muhammad Abdul Salaam had contacts in order to fence some of the stolen
goods. Bassir told S-3 that he would talk to Salaam about it. Bassir stated that they could
probably fence stolen plasma televisions, laptop computers and appliances.

After dropping Bassir of at his house, S-3 -aI‘so returned home. S-3 remembered that
Bassir had placed a handgun in the glove box of his vehicle, and did not recall him removing it.
S-3 opened the glove box and saw Bassir’s handgun, a Colt Challenger, .22 caliber, with a blue
steel barrel and a brown grip, Serial number 34896-C,

On January 13, 2009, UCE-1 met with S-3 and Mohammad Abdul Bassir. UCE-1
explained to Bassir that he was stealing a load of merchandise from a distribution center, and he
would need help unloading the stolen merchandise and moving it to a rental vehicle, The
merchandise congsisted of energy drinks that would be shipped to a buyer in Florida. Bassir
advised UCE-1 that the same individuals that had assisted in the previous job would help out
again. After the meeting, the UCE-1 paid Bassir and S-3 a total of 500.00 of FBI investigational
funds, which UCE-1 described as an advance payment for asgistance in stealing the truckioad of
merchandise planned for the following evening, Bassir also expressed a willingness to fance
stolen property for UCE-1. Bassir identified televisions and apphances as goods that he believed.

he could sell for UCE-1.

On January 14, 2009, FBI Detroit conducted an undercover operation in Detroit involving
the staged theft of an interstate shipment of goods. The operation involved the CHS and three
FBI undercover employees. During the undercover operation, Abdallah Beard assisted
Mohammad Abdul Bassir, Adam Hussain Ibraheem, and S-3 in physically moving multiple
pailets of goods from one semi-truck trailer to another truck. The value of the goods exceeded
$5,000.00. Prior to moving the goods, an FBI UCE cut the seal to the door of the truck
containing the goods allowing access to the load. After the goods were moved, an FBI UCE
provided a total of $1,000.00 of FBI investigational funds to the four individuals as the second
part of the payment for assisting with the theft of goods, and paid Bassir an additional $200.00
“tip.” Beard split the money equally with the other three individuals,

The following day, -3 spoke to Luqman Abdullah, who confirmed that Bassir paid him
his portion (1/5) of the money, equaling $3060.00.
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Third UCO Transaction

On February 12, 2009, S-3 and Lugman Abdullah drove to Chicago, Iliinois fogether in
order 10 meet an individual to get fur coats which were purportedly stolen. During the afternoon
hours, S-3 and target met up with FBI UCEs to transfer purportedly stolen furs from Iilinois to
Michigan. S-3 pulled inté a garage, the doors closed behind them, and S-3 moved the stolen furs
from the truck into his vehicle, The UCE explained to. $-3 and Abdullah that they (UCEs)
already received an insurance payolf for the furs. Abdullah Stayed in the vehicle throughout the
transaction. The UCE told Abdullah to take care of the furs and Abdullah agreed he would.
When the deal was done, Abdullah told S-3 to not speak about the stolen furs, but did tell him
that he wants 1/5 of the proceeds from the stolen furs, :

When S-3 and Abdullsh arrived in Flint, Michigan, S-3 paid for a room at the Holiday
Inn that Abdullah chose, because Abdullah said he always stays there when in Flint. Lugman
Abdullah helped 8-3 unload the furs from his vehicle by placing them on a luggage cart, which
they rolled into their hote! room. Lugman Abdullah was looking around and quickly moved the
furs. S-3 told Lugman Abdullah the furs are probably worth $3,000, and Abdullah said he would
rather have the money for the furs, than the furs themselves. Lugman Abdullah said $-3 should
speak to Muhammad Abdul Salaam, and his son, Mujahid Carswell, to help sell the furs.

On March 3, 2009, -3 and Mujahid Carswell met in order for Carswell to photograph
the “stolen” fur coats that Abdullah and S-3 had brought back from Chicago. Carswell attempted

to fence the coats.

Fourth UCO Transaction

On March 3, 2009, S-3, UCE-1, and Mujahid Carswell met to discuss what was portrayed
to Carswell as the theft of goods from an interstate trucking shipment that was coordinated by
UCE-1. Carswell expressed a willingness to fence stolen property for UCE-1. Carswell told
UCE-1 that he could fence 50 lapiop computers, Carswell and UCE-1 agreed that Carswell
would pay approximately $3,000 to §3,500 to UCE-1 upon receiving the computers and the same
amount after they were sold. Carswell also told UCE-1 that he is able and willing to sell him

illegal narcotics..

On March 25, 2009, S-3, UCE-1, and Mujahid Carswell met to conduct a transaction with
lap top computers Carswell believed had been stolen. FBI had acquired 50 laptop computers'to
be used in a controlled delivery of purportedly stolen property. During the undercover meeting,
UCE-1 delivered 40 purportedly stolen laptop computers fo Carswell and in return was paid
$5,500 ofa previously agreed upon price of $6,000. Carswell agreed to pay UCE-1 an additional
$500 in the near future. Carswell sold at least 38 laptop computers to Mohammad Philistine and
Yassir Ali Khan, $-3 reported that Carswell kept two laptops for himself. The operation and

delivery took place, in part, at the warehouse procured by FBI Detroit for covert operations,

That same day, March 25, 2009, S-3 spoke to Lugman Abdullah and was invited to come
to Abdullah’s house, S-3 gave Abdullah the $750 which was his portion of the proceeds from
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the fenced laptops. Abdullah appeared to S-3 to be very excited and pleased with the money.
Abdullah stated that he'had talked to Mohammad Philistine, who was not happy with Mujahid
Carswell because Carswell was not honest regarding the sale of the laptops. Abdullah told $-3
that it is important to be upright and just. Abdullah admitted to S-3 that he knew about the
fencing of the laptops which Abdullah believed to be stolen, and said he had arranged the deal
behind the scenes. S-3 believes that Philistine and Abdullah talked about the laptops prior to

purchasing them.

On March 27, 2009, Lugman Abdullah told S-3 that he had spoken to Muhammad
Philistine, and in the future, Philistine wants to deal with Abdullah rather than Carswell
regarding the fencing of stolen items provided by the UCE.

Fifik UCO Transaction -

On April 29, 2009, S-3 and Lugman Abdullah met with UCE-1. During the meeting,
UCE-1 delivered 24 laptop computers to Abdullah, UCE-1 advised Abdullah that computers
were “stolen,” Abdullah paid UCE-1 cash for the computers, then delivered them to a fence he
called “Yassir” (identified by FBI as Yassir Ali Kahn) who is employed by an Arabic Canadian
resident identified as Mohammad Philistine, a.k.a. Mohammad Palestine, a.lc.a. Mohammad

Al-Sahli. Philistine gave Abdullah the money to pay UCE-1 for the purportedly “stolen” laptops.

Sixth UCO Transaction _

On May 28, 2009, had a telephone conversation with Muhammad Philistine, S-3 notified
Philistine that “John” (UCE-1) had “stelen” laptop computers for them to purchase and fence.
Philistine asked if “John” could also obtain Burberry purses and I-phones. Palestine said that he
would not be able to meet with §-3 to pay for the laptops and pick them up, but Yassir [Khan]

could.

S-3 then talked to Yassir on the phone. They discussed meeting so that Yassir could pay
§-3 for twenty laptop computers. S-3 told Yassir that he would also be gemng an extra computer
as they were shoﬁ one computer the last time.

After the calls, S-3 picked up Lugman Abdullah. Abdullah, S-3 and Yassir Khan agreed
to meet at the Islamic Center of Detroit (ICD), There, Yassir Khan paid Abdullah §5, 000.00,
Abdullah counted the money and then gave it fo 8-3.

$-3 and Abdullah traveied to a warehouse to meet “John.” 8§-3 paid “John” $3,000.00 for
the 21 Japtop computers. “John” advised Abdullah that the computers had been stolen and
shipped to Michigan. Together, S-3 and Abdullah loaded the computers into 8-3’s vebicle.
While he was inside the warehouse, Abdullah saw pallets of power tools and cigarettes. “John”
told Abdullah that he could get power tools for them to purchase and that he could use some
people to help in switching the old cigarettes into boxes of new. cigateties.
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S-3 and Abdullah then met Yassir Khan back at the ICD and delivered the laptop
computers to him. S-3 then drove Abduliah back to his house. S-3 gave Abdullah $1,000.00,
and kept § 1 000.00 for himself. Abdullah thanked S$-3 and said something to the effect of, “Let’s
keep it up.” Abdullah also said that he would use some of the money to help fix up the house on
Clairmount Street in Detroit that they plan to use ag their next mosque.

Seventh UCO Transaction

On July 1, 2009, 8-3 and Lugman Abdullah met with UCE-1 at a covert warehouse in
Dearborn, Michigan. During the meeting, UCE-1 delivered ten 40 inch LCD television sets to
Abduflah. UCE-1 advised Abdullah that the televisions were “stolen.” FBI surveillance teams
observed Abdullah take the televisions from the warchouse in his vehicle and then load the
television sets into his residence. Saboor and Salaam assisted Abdullah in fencing the
televigion sets. UCE-1 advised Abdullah that he could keep the televisions as a partial payment
for services Abdullah could provide UCE-! in essistance of an up coming theft of a shipment of

cigarettes orchestrated by UCE-1.
Eighth UCO Transaction

On July 1, 2009, an FBI UC_E met with Lugman Abdullah and 5-3. The UCE explained
in detail that he needed help in stealing a load of cigarettes and substituting damaged
unmarketable cigarettes for them, and asked Abdullah if he could supply manpower to assist in

‘the theft. Abdullah agreed.

On July 24, 2009, FBI Detroit conducted an undercover operation at a warehouse in
Dearborn, Michigan. As he had been instructed by Abdullah, S-3 went to the Masjid Al-Haqg.
Lugman Abdullah had recruited Abdullah Beard, Muhammad Abdul Salaam and Abdul Saboor
{o help with the cigarettes. Lugman Abduliah told the group that they need to be mentaily
prepared for whatever might come — they need to be prepared to die and should prepare as if they

- are going to war, Abdullah told thém that “the Feds” were watching them and said that they need

to get to the warehouse, do the work, and get out quickly, Abdullah said that they knew what
they were doing was illegal. Abdullah was talking to 8-3 and Abdul Saboor about the Feds, and
Abdullzh made a statement about blowing up the Federal buﬂdmg Abdullah pointed to S-3 and
said he “will make some for me.” S-3 believes this is in reference to previous conversations with
Abdullah, when they discussed whether he could make TNT. When Abdullah Beard came into
the room, Lugman Abdullah made another statement about blowing something up.

During the operation, Lugman Abduliah, Abdullah Beard, Abdul Saboor, and
Mohammad Abdul Salaam met with two FBI UCEs and S-3. While inside of the warehouse, an
FBI UCE explained that he had several pallets of damaged cigarettes, The UCE explained that -
he also had several pallets of good cigarettes that were supposed to be distributed to vendors.
The UCE indicated that he intended to steal the good cigarettes by removing them from their
containers and filling the containers with the bad cigarettes. The UCE explained that he needed
assistance from Abdullah, Beard, Saboor and Salaarn, whe would remove the good cigarettes
from their packages and replace them with bad cigarettes. The subjects were would then disguise
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the stolen cigarettes by concealing them in empty “Kleenex” boxes, which would then be loaded
on to a separate truck. The UCE explained that the repackaged damaged cigareties wouid be
delivered in place of the good cigarettes, thus reducing the immediate reporting of the stolen

good cigarettes,

After the FBI UCE explained the procedure, the members of the Masjid Al Haqq began to
physically remove the good cigarettes from their packaging, replace them with damaged
cigarettes, and then hide the good (“stolen”) cigareftes in empty Kleenex boxes for placement
onto a second truck. The staged theft and packaging took approximately three hours to complete.
Once completed, an FBI UCE provided Lugman Abdullah with a fotal of $2,500.00 of FBI
investigational funds as partial payment for the Masjid Al Hagq members’ participation in the
theft, In total, over 150 cases (6,000 cartons) of cigarettes were repackaged into Kleenex boxes
for a total of approximately $200,000 worth of retail priced cigarettes.

Ninth UCOQO Transabtion

On August 19, 2009, S-3 went to the Masjid Al-Haqq, Lugman Abduliah discussed a
hadith (an account attributed to the Prophet Muhammad} in which he claimed the Prophet
Muhammad said that it is okay to pariicipate in theft; aslong as that person prays, they arein a

good state.

Abdullah approached S-3 and asked what time they were supposed to meet with “John”
{UCE-1). Abdullah also discussed which vehicle they would take in order to pick up the
televisions from “John™ that they were supposed to get. S-3 called “John” to inguire as to the
size of the TVs. Abdullah and S-3 agreed that Abdullah’s Ford Ranger pickup truck was not
large enough to haul all ten of the televisions, Abdul Saboor offered the use of his van but said
he would have to go home and remove the seats in the back. Abdul Saboor was making
telephone calls, telling the person he was speaking fo about the televisions, Saboor asked
Lugman Abdullah how much he wanted for all ten felevisions, Abdullah told Saboor he wanted
$500.00 each. Saboor then told the man on the phone, they were $500.00 each,

Ali Abdul Ragib overheard the conversation between S-3 and Lugman Abdullah about
getiing the “stolen” televisions for resale. Ragib offered the use of his light blue Chevrolet
pickup truck and Abduliah accepted. While Ragib drove his truck to get gas, Abdullak drove,
with S-3 as a passenger, to his house. Abdullah iold 8-3 he had 1o go get the money for “John”
and went into his house. Abdullah came out of his house with money in his hand. Abdullah
drove to the warchouse o meet John and Ragib followed in his truck.

Once at the warehouse, Abdullah spoke to “John” while S-3, Raqib and UCE-2 talked.
They told Ragib about the theft of the cigarettes that a group of them from the Magjid Al-Haqq
previously participated in, and showed Ragib some of the expired cigarettes that were still in the
warchouse. Abdullah paid UCE-I §1,500.00 in cash and told him that he would receive the
remaining balance of $1,500.00 later that evening. Abdullah previously agreed to pay UCE-1 a
total of $3,000.00 for ten 46” Toshiba HDTVS and asked John why it took so long to get another

shipment of merchandise,
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Abdullah, Raqib, S-3, and UCEs 1 and 2 all helped load four 46" Toshiba HDTVSs into
Abduliah’s Ford Ranger and six of them into Raqgib’s Chevrolet pickup. Abdullah told Ragib to
follow them to where they were taking the TVs. Abdullah drove his Ford Ranger and told S8-3,
who was in the passenger seat, to look for suspicious people watching them. Abdullah also told
S-3 that he likes to take the sitreets through neighborhoods because it is safer. S-3 believes that
Abdullah was saying that it is easier to detect cars following them through neighborhood streets
than on highways. Abdullah told S-3 they were going to Muhammad Abdul Salaam’s house.

Once they got to Salaam’s house, the group unloaded the ten televisions into it. Salaam
had a section of the living room cleared of all the furniture to make room for the TVs. Also, ona
table in the room was a television identical {0 the ones that they ieceived the last time they fenced
them. Once the TVs were unloaded, Ragib departed. Salaam dssured the group that the
televisions would be safe in his house. ,

Shortly after they arrived, Salaam started making phohe calls on his cell phone to people
about the televisions. During one call, Salaam told the individual that they had the TVs and that
they were $600.00 each. Salaam said that “Wayne,” a.k.a. Abdu] Saboor, was trying to sell them
for $500.00 each. Salaam and Abdullah were not happy that Saboor told them $500.00 because
that meant he was not making a profit for himself over Abdullah’s price of $500. Salaam
bragged about being a hustler. Salaam and Abdullah suggested that Saboor was too nice in
giving the guy the price of $500.00. They joked that he should not try to be a dealer, but rather
he should stick to killing becanse he is good at it. '

Tenth UCO Transaction

On October 7, 2009, Abdullah Beard called S-3 and said that he was going to meet with
UCE-1, whom Beard knows as “John.” S8-3 drove to Beard’s house to pick him up, S-3 and
Beard went to the Hard Rock Café in Detroit. There, UCE-1 gave 8-3 and Beard information
about the laptop computers and power tools that he was able 1o steal for them to fence. UCE-1
told Beard that he has “something big” planned for the end of the month and asked if they could
supply manpower. Beard said that they would like to do something big.

Later that evening, S-3 told Abdullah that UCE-1 had 15 laptop computers and 54 power
tool kits, and gave Abdullah the specifics which he received from UCE-1. Abdullah did the math

and figured out how much he would charge for the laptops ami power tools,

On October 8, 2009, S-3 attempted to call Abdullah but Abdullah did not answer, so S-3
called Muhammad Abdul Salaam. Salaam said that Abdullzh told him about the items and asked

- 8-3 the specifics about the laptops. S-3 asked Salaam if he could help them transport the items in

his pick up truck. Salaam was unable to help because he was watching his children, but offered
the use of his truck if need be. S-3 asked Salaam if they were bringing the items back to his
house on Genessee Street as they had in the past, and Salaam said yes.
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. Atapproximately 11:00 am., -3 went to Abduliah’s house where Abdullah was already
waiting in his Ford Ranger pick up truck. S-3 traveled in his vehicle and Abdullah drove his
Ranger to the warehouse in order 1o meet with UCE-] to get the laptops and tools. Abdullah and
S-3 met with UCEs | and 2, Abdullah paid UCE-1 $1,500.00. They loaded the laptops and
some of the tools into 8-3's vehicle, and the tool kits into Abduliah’s truck. Abdullah took one
of the 15 laptops for fiimself. Abdullah and S-3 then drove to Muhammad Abdul Salaam’s house
and unloaded the merchandise, $-3 was able to see the items going info the house as well as the
television that Salaam had obtained from one of the prior deals with UCE-1. Abdullah told
Salaam that they were paying $20 each for 54 tool kits, and that he wanted $40-each in return,

S-3 and Abdullah returned back to the warehouse and loaded the remaining tool kits into .
Abdullah’s truck, UCE-1 wamned Abdullah that none of the laptops could be returned to the
store because they would have been reported stolen. Abdullah told UCE-1 that they would get
the remainder of the money they owed him as fast as possible, and asked how long he would be

in Detroit.

UCEs 1 and 2 explained to Abdullah that they are going fo steal a large truckload of
goods at the end of October, and they will need people to help physically move the items off the
truck. Abdullah said that they would help and agreed that he would get the same people that had
helped UCE-1 in the past and could get more help if necessary.

Abdullah and S-3 retumed to Salaam’s house with the remainder of the tools and
unloaded them as they did previously. Abdullah told Salaam to make sure that people know the
laptops can not be returned to a store because they will get in trouble. Abdullah said that he
needed & laptops to take to Abdul Saboor's house because he had them sold already. Abdullah
also took one of the tool kits to Saboorto see if he could sell them. Abdullah and S-3 left

Salaam’s house.
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CONCLUSION
Therefore, in light of the foregoing, I submit there is probable cause to believe fhat:

Lugman Ameen Abdullah (a.k.a Christopher Thomas) has committed, or aided and
abetted others in committing, violations of federal law, to whit: 18 U.S.C. § 371 (conspiracy

“to commit federal crimes, including 18 U.S.C. § 2315, sale or receipt of stolen goods transported

in interstate commerce, and 18 U.S.C. § 1341, mail fraud); 18 U.S.C. § 922(d) (providing
firéarms or ammunition to a person known to be a convicted felon); 18 U.S.C. § 922(g)
(possession of firearms or ammunition by a convicted felon); 18 U.S.C. § 931. {possession of
body armor by a person convicted of a violent felony); and 18 U.S.C. § 511 (altering or removing
motor vehicle identification numbers). '

Mohammad Abdul Bassir (a.k.a. Franklin D. Roosevelt Williams) has committed, or
aided and abetted others in committing, violations of federal law, to whit: 18 U.S.C. § 371
(conspiracy to commit federal crimes, including 18 U.8.C. § 2315, sale or receipt of stolen goods
transported in interstate commerce, and 18 U.8.C. § 1341, mail frand); 18 U.S.C. § 922(d)
(providing firearms or ammunition to a person known to be a convicted felon); 18 U.S.C. §
922(g) (possession of firearms or ammunition by a convicted felon); and 18 1J.8.C. §511
(altering or removing motor-vehicle identification numbers).

Muhammad Abdul Salaam (a.k.a, Muhammad Addul Salaam, a.l.a. Gregory Stone,
a.k.a. Gun Man, a.k.a. Norman Shields) has committed, or aided and abetted others in _
committing, violations of federal law, to whit: 18 U.S.C. § 371 (conspiracy to commit federal
crimes, including 18 U.8.C. § 2315, sale or receipt of stolen goods transported in interstate

comimerce),

Abdul Saboor (a.k.a. Dwayne Edward Davis), has committed, or aided and abetted
others in committing, violations of federal law, to whit: 18 U.S.C. § 371 (conspiracy to
cornmit federal crimes, including 18 U.S.C. § 2313, sale or receipt of sfolen goods transported in

interstate commerce).

Mujahid Carswell (a.k.a. Mujahid Abdullah), has committed, or aided and abetted -
others in committing, violations of federal law, to whit: I8 U.8.C. § 371 (comspiracy to
commit federal crimes, including 18 U.S.C. § 2315, sale or receipt of stolen goods transported in

. interstate cormnmerce).

Abdullah Beard (a.k.a. Detric Larnont Driver), has committed, or aided and abetted
others in committing, viclations of federal law, to whit: 18 UJ.8.C. § 371 (conspiracy to

commit federal crimes, including 18 U.S.C. § 2315, sale or receipt of stolen goods transported in

interstate commerce),

Mohammad Philistine (a.k.a. Mobammad Palestine, a.k.a. Moiia,mmad Al-Sahli), has
committed, or aided and abetted others in committing, vielations of federal law, to whit: 18
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U.8.C. § 371 (conspiracy to commit federal crimes, including 18 U.S.C. § 2315, sale or receipl of
stolen goods transported in inferstate commerce).

Yassir Ali Khax_: has committed, or aided and abetted others in committing, violations of
federal law, to whit: 18 U.S.C. § 371 (conspiracy to commit federal crimes, including 18
U.S.C. § 2315, sale or receipt of stolen goods transported in interstate commerce).

Adam Hussain Ibraheem has committed, or aided and abetted others in comumitting,
violations of federal law, to whit: 18 U.S.C. § 371 (conspiracy fo commit federal crimes,
including 18 U.8.C. § 2315, sale or receipt of stolen goods transported in interstate commerce),

Garry Laverne Porter (a.k.a. Mujahid) has committed, or aided and abetted others in
committing, violations of federal law, to whit: 18 U.S.C. § 922(g) (possession of firearms
or ammunition by a convicted felon). -

Ali Abdul Raqib has committed, or aided and abetted others in comumitting, violations
of federal law, to whit: . 18 U.S.C. § 371 (conspiracy to commit federal crimes, including
18 U.S.C. § 2315, sale or receipt of stolen goods transported in interstate commerce).

GARY LEONE
Special Agent, FBI

Subscribed to and sworn before me
this 27th day of October, 2009,

" DONALD A, SCHEER
HONORABLE DONALD A. SCHEER
Unifed States Magistrate Judge
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1.8, Department of Justice

Federal Bureau of Investigatiori

Washington, D. C. 20535-0001

February 23, 2010

Attorney General Michael Cox
State of Michigan

Department of Attorney General
Criminal Division

P.0O. Box 30758

Lansing, Michigan 48809

Re: Review of Fatal Shooting of Deceased Lugman Ameen Abdullah
Dear Mr. Cox:

As you are aware, on October 28, 2009, Special Agents
of the FBI were executing federal arrest warrants for Lugman
Ameen Abdullah and other co-conspiraters. During the execution
of the warrants, Mr. Abdullah was fatally shot by members of the
FRI arrest team. In accordance with established FBI pelicy, a
Shooting Incident Review Team (SIRT) was immediately depleoyed to
the FBI's Detroit Division to conduct a review of this incident.
Upon arrival, the SIRT initiated a joint investigation with the
Dearborn Police Department. Detectives from the Dearborn Police
Department participated in interviews they deemed pertinent. The
Dearborn Police Department has received a copy of all statements
provided to the SIRT. As 1s customary in these matters, the
results of the investigation are referred to the cognizant state
prosecutor's office for the purpose of determining whether FBI
agents violated any state criminal laws. The FBI cannot close
out its investigation without receiving an opinion from the local
prosecutor's office. In this case, the Wayne County Prosecutor's
Office has declined to conduct any investigation into the
incident and reguested that your office, or a designee of your
choice, carry out the investigation of this matter. Therefore,
we are enclosing with this letter, a full copy of our
investigative report regarding .the shooting.

The records and materials you have requested were
generated by the FBI in conjunction with the investigation of the
shooting incident and are being provided to your office in order
to complete the investigation. As these documents and materials
are being released to your office solely for this purpose, your
office is not authorized to release these documents to any third
party outside your office for any purpose other than for use at



trial or otherwise advancing your investigation. This limitation
specifically includes any requests made under Michigan state
"sunshine" laws. Any requests for permission for further
dissemination should be directed to the Inspection Division,
Office of Inspections, Chief Inspector, Mary E. Galligan,
telephone number 202-324-5301.

Sincerely,

f‘\t_:ﬂ\ L.\ o

Kenneth L. Moore
Inspector
Inspection Division






DEADLY FORCE POLICY
(Effective Date 07/01/2004)
(To be briefed prior to each operation, fo ali participants)

GENERAL PRINCIPLES:

1. Law enforcement officers and correctional officers of the Department of Justice may vuse deadly force only
when necessary, that is, when the officer has a reasonable belief that the subject of such force poses an
imminent danger of death or serious physical injury to the officer or to another person.

A. Deadly force may not be used solely to prevent the escape
of a fleeing subject.

B. TFirearms may not be fired solely to disable moving vehicles.

C. If feasible and if to do so would not increase the danger to the officer
or others, a verbal warning to submit to the authority of the officer shall
be given prior to the use of deadly force.

D). ‘Warning shots are not permitted outside of the prison context.

E. Officers will be trained in alternative methods and tactics for handling
resisting subjects which must be used when the use of deadly force is
not authorized by this policy.

NOTE: There is 2 Part 2 (CUSTODIAL SITUATIONS) to the new Deadly Torce Policy which deals specifically with
custodial/correctional situations. As this is not normally a planning consideration for most ¥BY ¢perations, it is not
included in this Operations Plan format. If your operation containg a custodial/corrections nexus, Agents are to refer to

the CUSTODIAL SITUATIONS section of the pOJ D_ead!y Force Policy.

2. Task Force Officers/Agents from non Department of ustice agencies will
follow their own agency’s Deadly Force Policy.

THIS DOCUMENT WAS PREPARED BY THE FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
FOR LAW ENFORCEMENT USE ONLY
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~ SIGNED SWORN STATEMENT

I, SA Christopher§

, hereby make the following voluntary statement, having been
sworn by Inspector Kenneth L. Moore and Assistant Inspector-in-Place (AIP) Jane Rhodes-
Wolfe, who 1 know to be employees of the Federal Burean of Investigation (FBI).

I have been advised this is an inquiry concerning the shooting incident which occurred on
October 28, 2009, at 5171 Miller Road, Dearborn, Michigan.

I have read and signed a document entitled, "Warning and Assurance to Employee
Requested To Provide Information Following A Shooting Incident."

My attorney Larry Berger, Barry Kowalski of the Department of Justice, and Detective
Michael Sabo of the Déarbom Police Department were also present during the interview.
Inspector Moore advised me I could stop the interview at any time to meet with Mr. Berger
alone.

| I entered on duty as a Special Agent of the FBI on March 6, 2005, I was assigned to the
Detroit Field Office after completing New Agents Training at Qﬁantico, Virginia. At the time of
the shooting I was assighad to Squad C-16 where I was responsible for investigating cyber crimes
and child pornography matters. I have been a member of the Detroit Special Weapons and
Tactics Team (SWAT), Blue Team, since June 2009. [ am also a firearms énd defensive tactics
instructor,

On the day of the operation, October 28, 2009, I carried my FBI-issued Glock 22 and Colt
M-4. 1 was wearing my SWAT-issued ballistic vest with issued FBI identification placardé on

both the front and back, handcuffs, helmet, eye protection, and ofher tactical gear. My

- %\p\z .



I became aware of the planned arrest following notification from a member of Detroit
SWAT with plans for training designated specifically for the arrest. I believe SA Nikolopoulos
emailed or texted that information fo the SWAT tearn approximately a week before the training.
About a week bt;,f‘ore the planned arrest I attended SWAT training at the warehouse located at
5171 Miller Road, Dearborn, Michigan, The training involved rehearsing potential arrest
scenarios and contingencies. We received briefings regarding the investigation and background
of the subjects. I learned the subjects were known to carry guns and other weapons, had made
threats to law enforcement, were po ssibh} involved in a police shooting, frained in marﬁal arts,
and at Jeast one possibly wore a ballistic vest. The FBI Deadly Force Policy was also discussed
and briefed at the training.

I attended an additional training session on Monday, October 26, 2000, The training was
held at the warehouse and included personnel from the FBI's Hostage Rescue Team (HRT). HRT
supplied additional personnel and equipment to the arrest team. The concept of the operation
was to have the arrest team concealed in rooms on the first floor, while sniper-observer teams
and other operators would be on the second floor. I clearly understood the overall plan and my
assigned role and duties, As a new operator, I was not heavily involved in formulating the
tactical plan.

I received a deadly force policy briefing the morning of the operation on Wednesday,
October 28, 2009, 1believe the deadly force policy was briéfed at the rehearsal on Monday,
October 26, 2009. We also received instruction from HRT regarding the use of the canine. On

that day, guidance was provided that it was not permissible to utilize deadly force to protect the
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life of the dog.

On the morning of the operation, the arrest team staged at an FBI offsite where the
operational plan was briefed again. The operations plan was read to ihe operators. SAC Arena
and SSA Tim Waters, Detroit SWAT Coordinator were at the staging area, We reviewed the
plan, checked our gear, weapons and communication equipment. We departed the staging area
concealed in a track and were covertly inserted into the warshouse. Once in the warehouse, we
conducted additional arrest rehearsals before secréting ourselves in the rooms to await the arrival
of the subjects.

I was assigned to stage in the second room from the main entry door to the warehouse. 1
marked the room with my initials on a diagram. The plan was for the subjects to move a héavy
piece of machinery, forcing them to congregate in the center area of the warehouse. The
operation would be initiated by diversionary devices to distract the subjects, allowing time for
SWA’: and HRT to move safely into position. After gaining control of the subjects, operators
would call the subjects individually to move to a central area of the warehouse where they would
be taken into custody. My role was to provide cover for the arvest teams from the far left
sandbag pallet,

After the rehearsals were completed, we moved to the staging room. The people in the
room with me inciuded Detroit SWAT members Senior Team Leader SA George Nikolopoulos,

SA Jim Willie, SA Matt Allen, SA Chris Hess, SA Casey Carty, HRT operators SA Tong

SA. Paul i

i, HRT canine "Freddy," and the HRT master breacher whose name I do not recall.
We were able to mionitor the movements of the subjects in the warehouse via a CCTV monitor in

our staging room. After the subjects were in the pre-determined position, SA Nikolopoulos gave
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Q th¢ execute order, a diversionary device was detonated, and the team exited the room. I'was the
third person leaving my staging room and took my position next to SA Carty at the left sandbag
pallet.

When I got to the pallet, T could see the subjects running towards the trailer bays.. We did
not have a specific plan for this contingency. 1 observed the other operators had moved away
from the pallets, end I moved towards the trailer bays and took an open position near a wooden
bar. (I have marked my location on the diagram.} There were other operators staged along the
bar as well. From my position I could see one subject on the ground near the bar, with his hands
outstretched, in compliance with the commands given to him. Inside the trailer I observed a
subject, who I later learned to be Lugman Abdullah, on his stomach with his hands under his

-b'ody. Loud verbal commands were being given from the HRT and SWAT operators fo the
subjects. The radios were not functioning properly as c;na of the ra(iio microphones was open. I
yelled commands to Abdullah of "let me see your hands" and yelled to the other operators "watch
his hands."

From my position at the bar I could see Abdullah in the trailer and one of the subjects on
the ground next to the bar. Abdullah was laying on his stomach, with his head towards the left
from my position. (I have marked the position of the two subjects on the diagram.) His hands
were underneath him and not visible, I brought my weapon up to a ready position, with the safety
on, and moved my eyes repeatedly from the subject on the ground to Abdullah. I saw other
operators near the left opening of the trailer. 1saw the dog run towards the subject and make
contact with Abdullah's body. After that, Abdullah turned over and changed positions at which

time 1 observed a gun in Abdullal's right hand. The gun was pointed in the direction of the
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operators to the left of the trailer from my position. I believed Abdullah intended to shoot the

operators. Iraised my weapon, and turned the safety from "off” to "semi-automatic.” I used the
red dot sight on my gun and obtained a sight picture on Abdullah.

At this time, Abdullah had the gun extended in his right hand-., and the dog was positioned
on his upper torso area, leaving me with a limited target area, so I focused on his left hip area and
ﬁred‘ iy weapon. T do not recall hearing any shots being fired before 1 fired mine. However, I
do recall hearing other shots at the time [ was shooting. I do not know if Abdullah fired his
weapon. After firing what I Believed to be one shot, I immediately reassessed the situation. At
this time, nﬁmerous operators had moved in front of me, thereby obscuring my view of the
subject. I continued to monitor potential danger areas to include the subject at my feet. Ithen
saw Freddy, covered with blood, being removed from the trailer area and taken over the bar, One
of the operators told me I was responsible for another subject and was told "he's your guy.” I
moved the subject to an area away from the bar where I searched and guarded him. During this
time [ glanced into the trajler area where I saw an operator handeuff Abdullah. I could not
identify who the operator was. The operator turned Abdullah over very quickly to handeuff him
safely. At this time all the subjects were not fully securéd.

After the subjects were secured, SWAT Blue Team Leader SA Carty asked me if T had
fired my weapon. 1 advised I had. A few moments later I was relieved of guarding the subject
and moved to another area with other operators who had discharged their weapon. At the time 1

believed there were only three individuals who had discharged their weapons, SSA B

and myself. I leamed at a later time SA

had also fired his weapon. We were told

not to discuss the shooting with each other and to wait for a ride to the office. A few minutes
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%9 later SSA Andy Bartnowak drove me to my car at the off-site and then SSAm SARS

I went to the FBI Detroit main office,

1 was advised by Inspector Moore ballistics tests determined my M4 had been fired twice.
I do not recall firing my weapon the second time, but believe it was possible. I do not know how
many rounds were in the magazine in my Colt M4 on the da;y of the arrest.

1 reviewed an autopsy photograph of Abdullah's face. I am not aware how any of the
injuries or marks on Abdullah's face were made. After I fired my weapon, I did not come in
contact with his body or observe any SWAT or HRT operator do anything to his body to cause
such injuries. In reviewing the photograph, I believe it may be possible Abdullah’s mouth may
have hit the floor of he trailer when he was turned over for handeuffing, which may have resulted
in the dental device falling out,

Based upon a review of diagrams of the warehouse, I have indicated where I was
positioned and the locations of some colleagues, the subjects, and some objects. [ have signed

and dated the diagram and have attached it to my stafement.




T have read this statement consisting of seven pages, and it is true and correct to the best

of my recollection.

Christopher}
Special Agent

Sworn and subscribed before me this 6th day of May 2010, in Detroit, Michigan.

Kenndth L. Moore
Inspector

Jagle des-Wolfe
sgiétant Inspector in Place



SIGNED SWORN STATEMENT

1, SA Paul i

@l hereby make the following voluntary statement having been sworn by
Assistant Inspectors in Place (AIIP) Jane RhodeSWWOlfe and SSA Lisa R. Gentilcore, who Iknow to
be Supervisory Special Agents (SSAs) of the Federal Bureau of Investigation (FBI).

I have been advised this is an inquiry concerning the shooting and use of force incident which
occurred on October 28, 2009 at 5171 Miller Road, Dearborn, Michigan.

I have read and signed a document entitled, "Warning and Assurance to Employee Requested
To Provide Information Following A Shooting Incident."

My attorney Larry Berger, Inspector Kenneth L. Moore, Barry Kowalski of the Department of
Justice, and Detective Mike Sabo of the Dearbom Police Department were also present during ﬁle
interview, 'Inspector Moore advised me I could stop the interview at any time to meet with Mr. Berger
alone. |

I entered on duty as a Special Agent of the FBI on February 2, 1997. I'was assigned to the
Columbia Field Office after completing New Agents' Training at Quantico, Virginia. While assigned to
the Columbia field Office T was a member of the Special Weapons and Tactics Team (SWAT) for
approximately four years. I have been a member of the Hostage Rescue Team (HRT) for
approximately seven years and served as one of the canine handlers for approxirr;ately one year. |
worked with Freddy for approximately one year pri(;r to his death. Although Freddy had been on
scene at other HRT operations, Qctober 28, 2009 was the first time I released him or gave him the

"bite command.”



1 arrived in Detroit a few day.s before the October 28, 20{)9‘arrest. This was the first time |
had any involvement or knowiedge of the investigation. On the days 1éading up 1o the arrest | attended
multiple briefings and planning sessions for the arrest scenario. The bﬂcﬁngs included details on the
investigation, subjects, subjects’ criminal histories, undercéver scenari;Js, géneral operations plans, and
the FBI Deadly Force Policy. 1 provided instruction on the role of the HRT canine, to include my dog
Freddy, and his planned role in the arrest. The guidance I provided to the group followed the FBI
Canine Policy. I advised the participants they could not use deadly force solely to defend Freddy. |
also instructed them you can sh@ot to defend yourself, make your shots count, shoot to eliminate the
threat, and do not hesitate 1o shioot if the dog is present.

The briefings were held at a FBI Detroit off-site location. Ileamed Lugmman Abdullah

_ (Luqman) was the main subject of the investigation and to expect a fotal of five fo seven subjects at the -

* warchouse at the time of the arrest. The briefing included information on the likelihood Lugman would
be armed with a gun and possibly other weapons. I learned Lugman may carry a gun in a shoulder
holster or somewhere beneath his clothing. Tanticipated Lugman and the other subjects would be
armed on the day of the arrest. The briefings also included information on Lugman's prior statements
and threats towards faw enforcement.

Following one of the briefings, we traveled via a rental truck to the undercover warehouse to
observe the location and run through the possible scenarios. During the rehearsals, we identified
potential positions for each HRT operator and SWAT member to establish cover and execute their
assignments. Contingencies were discussed regarding the possible actions of the subjects. I was

designated as a member of the HIRT Assault Team and was responsible for handling the HRT canine
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Freddy. The Assdult Team planned to work together as a team to “come up on line" to effect the érrest
and take control of the subjects.

On the morning of Wednesday, October 28, 2009 I was equipped with the following gear:
standard green assault uniform; ballistic protection; helmet; radio; FBI/HRT identifying patches (front);
an M4; emergency madical gear; steel and flex cuffs; and night vision goggles.

Prior to the arrest | was positioned along with my fellow HRT colleagues SSA Sean|f

Thom

¥, and SSA Kyle Volwinkel in a room on the first floor of the warehouse, Members of

FBI Detroit SWAT were also present in the room. SSA M was the team leader for our group, while
Detroit SWAT Team Leader SA George Nikolopoulos maintained overall control of the oper#ion.
Other HRT persoﬁne’l were stationed inside and outside of the building included a canine team and
other perimeter security personnel.

We monitored the activity in the warehouse through CCTV in the first floor staging room.
Preddy was secured in a cage during this time to help keep him quiet and calm. The other HRT and
SWAT operators were in position in ofher rooms on the first and second floor. The plan caIIed.for the
subjects to move a heavy piece of equipment, requiring all the subjects to be in one area, in an effort to -
keep them contained and easy to monitor. HRT and SWAT monitored the subjects through the CCTV
and audio feed of a UCE. Once the UCE and the source left the building, the Detroit SWAT TL gave
the order to execute the arrest.

Upon recei\'fing the order, HRT operator SSA Vowinkle detonated the diversion devices. The
HRT and SWAT members staged in the first floor room exited the room simultaneous to the execute
order. Ireleased Freddy from his cage, keeping him under my control, and exited the room, followed

?ﬁ‘{ ?‘a |
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by SSA Vowinkle. He and I were the last to leave the staging area. Ithen moved towards the pallets
located in the warehouse area. Initially, T could not see any of the subjects as they were not in the area
where we planned for them to be, Icould see HRT and SWAT operators near the pallets utilizing them
for a position of cover. We began to move farther into the warehouse and spread out in order to locate
the subjects and conduct the arrest. During this time I could hear people calling out "FBI" and other
commands identifying themselves as law enforcement. | moved through the warchouse to a position
near a wooden bar at which point I could see two subjects on the ground, with their hands over their
head. The other HRT and SWAT operators took positions near the subjects and the trailers. Some of
the SWAT operatérs used the bar as cover and concealment. |

Lugman was on the floor of one of the tractor trailers, with his hands under his body. ]
observed Lugman looking at me and other HRT and SWAT operators. His demeanor and actions
were different from ti:é other subjects. ] believed Lugman was sizing us up, was more "determined"
than the others, and was planaing to fight back, while the others were compliant and appeared
frightened to me. I did not hear Luqmaﬁ speak or respond 1o any of the commands.

1 could hear SSA

tell Lugman "let me see your hands” while maintaining cover on the other

subjects. During this time, I heard SSA

] provide at least two to three commands to the subject
indicating "let us see your hands or we're going to send the dog in." I maintained control of Freddy
during this time by holding his vest. I could hear others providing commands, but I was closest to SSA
BBE and could hear him clearly.

At this time Fredddy was off the lead and I was controlling him with my left hand on his vest.

After seeing Lugman was not complying, and in coordination with SSA B, who told me to send the

4




. ]\1 ]P
dog, I proceeded to move forwaxd a few steps and I lifted Freddy over one of the subjects on the
ground and gave the command to Freddy to address the threat. Freddy went directly towards
Luqm’én, and bit his (Lugman's) left arm. Freddy moved very quickly, and I recall thinking Freddy was
behaving exactly the way we had trained. Freddy moved with lightening speed when 1 released hinr'; on
Lugman. While Freddy had Lugman's left arm in his mouth, I observed Lugman roll over on his side,
with a gun in his right hand. The muozzle of Lugman's gun was directed tfowards me and the other
operators. At this time I recall thinking to myself "shit, gun" and having great fear for my safety and well
being, I brought my weapon fo firing position, intending to discharge the weapon and stop the threat.

T utilized the dot site of my M4 and directed it towards Lugman'’s center of mass, and fired my
weapon multiple times. Lugman fired one shot at Freddy as I fired my M4. As I fired, Lugman fired '
twice more into Freddy's chest. My weapon was in the semi-automatic setting at the time of the
shooting. I do not recall the exact number of rounds I fired. I fired my weapon until | believed the
threat was eliminated and Lugman did not pose any danger to me or my colleagues.

\After Freddy was shot, [ observed him (Freddy) back away from Lugman. 1observed
Lugman move hié upper body to a more upright position. When the shooting stopped, Lugman didn't
have any fight left, was expressionléss and appeared dead. The last image I recall of Lugman was him
falling backwards. 1 can not recall if he fell all the way to the ground, or if he slumped onto something.
My line of sight was limited as [ could not see his legs from my vantage point.

I retrieved Freddy from the trailer and moved him back towafds the bar area. | removed
Freddy's vest and proceeded to provide first aid. As my focus and attention was on Freddy, and my

back was to the trailer, I did not see Lugman's body again or know what happened after the shooting.




As is standard operating procedure, a HRT helicopter was in the air a few miles out and landed |
at the warehouse within a few minutes. The helicopter contained additional equipment. HRT also
utilizes a "mobile ambulance” while on deployments to carry emergenéy medical equipment. The
emergency response materials were ﬁsed 1o treat Freddy at the scene. Medical Officer Mike McNair
responded and helped in providing assistance to Freddy.

1 reviewed an autopsy photograph of Lugman's face. 1 do not know what caused the marks
and a'brasions on Lugman's face. I{c;wever, I believe it may be possible the injury was caused by the
slide on Luqmm’s pistol. When I observed Lugman holding the gun, it was very close to his face. The
force of the movement of the slide may have impacted Lugman's face, knocking out his teeth and
- causing the lacerations, [ did not see anyone cause injuries io Lugman's face.

Foliowing the shooting HRT SA Stan Wadas took his canine, Boogel;, into the warchouse. SA
Wadas told me Booger was not interested in Lugman and did not go near the body.

Freddy was used in an effort to avoid the use of deadly force. Itis one of the tools HRT uscs
in planning and executing their operations to maximize agent and subject safety. .

Based upon a review of diagrams of the warehouse, I have indicated where I was positioned,
the locations of my colleagues, Freddy, and the subjects. Ihave initialed and marked the diagram and
have attached it to my statement. The markings are approximate and reflect my best recollection of the

locations.




I have read this statement consisting of 7 pages, and it is true and correct to the best of my

recollection.

Paul
Special Agcnt

Sworn and subscribed before me this 4th day of May, 2010, in Quantico', Virginia.

e Rhodes-Wolfe
Assistant Inspector in Place
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THsaR: Gentz
Assistant InSpec in Place
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SIGNED SWORN STATEMENT

| hereby make the following voluntary statement having been sworn
by Assistant Inspectoi-in-Place (AIIP) Jane Rhodes-Wolfe and AIIP Lisa R. Gentilcore, who I know
to be Supervisory Special Agents of the Federal Bureau of Investigation (FBI). I hereby make the
following voluntary statement. |

1 have been advised this is an inquiry concerning the shooting and use of force incident which
occurred on October 28, 2009, at 5171 Miller Road, Dearborn, Michigan.

I have read and signed a document entitled, "Warning and Assurance to Employee Requested
To Provide Information Following A Shooting Incident."

My attorney Larry Berger, Inspector Kenneth L. Mooré, Barry Kowalski of the Department of
Justice, and Détcctive Anne Kanitra of the Dearborn Police Department were also present during thé
 interview. Inspector Moore advised me I could stop the interview at any time to meet with Mr. Berger
alone.

I entered on duty as a Speci.ﬁi Agent of the FBI oﬁ February 6, 2505. I was assigned to tﬁ'e
Washington Field Office after completing New Agents Training at Quantico, Virginia. While assigned
to the Washington Field Office, I was a member of the Special Weapons and Tactics Team (SWAT)
for just under two years. 1have been a member of the Hostage Rescue (HRT) team for approximately
two years and three months.

1 was informed by my team leader, SSA Sean &g, he was tasked to look at the Detroit

SWAT operations plan for an investigation involving Interstate Transportation of Stolen Property
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(ITSP) and various firearms violations. [ was then notified our team, to include two snipers, two K-~9
teams, and a medic, would be assisting Detroit SWAT with the arrests of the subjects involved in that
investigation. The arrests were scheduled for Wednesday, October 28, 2009, My team arrived in
Detroit a couple of days prior, following an assignment in Los Angeles. I was informed HRT would be
supporting Detroit SWAT during this operation. On the night I arrived in Detroit, I received a briefing
about the oﬁeration, The following day, we rehearsed the operation approximately six to tén times at
the warehouse with members of Detroit SWAT. During this time the HRT snipers built 2 "hide" to
maintain a visual or fhe undercover employee (UCE). attended a large scale briefing at the staging
area during which the details of the investigation, the subjects, the subjects’ criminal histories, the
undercover scenario, and the general operations plans were discussed. This was the first time 1 bad any
involvement or knowledge of the investigatién.

During the rehearsals we identified the best positions for each HRT operator and SWAT
member to establish cover and execute their assignments. Contingencies were discussed regarding the
possible actions of the subjects. During the briefing, we were told the main s_ubject (Lugman Abduliah) |
was the head of the group, was always armed, and was willing to fight with law enforcement. As
recently as the day before' the briefing, Abdullah told the source, if he was confronted by law
enforcement, he wouid sﬁocﬁ them. One of the other subjects was known to occasionally carry a gun
and the remainder occasionally ca.rfied knives.

The FBI deadly force policy was 'r.aviewed and discussed at the rehearsals and again at the

group briefing (approximately three times prior to the execution of the arrest). In addition, SA Paul

B 1ricfed and reviewed the K-9 policy to everyone involved in the arrest. 1 briefed Detroit SWAT
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to ensure they would not focus on the dog and maintain their visual field, SAF

8 also said that use of

deadly force is not appropriate to defend the life of the dog, and that the presence of the dog should not

interfere with a shooter’s need to stop a threat. 1 had trained extensively with SAJS

and the X-9,

Freddy, prior to this operation. In particular, I had trained to assist SAE

8 in pulling Freddy off the
target once he was given the command o bite.

On the morning of Wednesday, October 28th, 2009, I was equipped with the following
gear: standard green assault uniform; ballistic protection; helmet; FBI identiﬁ&ng patches {front and
rear); M-4; Glock 22 ( serial# DNT585U8); and night vision goggles. My M-4 weépén (sérial#
W034704) was loaded {vith .223 caliber, bureau issued ammunition. My colleagues were outfitted in a

- similar manner. We arrived at the location several hours early and again rehearsed the exs:cutioﬁ of the
arrest. We were not rushed and had time to rehearse the scenario several times,

We stopped rehearsing two hours early and I pre-positioned in the room designated with the

letter "A" on the diagram. [ was in the room with SSA Sean {, Freddy, and
approximately eight Detroit SWAT operators. One of the Detroit SWAT operators was Christopher

The plan was for the subjects to attempt to move a piece of heavy equipment during which

time the UCE would leave the building, 2 diversionary device wouild be detopated, and the arrest
executed in the center of the warehouse. When Senjor SWAT Team Leader George Nikolopolous
gave the order to execute the arrest, we exited the room labeled "A" and took up a position behind the

sand bag pallets. The Detroit SWAT operators kneeled behind the sand bags and SSAR

8. Freddy, and 1 were standing between them. The subjects had been able to move the heavy

piece of equipment farther than anticipated and were around the corner from our position, out of my
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line of sight. SSA

myself, and SA

B with Freddy, quickly moved forward together to the
subjects’ location.

The subjects’ appeared to be trying to flee; one subject tried to exit the side door of the
warehouse, one or more subjects tried to fit through the gap between the warehouse and the parked
trailers. AsImoved up and séw the subjects, I yelled, "FBL. Show me your hands. Get on the
pround.” Four of the five subjects immediately complied. The fifth subject, Abdullah, was running and
came to a stop in the trailer. He did not show me his hands and turned his body exposing his left side
only. 1 had direct eye contact with Abdullah and continued to give him commands to show me his
hands. I saw his right elbow come up as if he was removing something from his robes. Abdullah then
went down on one knee and continued 0 go down to the floor of the trailer with his hands under him. I
thought, "This is not good" as Abdullah did not show me his hands. I continued to give him commands
10 show me his hands. I-felt as if | was having a one way conversation with him, since he failed to
respond to any of my commands. I feared for my safety and the safety of the team.

At this point, SSA

took control of the situation. As SSA

oved past me I said,

"Watch him, he is not complying.” SSAR

hen gave the command, "If you don't comply, we'll

release the dog.” SSA

nd Freddy moved to a position on my right. When SSA it

the signal to release Freddy, SA§

gave SA R

& lifted Freddy over the compliant subjects who

were on the ground. As Freddy was released, I moved forward from a position of cover behind a

metal structure info the opexn, as I realized SSA§ as in my line of sight.
Almost simultaneously, Freddy bit Abdullah, Abdullah rolled over to his side, and I saw

Abdullah with a handgun. 1 can not recall the exact location where Freddy bit Abdullah. Abdullah
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pointed his gun in the direction of where I last observed SA [ 1o be and fired. I believed he was

firing at SA

%. | then returned fire. [ do-not recall the exact number of times I discharged my
weapon. Abduilah fell backward and came to a final resting position on his back. I did not believe any
of my rounds missed Abdullah and, when I finished shooting, [ thought he was dead. Tbelieve I fired at
his mid-section. Ithén tumed my aftention to the subject on the floor fo my left. Two Detroit SWAT
operators provided cover while [ handeuffed the subject. Iasked the subject if he had any weapons

and he informed me he had a folding knife in his pocket. Iperformed a high risk search of the subject
and removed his knife. The subject did not make any statements. The Detroit SWAT operators

moved this subject to the rear of the warehouse. SSA

called two Detroit SWAT operators to
handcuff and conduct a high risk search of Abdullah. I observed the Defroit SWAT operators gently
roll Abdullah and flex-cuff him behind his back. They then conducted a high risk search. All of their

activities were done in an appropriate manner. [ asked SSA

§ if he needed any assistance ax;d he
informed me he did not.

Upon reflection, I realized Freddy had released his bite of Abdullah, which was unusual.
Freddy was biting the air after he released his bite of Abdullah,

I then saw SA

d $8A Lance Kepple working on Freddy. However, I realized the
teams had moved passed three rooms which had yet to be cleared. I cleared two or three of these
rooms, marked "C", "D", and “E",' on the diagram, with two Detroit SWAT operators.

I reviewed an autopsy photograph of Abdullah's face, Ido not know what caused the marks
and abrésions on Abduliah's face‘ ‘

Based upon a review of a diagram of the warehouse, I have indicated where I was initially
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positioned and the location to which I moved. [ have initialed and marked the diagram and it 1s

attached to my statement. The markings are approximate and reflect my best recollection of the

iocations.

I have read this statement consisting of six pages, and it is true and correct to the best of my

recoliection.

Sworn and subscribed before me this 4th day of May 2010, in Quantico, Virginia.

PG —

W

Lisa R. Gentileor

| Assistant Ingpéc{ofin Place
i .

Jafie Rhodes-Wolfe |
Assistant Inspector in Place
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SIGNED SWORN STATEMENT z

I, SSA Sean i

£{ bereby make the fa!lnwh;g volt;ntaq_ﬁ stateroent having been sworm :
by SA James Pinette, who[knowtobeanemployeeoftheFedcmleuof .
Investigation (FRI),

Lhave been advised this is an inquiry concerming the shooting inoident which occurred on |
October 28, 2009, at 5171 Miller Road, Dearborn, Mickigan,

I participated in a telephonic interview on Tuesday, May 3, 2010 witk Inspector Kenneth

L. Moore and SSA Jane Rhodes-Wolfe. Inspector Moore advised me.of the pature agd

conditions of the interview. My attorney, Larry Borger and Barry Kowalski of the

Depertment of Justice also participated in the interview.

Tentered on duty as a Special Agent of the FBLon August 16, 1996. 1 was assigned lo the

Washington Field Office after completing New Agent's Traintng at Quantico, Visginia. |

have been 2 membet of the Hostage Rescue Team (HRT) for approximately ten years.

I October 2009, [ was tasked to look at the Detroit SWAT operations plan for an

investigation involving Intexm_'frmsponation of Stolen Property (ITSP) violations,

various firearms violations, and a1 planned arrest at an FBI controlled warehouse. | |

tiaveled to Detroit with two HRT SSAs. 2s an edvance team, to review the Detroit plan

and provide suggestions of recommendations to enhance the safety of all the parties
involved, -
After reviewing the plan, T recommended Detroit utilize certain HRT resources and
techniques to include: canine, assault team members, enhanced diversionary devices, a
sniper over-watch position, and advanced medical personnel and resources. The HRT

IR e
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In saticipation of the arrests, 1 attended and participated in at lesst three bricfings pﬁor;o
the mission, The briefings were held at the FBI Detroit main office, an off-site location
and at & hotel conference room. Detroit SWAT Team Leader SA Geotge Nikolopolous
briefed the entite operations order, including the deadly force policy. The bricfings
incloded guidance to HRT and SWAT Operators-on appropriate coﬁtact with the canine
and the tactics arilized,
All arrest teamn members were advised that deadly force could not be wsed ta defend the
life of the dog, The operations-order included the assipnments znd duties for each
member of the arrest team. HRT and SWAT Operstors rehearsed and discussed
approximately twenty contingency scenarios at the arest site, Detroit SWAT Team

- Leader Nikolopolous and T conducted the rehearsaly and led the training,

On the day of the artest, there was & fingl briefing at an off-site location afier which all

'BRT and SWAT Operators were transported to the warehouse in 2 box TIW:kandﬁmcrted

into the warehouse. The Operators copducted thres final rehearsuls st the wazehouse and
notified the UCE that we were ready. We then took our pre-established positions of

‘cover and waited for SA Nikolopolous to give the executa order. [ was positioned ina

foom on the first floor with SSA Kyle Vowinkel, SA Tom ‘
handicr) and HRT canine Freddy. There were also eight or nine Detrolt SWAT Operators
10 the roown With s I was at the back of'the line in the staing toom as we waited for
farther instructions and monitored the warehouse activity via a CCTV monitor. 1 could
se the UCE leave the warchouse end the locarions of the five subjects. Shordly
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thercafier, SA Nikolopolous gave Ihecommmdwexmtheatmtplm The explosive
diversionary devioes were detonsted.at which time the atrest teams exited the room.
Detroit SWAT moved first and the othet HRT Operators and myself were the last to Jeave
the voom. HRT and Detroft SWAT established an L formation near the patiets in the
mbousemdonthemondsmy.- The subjects were located in the far right comer of
the warchouse, hidden from our inftial view. Iiknew that the subjocts were near the two
garago doors in the eomer of the warshouse from the CCTV, HRT Operators Vowinkel,

- lm\ﬁdmméﬂsjmonﬂxsmoundoutsideofﬁnhmtnmﬁlmmdomim‘&ethe

right tradler. At the tire of the shooting I did ot know which subject was in the trafler.
Subsoquontly, Eleamed the subjeot in the teifer was Luqman Abdullsh. Dwing this fme
1 told the subjects, "FBI, get down, show me your hands.* Other Operators were giviog
similar instructions 1o the subjocts. | moved 1 the far comer of the warchouse and cleared
the firr trailer. 1 could not see the hands of one of the subjects behind a paliet of
television sets, between the two tailers, Oa;wfobsewedthiﬁmbjecfsl\ﬁndslmﬂeﬁfor
SWAT Operators 10 cover the subject. | then moved towards the tractor trailer where
Abdulizh was located. I ecould see that four of the five subjects wese compliant, and that
Abdullab would not show his bands, Abduliah, with his hands hidden under bis ches,

was the last dimger area that needed 1o be cleared, becapse the faifre of Abdullah to

sbowhishmds‘aﬁerammmings from SWAT operators to do so posed a threat to
SWAT team safety, | repestedly told the subject, "FBI, show us your hands.® | also told
him, "Show us your hands or we'll release the dog.” The subject did not comply with my
oumunands and remained on his stomach with his hands undemeath him, looking directly
towsrd me and other Operators. I placed my red laser light on the subject and could see
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other faser lights on himds well, T called for th canine tear to move forward toward the

3 lﬁedFteddyovcromofﬁle
compliant su!.gwts who was layiog on thegrmmdand released Freddy towards Abdulish,
As Freddy mnde contact with Abdullah, Abdullah tumed very quickly onto his side:
Abduﬂahpoumw a g in my direction, Atthlspomtlfwed formylifeandmelwcsof
the§NMn:uenﬂxnsofthe&nwstwmmx vﬂmﬂtlmuwthegun.A&xﬁﬂhﬂhbeganshoounga&
which time | fired my HX. 416. I betioved Abdullah fired three romnds. [ fired my
weapon until I believed Abdullah did not pose any thredt to me or othess. I do not recall
the pumber of rounds | fired, At the time I fired, mywmonminﬂwsemi automatic
setting, { fired center mass of the subject, Abdullzh rolled over onto his back dm:mg the
exchange of gunfire.

Afler the shooting was over, T moved into the tractor wrailcr and signaled

for a Detroit SWAT Operator 1o help me secure Abdullah. Abduflab's

gun, a Glock, was on the floor near his hend. ©used my foot 1o move the
pun awsy from Abduliah, The SWAT Operator roljed Abdullah
over onto his stordach in order to hasdeuff him. Afier Abdufiah was handeuffed, | left

the tmiler area to ensure the other subjects were secured and the crime scene preserved.

{ directed Detrot SWAT 1o perfom a-‘mom_isry search of the entire warehouse 1o snsure
that there were no other damger areas or threats, I dirceted them to movet.‘nembjeclé o

another portion of the warehouse for searching ami then calfed for the subjects 1o be

transported out of the warchouse, During the operstion radio contact was Kimited as one
of the SWAT Operators had inadvertetitly placed theirzadio in the voice activated mode,

resulting in diminished radio corhmmmications. Given the'limited redio coverage, I spoke
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-mmswarmmwmrom.mmwmwmmm
provide n situstion report and to inrlode the following information: shots were fired,
subj'qct"downhard“, Fmddywmshotmdrequimd&mdmalaﬁmtmmdaﬂothcr
WMW& [ also advised him that we needed to secure the crime scene, 1made
contact with my Unit Chief David Shellenberger to provide an update.
Whﬂe!wasintbztrvi!&fo}lcwingwshooﬁng.l‘didaotobserveauyu’guoflifeor
movement from Abdullah. | noticed that his bladder had emptied. Based uponmy
twenty years of law enforcenient axpaﬁm, X recognized this as an indicaﬁpﬁ of
significant physical injury or death. 1 also noticed that Abdullah was bleeding in his
raoush and thought that an Operator had shot him in the face during the shooting.

1 do mot know wha caused the marks and abrasion on Abdullah's face, However, 1
believe it may be-possible the injury was caused by the slide on Ahdullah's pistol.

When | observed Abdullsh holding the gun, it was very close to his fece. The foree of the

ssovement of the slide may have impacted Abdullah's face, knocking out bis teeth and

causing the lacerations. 1did not see anyone cause injurics to Abdullsh or handle the

.m;npdimpectftﬂmmnen :

-(‘MéwﬂﬁgmmmmmofﬁwwmmﬂmmWw‘h"m"f

. my tepollcction. |

D) T e

gystas PinedEs

" ”

.womand whwibédbefom me on June2, 2010, Baghdad, Iraqg
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OFFICE of the WAYNE COUNTY MEDICAL EXAMINER:

1300 East Warren Avenue
Detrolt, M1 48207

POST MORTEM REPORT

M.E, CASE MUIMIER
09-10484

COUNTY OF DEATH
WAYNE

- TOWN DF DEATH
DEARBORN

DATE PRONDUNCED DEAD

Crei28, 2002

PERFORMED A POSTMORTEM EXAMINATIC
ABDULLAH, LUGMAN AMEEN

THIS 15 TO CERTIFY THAT
John Bachinski, 0.0., Assistani Medical Examiner

N OnN THE BODLY

on
Ocf 28, 2009

AT .
“Wayne County Medical

Examiners Office

SUMMARY & GPINION

It is my opinion that death was caused by multiple gunshot wounds (21).

iy

"?hey were distributed on the chest (2), abdomen ‘(4), Isft inguinal region (1), left hip and flank (4), left thigh {7}, sorotum

{1), right inguinal reg‘n’rn {1}, and back {1).

GUNSHOT WOUND #1: '
Thera was a gunshotjwound on the upper right chest. The bullet passed through the chest soft fissue,
davicle, and passed info the soft fissue of the right base of the neck. The wound track was from front
right 1o feft and upwa]d. A deformed bullet jacket was recovered from the end of the wound frack,

GUNSHOT WOUND #2:
Thers was a gunshotlwound on the upper dght chest, The bullef passed through the chest soft tissue,
perforatad the right iung, pacsed through the thoracic infet and inte the soft tisstte of the right base of #
wound frack was frory front to back, stightly rfight fo left and upward. Awell-presarved jacketed bullet v

{he end of the wouncdiirack. - )
© BUNSHOT WOUND #3: : -
There was a gunshotlwound on the upper abdormen with adiacent discontinuous abrasions above and

" bullat passed through the sbdominal soft tissue, liver, perforaled the stomach and left kidney, and cam
tissue of the back feft]sib cage. The wound frack was from front o back, right fo left, and dowrward. 4
jacket was recovered| from the end of the wound track. '

GUNSHOT WOUND #4: |, , . :
There was & QUnshot|Wound on the left mid-back, The bullet passed through the back soff Hissue and

and passed into the left lung. The wound track wes from hack o front, slightly left to right and sharply
deformed bullet jackelt was recoverad from the end of the wound track,

GUNSHOT WOUND #5: ]
There was a gunshotjwound on the upper teft abdomen. The buliet passed through the abdominal sof]

grazed the sight
o bagk, slightly

front right rib cage,

he neck. The

as racovered from

below it. The
e fo rest in the soft
deformed buliet

nack lef rih cage,

upward, A

[ fissies, omenhim,

perforated the transverse colon, pulpified the fiver, perforated the right hemidiaphragm and right iung, and passed

through the back r‘lgh:c rib cage and into the soft tissues of the upper right back, The wound frack was
left fo right and upward. A deformed jacketed buliet was recovered from the end of the wound track.

GUNSHOT WOUND #6:
There was 2 gunshotlwoling on the umbilicus. The buliet passed through the abdoming! soft tissue, o
lnops of sraall intestine, mesentery, left hemidiaphragm, and into the left chest cavity, The wound frac
baek, right io left andiupward. A deformed bullet jacket was recovered from the end of the wotnd irac

GUNSHOT WOLND 7 )
Thers was & gunshof wound on the lower left abdoman, The buliet pessed through the abdominal soff
multiple loops of small intestine, mesentery, pulpified the liver, perforated the right lung, passed throug
back of the right rib cage and inte the soft tissue of the side and back of the right chest. The wound fre
to back, left to.vight and upward, A deformed jacketed bufiet wes recovered from the end of the woun

GUNSHOT WOURND #8:
{Printed Monday, November 30, 2009 1:65:11 PM)
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OFFICE of the WAYNE COUNTY MEDICAL EXAIINER -+ [Sgsmse
1300 East Warren Avents DUKTY OF DEATH
Datrol, ME 48207 WAYNE
OWN OF DEATH
POST MORTEM REPORT DEARBORN
RYE FROWOLBCED D80
Oct28, 2009

There was a gurshot wound on the left groin. The bullet passed through the groin, omentum and mesg
multiple loops of smallintestine, tore the right kidney, pulpified the right adrenal gland, and ended in the
track was from front to back, left to right and upward. A deformed bullet jacket was rscovered from the
frack and a bullet frajwant wag recovared from the mesentery. .

GUNSHOT WOUNDSI#9, #10, AND #11: '

There was a cluster of 3 gunshot wounds on the teft flank and left hip. The buileté passed through the
fractured it, parfarateag muttiple Joops of small infestine and descending colon, meseniery and pantreay
spleen and the left Kidney, perforated the abdominal aorta, pulpified the liver, passed through the dizph
the pericardium, heart] and the right lung, side and back of the right rib cage and ended in the soft fissu

ntery, peiforated
Hver. The wound
end of the wound

=it pelvic bone,

. pulpified the
ragm, perforated
e of tha right

chest, The wound iraéks were from slightly front to back, left o right and upward, Two deformed jackeled bullets and one

daformed bullet jacket and bullet fragment were recovered from the end of the wound tracks.

GUNSHOT WOUND £12; ./ .
There was a thiough and through gunshot woung on the left hip. The bullst passed threugh the hip sof
the left pélvic bone, traversed the groin soft issue, and exited on the left groin. The wound frack was f

left tor right end downward,

GUNSHOT WOUNDJ, §13, #14, #15, #16, #17 AND #18:

This was & cluster of & gunshot wounds on the leff thigh, The buiiets passed through thie thigh and pel

- fraciured pelvic bone% perforated the right and left common. iiiac arfery and vein, rectum, bladder, raul
intesting, and ended i the soft tissue of the left hip, pelvis, low back, and the spins, The wound tracks
back, left fo right and pward. Ad
fissue, abuliet fragmefnt wae recoverad from the left hip soft tissus, and 2 deformed bullet
the left lower back snf|t fissue,

GUNSHOT WOUND #18: ,/

There was a through and through g
tissue, the fetnur (with a resultant palpable fracturs), and exited on the Jower frort lefi th

sfightly back to front, fght to left and sightly downward.

urshot weund on the left inner mid-thigh. The bullet passed throug
igh. Tha woun

GUNBHOT WOUND #20:
There was a through and threugh gunshot wound on the front arn
scrotal soft tissue, perforated the right testicle, and exited on the right side of the scrotum. The wound
front fo back, left fo right and slightly upward. :

GUNSHOT WOUND g21:
There was an irregularly contoured gunshot wound on the right grein. The bullst passed fhrough the s

pelvis, whare it came fo rest, and from where a deformed bullet jacket was recovered. The wound frac

. hack, slightly 1eft {o right and upward,
It is likely that GSW #21 Is & continuation of GSW #20.

There were many finy unrecoverable, metallic fragments, espadially in the pelvis, which indicates exte!
fragmentation of the projecties. ' '

There was no seot or|gunpowder stippling on the skin around any of the enfrance wounds.

The wounds are numbered for descripiive purposes only and do not attempt {o depict the sequence in
ooourrad.
A deformed bullet jacket was recovered from the black and white strip of cloth.
There were an estimated 1500 mi of blood in the chest 2 a resuli of infury to infrathoracic organs.

(Printed Monday, November 30, 2000 1:50:11 PM)
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2, E. CASE NUMEER

. OFFICE of the WAYNE COUNTY MEDICAL EXAMINER 48 @

1300 East Warrén Avenue COUNTY 0¥ DEATH

Defroit, M 48267 WAYNE
. TN OF DEAT_H
POST MORTEM REPORT DEARBORN
DATE FRONOUNCED DEAD
Oet2s, 2008

w, left upper eyelid,
rof 7 lzcerations
ion on the latersd

Additionatl injuries consisted of an abrasion on the middle of the forehead, right forehead, inner left bro
left upper chesk unda:r the eye, left cheek beside the eye, and on the lower right lip. There was a clug
on the leff lower jaw. Two lacerations were presant on the left angle of the mouth. There was a lacera
upper right lip and buceal mucosa of the lateral fowsr right lip. There was a fraciure of the front of the faeilia,

There was a supericial avulsion on the right index finger and a Jaceration on the base of the right middfe finger. Four

Jacerations were on if%e paim of the left hand. Six sbrasions were on the leff elbow and back left arm, sSix abrasions were
an the Inner left srm and front forearm, and two abrasions wers on tha back lsft forearm.

The mannar of daath s homidide.

- printed by: &

be% Bachinskd, D.D', Assistant Medical Exarminer

Ui L G

Carl J,@id LMD, MUFLH.,

Lhief Yedic 3 Examimex

{report continues on next page)

{(Printed Monday, Novemnber 30, 2009 1:58:11 PM) Pags 3 of §

wnn T WY 0% R0 AR RAGT 7003



M,E, CASE NUMBER

OFFICE of the WAYNE COUNTY MEDICAL EXAMINER & o=

1300 East Warren Avenus COUNTY DF DEATH -

Detroif, Mi 48207 WAYNE
T . TOWH OF DEATH
POST MORTEM REPORT DEARBORN
. DATE PRONJUNCED DEAD
Oct 28, 2009

Cause of Deafhd .
MULTIFLE GUNSHOT WOUNDS

Other Significant Cohditions:

Magner of Death:

Romicide

NARRATIVE SUMMARY

POSTMORTEM SEXAMINATION:

Case Nurnber: 10481}- 08 ‘

- Narme: Lugman Abdullah -
Date of Pronounced Desth: Ocfober 28, 2003 T
Date of Postmoriem Examinailon: October 28, 2009

EXTERNAL EXAMINATION:

The body was that of a well developed black male Bppearing about the recorded age of 53 ysars. The body measured
5feet 7 inches In fength and Weighed approximately 174 pounds. The body was cool, rigor mortls was fully developed,
and fiver mortis was present posteriofly, barely visible and partially fixed. Clothing consisted of 2 white/dark
greenimarpon shoes, 2 white sacks, blue jeans with a black belt, a gray tshirt, black shirt, a blue denim jacket, black
cab, and a black and th:’ie strip of cloth. The head was hortocephalic and the scalp halr was black and shaved. '
There was 2 black beard and mustache. The eyes had white scleras, pale conjunctivas, and brown irides, Tha
dentition wes natural snd the upper canfral incisors were absent. No lesions of ihe oral mucosa were identified. There
were no masses discemable In the neck and the larynx was in the midline. The thorex was syrmmetrical and the -
sbdomen was flat. The external genitalia werg those of & normal adult uncrcumeised male, The extremities and back
showed no significant| deformities, Scars were present on the feft hip, right inguinal region, proximal pdsteromedial right
thigh, right knee, left elbow, dorsal left foream, lowsr right back, and feft buttock.

Atpoth fragment and jpart of & freciured dental accessory wers received with the body.

EVIDENCE OF INJURY
GUNSHOT WOUNDS:

Thers were mulliple gunshot wounds (21). These were gistributed on the chest (2), abdomen {4), left if guinat regioh
(1), left hip and flank {4}, left thigh (7), scrotum (1), right inguinal region £1), and back {1). A deformed pullet jacket was
recovered from the bibck end while strip of doth, There were an estimated 1500 mi of bleod in the chest cavity asa

result of injury fo infratiioracic organs.
GUNSHOT WOUND $#1:
There was 3 gunshotjwound on the upper right chest, 12 inches below the top of the head and 2 1/4 inthes right of the

(Printed Monday, November 30, 2000 1:55:11 PM) Page 4 of 8
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OFFICE of the WAYNE COUNTY MEDICAL EXAMINER

ME. CASE NUMEE!

08-10481
1300 East Warren Avenus COUNTY OF DEATH
Delroft, M1 48207 WAYNE
N co TOWN OF DEATH
POST MORTEM REPORT DEARBORN
DATE PRONODUNCED DEAD

Ol 28, 2008 |

ocasded frorm this Injury through the shest soft tissues, grazed the right mid-clavi
he lateral right base of the neck. The wound track was from frant to back, slightt
bullet jacket was recovered from the end of the wound track.

midiine, The bullet pr
info the soft Hssue of
upward. A deformsd

GUNSHOT WOUND #2:

There was a ghinshat

cle, and passed
y right o left and

wound on the upper right chest, 14 1/2 inches below the fop of the head and Z 14 Inches right of

ihe midiina, The bullet proceeded from this infury through the chest soft tissue, anterior right 2nd Intercostal shece,
perforated the upper jobe of the right lung, passed through the thoracic inlet and Info the soft issue of the posterclateral
right base of the neck. The wound track was from front fo back, slightly right to left and upward. A weli-preserved

jacketed bullet was recovered from the end of the wound frack.

- GUNSHOT WOUND #3:

Thers was a gunshotiwound on the epigestrium, 23 1/2 inches below the top of the head and 1/4 inch,
ridiire, with adjacent discontinuolis zbrasions superior and infarior to the ‘entrancs wound that wers fi
34 Inch in greatest dimension . The bullet proceeded from this infury through the epigastric soft tissue
liver, perforated the stomach and left kidney, and passed info the soft fissite of the posteror left 10th in
The wotnd track was{frams front fo back, right to ieft, and downward. A deformed bullet jacket was rec

end of the wound frack., -
4

There was a gunshotlwound on the lateral left mid-back, 25 Inches below the top of the head and 3 /4
the midline. - The bullet proceeded from this injury through the soft lssues of the back, posterior left 10
space, lower iobe of the left iung, and into he upper lobe of the left lung. The wound track was from b
shightly left to right and sharply upwerd. A deformed bullet jacket was recovered from the end of the w

GUNSHOT WOUND

" GUNSHOT WOUND %5;

ight of the

crn 14 fnch to

| left lobe of the
tercostal space.

bvered from the

inches leff of
h intercosiat
ack o frong,
NG frack.

There was & gunshotiwound on the lateral upper [eft abdomen, 28 inches below the top of the head arid & inches left of
the midline. The buli?'c proceeded frorh this infury throtigh the abdominal soft tissue, omentum, parforgied the
fransverse colon, pulpiiied the right lohe of the fiver, perforated right hemidiaphragm and the lower iobe of the right

fung, and passed through the postesior right 4th rib with = resultant fraciure and into the soft tissue of t

Ne tpper Tight

back. The wound traek was from front 1o back, left (o right and upward, A deformed jacketsd bullet was recovered -

forn the end of the wiung track,
GUNSHOT WOUND #6:

There was a gunshot

wound on the superfor aspect of the umbificus, 28 inches below the top of the he

ad and on the

midiine. The bullet pisceeded from this injury through the abdominal soft issUe, ofnentum, multiple loops of small

infestine, mesentary,
to left and upward, Aldeformed bullet jacket was recovered from the end of the wound frack.

GUNSHOT WOUND #7.

There was 2 gunshot

right posterolateral 7th intercostal space and info the soft tissUe of the posterclateral right chest, The

from front fo back, leT to right and upward. A deformed jackefed bullet was recoversd from the end of

GUNSHOT WOLIND f#B:

{Prirted Monday, November 30, 2008 1:58:11 PM)

faft hemidiaphragm, and inio the left pleural cavity. The wound frack was from fn

] wound on the lef lower abdomen, 30 1/2 Inches below tha top of the head and 1
the midline. The bullet proceeded from this injury through the abdominal soft tissue, omentum, raultipl
intestine, mesentsry, ]pu|piﬁed the right Iobe of the liver, perforated the lower lobe of the right iung, pes

b0t 1o hack, right

1/4 inches left of
e loops of small
ed through the:
ound rack was
the wound track.
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0916451
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TOWN DF DEATH
DEARBORN

DATE PRONOUNCED DEAD

Ot 28, 2002

There was a gunshot

twound on the feft inguinal region, 34 inches below the top of the head and 3 inchies left of fhie

midfine. The bullet proceedad from this injury through the inguinal soff tissue, omentum and mesentery, perforated

- muyltiple loops of smaj
-fght lobe of the fiver,
racovered from the er

GUNSHOT WOUNDS #8, #10, AND #11:

! intestine, {ore the hilum of the right kidnay, pulpified the right adrenal gland, ang ended in the
The wound track was from front fo back, feft to vight and upward. A deformed blgdtet jacket was
d of the wound track and a bullet fragment wag recovered from within the mesentery.

This was 8 tiuster of 3 gunshoet wounds on the left flank and left hip, centered 30 inches below the top pf the head and
on the mid-axillary ling. The bullets proceeded from these injuries through he wing of the lett fliunr (wijich was
fractured), perforatedimuitipie loops of small intestine and descending colan, passed through the mesgnisry and
pancress, pUpifed thie ¢pleen and the lefl iddnay, petforated the abdorninal aorta, pulpified the right lope liver, passed
through the dlaphragm, distal esophagus, pericardium, right and left alila, the lower and middle lobes f the right lung,
the lateral-posterior fight 61h and 7th infarcostal spaces and ended in the sof fissus of {he kataral-posterior ight chest,

‘The wotnd iracks wele from slightly front to back, fefi to right and upward. Two deformed jackeied bu
deformed bullet jasket and bullet fragment were recovered from the end of the wound tracks,

GUNSHOT WOUND #12:
There was a through and throligh gunshot wouind on the left hip, 32 1/4 inches below the top of the hes
mid-axiiary line. Thelbullet proceeded from this injury through the soft tfissues of the hip, fractured the

flum, fraversed the inguinal soff tissue, and exited on the lefi inguinal region, 34 inches abovs the laft f
inches below the anterior superior fiac spine. The wound track was from back to front, Jeit to fight and

GUNSHOT WOLNDS #13, #14, #15, #16, #17 AND #18:

This was a cluster of & gunshot wounds on thes left thigh, centered 31 inches above five heel and 7 inch

pis and one

L d and on the

wing of the leff
eed and 10
downward.

es below the

anterior superior iiacispine. The bulfets procesded from these injuries through the thigh and pelvic sof tissue,

fractured the bitateral|superior pubic rami and wing of the left fliumn. perforated the right and left cornmg
vein, recium, bladder) and mulfiple loops of small intesting, and ended in the soft tissue of the left fip,
and the body of the 3td fumbar vertebrae. The wound tracks were from front fo back, left to dghi and U
Deformed bullet jackets were recovered from the abdomen, body of the 3rd lumbar veriebra, pelvis, an

fissue, respectively; ai bullet fragment was recovered from the left hip soft tissue, and 2 deformed bulle
tecovared from the §eE lower back soft fisstie.
#18:

. GUNSHOT WOUND

There was & thretigh and through gunshot wound on the medial left mid-thigh, 25 inches above the he
below the anterior superior lliac spine. The bulfet proceeded from ihis injury through the soit tissues of
fractured the left femtér, and exited on the anterior distst laft thigh, 24 inches gibove the heel. The wour
sfightly back fo front, right to ieft and slighfly downward. '
GLINSHOT WOUND #20:
Thers was a through 'iaﬁd through gunshot wound o the anterior and left side of the scrotum, 3B inche
of the head. The bullat proceeded from this injury through the scrotum, perforated ihe right testicle, an
right side of the serotlim, 37 inches below the top of the head. The wound track was from front to back

slightly upward.

GUNSHOT WOUND $21:

There was an irregularly confoured gunshof wound on the fght inguinal segion, 35 inches below the to
The bullet proceeded|from this injury through the soft tissue of the pelvis and ended in the right pelvis.
track was from front fo back, slightly left to right and upward, A deformed bullet jacket was recovered §

{Printed Monday, Nov?mber 30, 2008 1:58:11 PM)
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Oct 28, 2009

the wound rack, |
it iz likely that GEW #{21 iz a mﬂﬁnuaﬁoﬁ of GSW # 20,
'%’her'e were rhany small metallic fragments in the pebids.
There way no 5ot or ;unr;;owa er stippling on the skin around any of the enfrance wounds.

OTHER INJURIES:

sistad of & 1/2 inch diameter shrasion on the glabelia, 5 1 Inch diameter abrasion

Additional Infuries con;
arnster abrasion on-the madial left brow, 2 5/16 inch diameter abrasion on the le

forehead, a 1/4 inch d

on the right
upper evelid, a

3116 inch diameter abrasion on the left superior mexilla, a /4 inch diameter abrasion on the left zygomia, and 2 3/16

dimmester inch abrasion on the lower right fip.

There Was a cluster o
two 1/8 inch Jong lace

7 Jacerations on the left mandibular region thet were from 3/15 inch to 1/4 inch lpng. There were
rafions on fhia leff angls of the meuth. There was a 8/16 inch laserafion on the laleral upper right

Hp. There was a 1/8 i:’ ch lsceratiol on thebur.*cai micosa of the lateral lower right iip. There was a fracture of the

central anterior m‘eaxi%l?,

There was a 1/8 inch }supafﬁcial avulgion on the right 2nd dorsal interphelengeal joint Thers was a 1/8 inch laceration
on the 3rd dorsel mefacarpalphalangsal Joint. There were four 1/8 inch lacerations on the palm of the it hand.

There were siX abrasi
There wera Six abrasl :
. dimension, There wefe two abraslons on the dorsal Ieft forearm that were 1/8 inch and 3/16 inch in gr

INTERNAL EXAMINATION;

Ar auiopsy was performed utilizing the normal thoraco-abdominal and posterior coronal scalp incisiong
shove previously deseribed injuries, the following Infernal systems were as follows:

Head:
No ghnormelity was o

was free of neoplastic and other focal lesions, infarcts, and hemorrhages. The cerebral vesouiar syste
unrarmnarkable. . |
Neck: o .

Np abnormalily was npted in the cervical muscles, hyold bone, laryngeal cartilages, rachea, or the cern
coldurnn. . .

Cardiovascllar System:
The 325 gm hear! had 2 normal configuretion with an unremarkable epicerdial surface and a moderatel

ors on the left elbow and dorss! left arm that were from 1/8 inch 1o 344 nch in greatest dimension.
nns o the medial left arm and vandral forsarm that were from 8 Inch to 1/4 inch greatest

atast dimension.

. Bxcept for the

oted in the reflected scalp, celvarium, dura, meninges or the bass of the skull. Tfft@ 1325 g brain
T WES .

vical vertebral

amount of

spicardial fat. Tha r;cfronary arterias had no significant atherosclerctic disease, No aciie thrombl weré present. Both
ventricles were of norinal size and thelr walls wers of normal thickness, No focad endomyocardial lesidns were present,

The papiiiary rriusdes: and chordae tendineas were nof thickened, and the heart velves were unramark
tad no significant atherosclerosis, The major arderiss and great veins showed normal distribution.

Regpiratory Sysiem: -
The larynx and frachea were unremarkable. The right and left lungs welighed 400 grm and 375 gm, res
was passive congesiion in the parenchyma accentiated with dependent ividity.  No pulmonary-embol

Hepatoblifary Sysiers;
{Printed Monday, November 30, 2008 1:5¢:11 PM)
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The 1400 gra liver had firm dark tan surfaces and an unremarkable parenchymal pattern. The gallbladder and billary
tfracts were untemarkable. :

Hemolymphatize: | ‘ .
The 100 gm spleen had smooth surfaces and dark purple firm puip. There was no significant lvmphadencpathy.

Alimentary Sys’cém: :
The tonglie, esophagus, stomach, small bowel, appendix and cofon were unremariable. The lining of the stormach had
an intact and unremarkabie rugsl pattern and the contents of the sternach consisted of a scant amount of tan mueoid

raterial.

Pancreas: : :
Tha pancreas showed an unremarkable tan lobilated pattern.

Endogrine System: : T ,
The thyroid gland had a normal bilobed configuration. The adrenal glands were each unrernatkable with golden-yeliow
cortices, :

Genitourinary Systen, - ) ' .
The right and left kidnays welghed 125 gm and 125 gm, respectively.  Esch Kidney hed smooth corfickl surfaces,

normal cortico-medullery regions, and no changes in the calyceal systems, pelves, urelers, or bladder,

Musculoskeletal System:

Excent for the above noted infuries, all the ruscles and axizl skelelon were free of any significant abhormalities,
{End of Report)

(Printed Monday, Nevember 50, 2008 1:58:41 PM) Page 3 of
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PORYNSIC PATHOLNY
LLGAE MEPHIINE

May 2402010

Lons B, Muse, Esquire

Council on American-tshamic Relations
21706 Northwestern Highwoy - Suite 1199
Sowhiield, Michigan 48075

e imam Abdullah Lugman Ameen

Prear Ms. Masri:

Pursial o your request, 1 have reviewed all the materials vou sont o me pertaining 1o
the death of lowns Abdullah Lugman Ameen,

Based upon my analysts of all these dems, T should like 10 set forth the following
opinions, each of which s expressed with a reasomable degree of medical certainty.

1. b Abdullab died as o resolt of mualtiple punshot wounds |21 separate shots].
2. As a result of extensive domage 1o inerd organs, inctuding major Mood vessels,

i victin would have become unconscions within Jess than n minuate afler the shols were Hred.

Puring e briel imerval preceding Bis death, e would bave been essemtially
immebifized, oxcept B some possible minimal, Bmdted movemenis of & semi-conscious,
ivoluntary. spasmoedic natnre,

3. These multple wounds produced such extensive dumage that there was absolutely
no chanee for recovery. The internal destroction of organs and tissues was so extensive and

severe as o have been incompatible with il

4. Al shots would have been Bred from a distance of 18 mches or more.
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The absence of any stippling. tattooing, or powder bums indicates that these shots were
oot contact, Joose contact, or close range (e fess than 18 inches),

5. Two of the wounds ¥4 and 212 had o back to front trajectory. and one wound
{8189 wars shightly back 1o front,

The victim would lave been shot from the veir. or he could ave been tuming and
twisting adier being strack by other shots, causing him 1o be turmed mronnd with his back 1o the
shoplers,

6. The multiple licerations on the victim's face and hands. and the fracture of the
cemral anterior maxilla were caused by dog bites. - Muost probably. or most of the abrasions on
the victim™s el wm were inthated by dogs, also, cither superficial bites or seraches from iheir
Paws.

Criven the overall seenario of this falal encownter, there s no other plausible etivlogien)
explanation for all these noo-pusshor reloed injurics.

Very ruly vours,

Cyrid JoWeehs, MDD, LD
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